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4
r- %‘dl;e CHamMAN. Do You feel that is within the directive ?

. Rem. That is within the directive, sir.
The CrARMAN. We certainly cannot order you to answer that.

that Mr, Adams is trying hard to stay within the rules and regulations

that are set down. But, John, let me say this, I think this 1s some-

thing of extreme importance, and I do not think this committee can

perform its function unless we have this information. We know

that the FBI did send over g lengthy and rather vigorous report on
leman in 1951,

- CorN. The information we have, Mr. Chairman, actually the
information which we have gathered from Army files would in icate
that the FBI reports came in as early on Coleman as 1949,

he CakMaN. T am talking about a comprehensive report which
ou now have in your files over at Fort Monmouth, a report from the
ureau covering not only Coleman but others,

Now, I think it is im ossible for us to conduct a thorough investiga-
tion unless we know who saw that report and who ignored it in 1951.
It is a situation that T assume arallell)s the Harry Dexter White case,
You have the FBI report, an You apparently have an intelligence

officer, Mr. Reid, out ¢ ere, who is willing to do his job, and I think
flryigg to do a good job; and some place somebody is tying someone's
ands.

I think it is extremely important that no one remain in this new
administration of the Army who has been ignoring FBI reports of
potential espionage and Communist infiltration under the oldp admin-
istration.

Iam going to ask you, Mr. Adams, if You will not take this matter up
with the Secretary of the Army, who in turn may want to take it up

old Truman order of 194§ that you could not su ply it. In other
words, I think that your legal advice is correct un(fer the orders that
exist,

" Mr. Conn. Mr. Reid, is it a fact that following a number of reports
from the FBI concernin Communist connections of Coleman and
concerning participation in Youn Communist League activities by
Coleman, and his association with gulius Rosenberg, including Julius
Rosenberg’s trial testimony, is it a fact that following those events,
Coleman was not once, but continuously, promoted ¢

Mr. Rem. I cannot answer that, sir,
Mr. Conn. Do you feel that would come within the directive?
Mr. Rem. Not onl that; I would not know the information.
Mr. Corn. Woul you give us that information, having checked
Mr. Conx. Do you feel that would come within the directive?
Mr. Apams. He would not know.
r. Coun. He would know, because you could check the dates when
FBI reports came up containing the information, and then you can
check tﬁe dates of promotions.
Mr. Rern. Weare not authorized to give that information,
Mr. Cor~. You feel that would come within the order ¢
Mr. Rem, Yes,
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- Mr. QoLemax. Development of antiaircraft systems,
. The CHamRMaN, Whatp is the number of the gojmt you were work-

z on# :
: milr CoLeman. T do not know if I can reveal that.
Mr. Conx. Could you write the number on a piece of paper and
hand it up to us, and I will show it to Mr., Adams?
Mr. CoLeman., I will give the number to Mr, Adams, )
Mxi'.ﬁ %HN. I do not want you to give us the number if You feel it is
assified.

The CHAIRMAN. How many people had access to Your apartment
while these documents were there§

Mr. CorLeman, My roomate, as far as I know, had access to my
apartment,

The CHAmRMAN. What was his name?

Mr. CoLemaN. Jack Okun,

The Coamman, Jack Okun?

Mr. CoLeMax, Yes, sir,

The Cramman. He had been suspended on loyalty grounds, too?

Mr. CoLeman. He was suspended 1n 1949,

The CrAIRMAN. Later reinstated ¢

Mr. CoLeman. He was later reinstated.

The CHaRMAN. Immediately resigned after his reinstatement ¢

Mr. Coreman. I do not think so, and I think he resigned about ¢
months or a year after, and I am not sure of the exact dafes,

The Crammax. Did You know a Mr, Levitsky ¢
" Mr. CoLeman., No, sir, I did not.

Mr. Conn. On the question of —

Mr. Greex. Excuse me, Mr. Cohn.

(Witness conferred with his counsel‘.{

Mr. Coreman. Could T add an additional statement! To my
knowledge Mr. Okun res; ed because the Watson Laboratory to
which he was then assigned was in the process of moving to Rome,
N. .Y.;dand therefore he did not want to leave the area, and so he
resigned. : i

Mr. ?COHN. There was no admission of guilt implicit in his resig- i
nation
\— Mr. CorEMaN. Yes.

Mr. Coun. Now, Mr. Coleman, we have talked about Mr. Okun, [
and I would like to ask yoy this: Did you know Morton Sobell, the i
convicted atom spy? I believe his involvement was not with atomic
energy but it was with radar., ,

. Mr. CoLeman. T wagg classmate, and then I also had chance meet-
ings with him at three Places, General Electric Co., Reeves Instry- g
ment Co., and also at Evang Signal Laboratory. I
Mr. ConN. Is that the extent of your association with him? |
Mr. CoLeMan. Yes, sir. :
- Conn. Is it not a fact Mr. Sobell was a good friend of yours?
. CoLeMan, N o, sir, he was not. L

Mr. Corx. Well, is it not g fact that as late as the year 1947 Mr.
Sobell gave you as one of his three personal references for employ-
ment on classified Government work { . _

Mr. CoLeman, I only learned that fact when it was reported in my
charges. If you will permit me, I would like to explainit. Will you
You permit me?
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Mr. ConN. As far as I am concerned, you can submit any explana-
tion you care to make. ‘ : T

Mr. Coreman. Will fou permit me to make a complete explanation ¢

I met Morton Sobell for the first time after college, at General
Electric Co. in late 1946 or early 1947, and it was a chance meeting
which occurred when I went with some other individual from the
Signal Corps to General Electric Co., and we met him there. The
next I heard about him was I was told by a member of the Reeves
Instrument Corp. that he had been hired to work there. I think I
met him at Reeves about the same time. I believe he may have used
my name as a reference because he knew that I was the Government
mject engineer on an important project of the contractor, namely,

ves Instrument Corp.

I also know that sometime around that time, First Army sent me a
security questionnaire.

. ConN. Indeed they did, and you sent word back that you
thought he was a good loyal American.

Mr. CoLEMAN. fanswered it to the best of my ability. At that time
1 had no derogatory information on him, and 1 did not know he was a
Communist or——

Mr. Corn. Mr. Coleman, you were 1 of the 3 people who were per-
sonal reference for Mr. Morton Sobell in obtaining a position with
Reeves. On the face of the application there is a statement that he
will have access to classified material, and he did have access, as you
know, thereafter, and this is 1947, well after the war, to a considerable
amount of classified material on Signal Corps work. You were 1 of
his 8 references on that.

And, Mr. Chairman, I would ask that there be received in evidence
a photostatic (itipy of Sobell’s application for employment with Reeves,
and showing Mr. Coleman’s name as 1 of the 3 references.

The Crammaxn. It will be received.

(The document referred to was marked “Exhibit No. 4” and will be
found in the appendix on p. 114.)

The CHaRMAN. T do not understand the witness’s testimony. He
said he did not Jearn he had been used as a reference until letters of
charges were filed on him. He tells us now that he wrote a letter of
recommendation. Would you care to reconcile those statements?

Mr. CoLemax. I did not state I wrote a letter of recommendation.
I was sent a security questionnaire by First Army, which asked me to
furnish whatever information I had about him. I felt it was my duty
to furnish whatever I knew.

Mr. CorN. The reason it was sent to you, what is the reason they
sent you that questionnaire, and why were you asked about Sobell?
Do you think they just picked your name out of a hat?

r. CoLeMaN. Apparently because he listed my name.

Mr. Coun. He listed your name as a reference?

Mr. CoremaN. Yes, sir. :

Mr. CorN. And they made inquiries to find out what you knew
about him$

Mr. CoLeman. Yes, sir. - :

Mr. Corn. And whether or not he was a good security risk and
whether or not they ought to hire him? - S

Mr. Coremax. Yes, sir, -

F
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Mr. Conn. Because the application states on its face he would have
access to classified material, and the inquiry came not from the private
company with which he was seeking employment, but from the Army,
is that right

Mr. CoLeman. That is right.

- Mr. ConN. And did you not reply then that you had known Mr.
Sobell for a period of 12 years and that you knew him to be a good
loyal American ¢

Mr. CoLeman. I do not recall what I replied about the 12-year
period. I knew I had known him in college, which started in 1936 or
1937, but I did not see him after college until this chance meeting at
General Electric Co. in 1947,

As far as the question about his loyalty, since I did not have any
unfavorable information, any intimation, or anything that might
make me suspicious, I answered what was natural, and I had no
doubts at that time about his loyalty. :

Mr. Conxn. Did {ou ever attend any meetings of the Young Com-
munist League with Sobell?

Mr., CoLeMaN. No, sir.

Mr. ConN~. Did you ever attend any meetings of the Young Com-
munist League with Julius Rosenberg?

Mr. CoLemaN. Yes, sir.

Mr. CorN. When?

Mr., CoremaN. One meeting in 1937, about 1937.

Mr. ComN. Who took you to that meeting of the Young Com-
munist League? -

Mr. Coreman. Rosenberg.

Mr. Conx. How well dig you know Rosenberg{

Mr. CoLeman. He was a classmate of mine, and I never saw him
at his home; and he never visited my home, and I did not see him after
the graduation, and I did not correspond with him after graduation.

Mr. Cor~. Would you care to comment—you say you did not see
him after graduation—and would you care to comment on Mr. Rosen-
berg’s testimony at his own trial that you were one of his acquaintances
down at Fort Monmouth when you were there and when he was there ?

Mr. CoremaN. Yes, I would.

Mr. Comx. I would be very happy to have you comment.

Mr. CoLemaN. Would you permit me to make a complete statement ?

Mr. Corn. Why, of course, anything you want to say.

Mr. CoLemanN. As far as I know, Rosenberg never worked at Fort
Monmouth. I believe he was an inspector and that inspectors were
assigned temporarily to Fort Monmouth in the fall or in the latter half
of 1940, for orientation courses, and then they were sent out on their
inspection duties. This is to the best of my knowledge from what I
have been able to learn from others.

Mr. Conx. I don’t know if you got the question. The question is
whether or not Rosenberg was telling the truth or whether you are
telling the truth. Did you see him at Fort Monmouth ¢

Mr. CoLeMaN. No,sir; I did not see him at Fort Monmouth.

Mr. Coan. He was down at Fort Monmouth on a number of occa-
sions, was he not, when he was an inspector for the Signal Corps
inspection agency&

40558—54—pt. 2——4
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Mr. CoLemaN. I only have been told that he might have been down
there in the latter half of 1940 for an extended period, and I don’t know
of any other occasions.

Mr. Corn. Were you telling the truth or was Rosenberg{

Mr. CoremaN. I am telling the truth.

Mr. CorN. And you say that what Rosenberg said when he was on
the stand is untrue, is that right ¢

Mr. CoLeman. Iam trying to explain it, if you will let me.

Mr. Corx. I am sorry.

Mr. CoLeman. If you will let me finish, I am trying to explain it.

Mr. Corn. I wish you would address yourself to that point.

Mr. CoremaN. I am trying to do it. I want to get all of the facts
on the record.

Mr. Coun. So do we. And now let us get that point now of
Rosenberg’s testimony.

Mr. CoLeMaN. That is what I am trying to do. Since that was
news to me when I heard it yesterday. ﬁe probably was at Mon-
mouth, and I have been led to believe, for several weeks on orienta-
tion, and he was being given orientation as an inspector, as many
others, hundreds, I think, were, in the latter half of 1940.

I had been living in Long Branch with four other people for quite
some time, since 1939, and I had been reasonably well known to these
Feople and others. He may have come into the area and he may have

earned that I was there, but I did not see him. Now, if he came, and

if he was there for orientation in the latter half of 1940, I could not
have seen him because I was in Panama from July of 1940 to late
November.

Mr. Conn. Were you in Panama in December of 19407

Mr. CoLemax. I returned in the late 1940, and I was on the way
back, and I don’t know exactly the date I landed, whether it was
December or November 29, or what it was. You might have better
information.

Mr. ConN. Were you in Panama from 1940 to 1945 at various times
when Rosenberg’s duties as a Signal Corps inspector brought him to
Fort Monmouth ¢

Mr. CoLeman. No, sir.

Mr. Conn. You were at Fort Monmouth, were you not ¢

Mr. CoLeman. I was in Panama from July to late November 1940.

Mr. Con~. Now, your explanation then is what Mr. Rosenberg must
have said was that he—and I am not citing Mr. Rosenberg as a person
worthy of credibility; I am citing him as a person who here had no
motive whatsoever to misrepresent on something that at that time was
at best purely incidental to the issue at hand—now, your explanation
is, well, he must have been talking about the fact that he had heard
you were down there. That was not the testimony. The testimony
was:

Can you give us the names of classmates of yours with whom you bad social
or business relations after your graduation?

The first name on the list is Mr. Aaron Coleman, “who, subsequent
to graduation, I met at Fort Monmouth when I was assigned there.”

Mr. CoremaN. Ideny that. He did not meet me at Fort Monmouth.

Mr. CorN. Do you deny Mr. Sussman’s testimony you were a mem-
ber of the Young Communist League?

Mr. Coremax. I do.
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Mr. Conn. And you say, however, that Mr. Rosenberg whom you
hardly knew asked you to go to a meeting of the Young Communist
League, and you went to the meeting of the Young Communist
League?

Mgrl.1 CoLemaN. He was a classmate of mine, and he was in the
same class, mechanical engineering class, and he worked on me for a
number of occasions to try to get me to Eo to this meeting.

Mr. Con~N. How many people were there in that class, roughly ¢

Mr. CoLeMan. T'wenty or thirty.

Mr. Conn. How many other people in that class took you to meet-
ings of that kind ¢

r. CoLEMAN. None.

Mr. ConN. Pardon me.

Mr. CoLeman. None.

Mr. Corn. He was the only one?

Mr. CoLemaN. Would you permit me to make an explanation?

Mr. Conn. Surely, go ahead.

Mr. CoLeman. It was a mechanical engineering class, and therefore
there probably were students from civil engineering and chemical
engineering, but he was an electrical engineering student, and I had
known him from a previous class.

The CHAIRMAN. o else was at that Young Communist meeting?

Mr. CoLemaN. There were 10 or 15 other people, whom I do not
recollect or remember.

Mr. Conxn. Do you remember Mr. Sussman ?

Mr. CoLemMaN. I do not remember Mr. Sussman.

Mr. Conx. Did you know Mr. Sussman was a Communist ?

Mr. CoLemaN. Yes, sir; Rosenberg told me.

Mr. Corn. He told you Sussman was a Communist #

Mr. CoLemaN. Yes, sir.

Mr. CorN. Who else did Rosenberg tell you were Communists?

Mr. CoLemax. He didn’t tell me of anybody else.

Mr. Conn. You were a casual acquaintance of Rosenberg and you
didn’t know him socially and he was lying when he said he knew you
down at Fort Monmouth ; but nevertheless he took you to a meeting
of the Young Communist League, of activities that, had they become
known, he would have been exposed much earlier than he was, and he
trusted you enough to take you to a meeting of the Young Communist
League, and he confided in you as to the name of at least one other
person who was a Communist with him is that right

Is that the fact?

Mr. CoLeman. Well, you made about 3 or 4 statements.

Mr. Conn. I would like to know which of those statements T have
made is inaccurate, and if any is, I would like it to be corrected here
and now.

Mr. CoLeman. I can’t follow you as fast as you go.

Mr. ConN. Let me go very slowly. You say that you hardly knew
Mr. Rosenberg, and you didn’t know him socially, and you never had
known him socially at all, and he was merely one of a number of your
classmates. Is there anything wrong with that statement?

Mr. CoLemMAN. I knew him at City College, as a classmate.

Mr. Conn. Just as a classmate, a guy who walked in the class and
sat down ¢

T e g e B i —
—_— = . P

oy

' _.v\.mf mn-vvw g

o o=



- T
92 ARMY SIGNAL CORPS—SUBVERSION AND ESPIONAGE

Mr. Coreman. Well, I knew him in the laboratory class, and we
worked on laborato equipment together.,

Mr. Corx. Dop’ rge modest. Te%l us the full extent of your asso-
ciation and how well did you know Rosenbell'g? ]

. CoLeman, Well, T would say that I only knew him at the

college with the exce tion of this meeting; he was g classmate, and I

ave already deﬁnedp this fact; and I didn’t visit his home and he
didn’t visit mine,

Mr. CorN. Were JOU & member of his clique at college? And
would you stay around with him? Ang would you have lunch with
him? %Vas he your pal at college ? .

Mr. CoLeman. At the time we were in the laboratory class, which
was several g’ears Previous, I may have haq lunch with him use
We were in the same squad.

Mr. Conx. Ididn’t hear the last part.

Mr. CoLemaN. We were in the same squad.

ME.?COHN. How well diq You know him when You were in that

uad ¢
equ. CorLeMan, Well, I don’t know what you mean about how well,

Mr. CorN. Were You a close friend of his, and did You spend your
time with him ¢

Mr. CoLeman, At the laboratory, you mean? Because we worked
together, I was with him and T was not a close friend of his,

i(r. ‘CorN. Can you explain then, how, if you were not a close friend
of his, and your acquaintance was as casual as you seek to make it
here, how it ‘was that Rosenberg not only took you to a secret meeting
of the Young Communist League but confided in you as to the name
of at least one other person who wag g Communist ¢

itness conferred with his co el.)
I. COLEMAN. As far as I know, it was not g secret meeting.
r. CouN. Was it an open meeting? Was it advertised ?

- COLEMAN. It was not advertised,

Mr. Coun. Were you introduced to the other people at the Mmeeting ?

Mr. CoLeman, No, sir.,

Mr. CorN. Were hames given ¢

Mr. CoLeMan. No,

Mr. Con~. Woulq you call it an open meeting

T. CoLEMAN. I walked into the Meeting wgile it was in Progress,
as far as T remember, and I walkeq out while it was stil] ip progress.
r. CorN. Was Rosenberg at the meeting ? ,
Mr. CoLeman. Yes, sir,
Mr. Conn. And he had asked you to come?
raCom:MAN. Yes, sir; he hatf tried to get me to come, and I finally
agreed.
ng. Conn. He had tried to get you to come? Op how many oc-
casions did he try to get you to come §

Mr. CoLeman, I don’t remember,

Mr. Conw. Give ys an approximation,

T. CoLEMAN, Severa). hat is the best I can remember today.

The CramMan, Mr., Coleman, at the time of the Rosenberg trig]
8 question arose whether or not Rosenberg was a Communist, and 1

- 88sume you read in the baper about that trial. Ang did you ever in-
form the Justice Department or the FBI that yoy knew Rosenberg
PO - — - o -
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, - had b'een & Communist, and he had been soliciting you to join the
. : pa
, - ﬁ CoLeMan, Voluntarily, no, sir, I did not. I informed them
, - when they asked me,
. - The CHAmMAN. In other words, when they were investigating You,
then you told them ?

Mr. CoLeman, T dop’t know whether they were investigating me or
anyone else. They asked me to sign a statement aboyt Rosenberg,
ConN. On what interview by the FBI was that?! You were

Mr. Conn. It was more than once?

r. CoLEMaN, Yes,

Mr. Corx. Did you tell the FBI the fyl] story the first time?

Mr. CoLeman. T'don’t think I did.

Mr. Corn. N 0; you didn’t. You don’t seerm to have told anybod]y
the full story the first occasion. Why didn’t you tell the FBI the ful]
story at the first occasion §

E r. CoLeMaN, I don’t remember why I didn’t tel] them, but I did
tell——

Mr. Conx. Didn’t you think it was g pretty important issuef This
is a man who was arrested for conspiracy to steal atom secrets and
commit espionage against this country, and the FBI was interviewin

eople who might be in, g osition to give it information which the

overnment could use at tge trial to support the indictment of the
grand jury. Don’ you think it was g pretty important thing for you
to give full information as to that at that time ¢

F itness conferred with his counsel)

r. CoLemax, They asked me primarily whether or not he was a
Communist, and the asked me how I knew, and I told them he had
told me, and I signed a statement for them.

Mr. Comx. Did you tell them that he had taken you to a meeting
of the Young Communist Leaguet

Mr. Corearan. N 0; I did not on that occasion. I told them on the
second occasion.

. CorN. Mr. Coleman, you were a high official then of the Evans
Signal Laboratory, & man in an extremely sensitive position, and you
i (F worked for the
serious charges
. on’t you think You owed an
! obligation to the FBI to disclose to them that this man had taken you,
. solicited you to become g Communist, and had actually taken you to

-~ . this meeting of the Young Communist League?
RRRRERE X r. CoLEMaN. T told them whatever information they asked me

- about.

- o Mr. Coun. And nothing more, is that right
s - Mr. CoLeman. I gathered they were Primarily interested in a state-
' ment and that I might be called upon to give further testimony at the

grand jury; and they said that they might come back, and also T——

The Cuammaw. Yoy said You told them everything they asked
ou. They did ask You on the first occasion, did they not, how you
Knew Rosenberg was's Communist and whether you had ever attended
any meetings with him? Ang you told them at that time you
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never attended any meetings with him, that the only reason you knew
he was a Communist was because he told you sof Isn’t that correcti

Mr. CoreMAN. I don’t think I told them that. I had previously
told many people that I had attended a meeting of the Young Com-
munist League, and I don’t see why I would conceal it at that time. I
had told a friend of mine in 1939, and he reported it to appropriate
authorities.

Mr. CorN. To whom did he report it ?

Mr. CoLeMaN. G-2 Army Inteﬁ,ligence.

Mr. CorN. What was the person’s name

Mr. CoLEMAN. Mr. Tep?er.

Mr. Coun. Mr. Tepper

Mr. CoLeman. T-e-p-p-e-r. Yes, sir.

Mr. Cou~. To whom in G-2 did he make that report ¢

Mr. CoreMan. I don’t know.

Mr. CoaN. Where is Mr. Tepper now #

Mr. CoLeman. He is working at the Signal Corps.

Mr. Corn. Is that down at Monmouth{

Mr. CoLEMAN, Yes, sir. -

Mr. ConN. Is he employed there now#

Mr. CoLEmMaN. Yes.

Mr. ConN. If he made reports concerning Rosenberg being a Com-
munist prior to the time Rosenberg was retained for 5 years by the
Signal Corps, I think we ought to know the name of the person to
whom he made that report.

Mr. CoLemMaN. I am sorry, you misinterpreted me. I did not say
he reported that Rosenberg was a Communist. This man was not a
classmate of mine. Whether I mentioned Rosenberg’s name or not I
don’t recollect, and if I did, I don’t know if it would mean anything
to the fellow. I did say I had gone to one meeting and this was in
1939 or -early 1940.

The Cramma~. You say Tepper reported that to G-2%

Mr. CoLEMAN. Yes, sir.

The CrammaN. Did he tell you he reported it to G-2%

Mr. CoLemaN. Noj; he did not, not until recentl{x.

The CrarrMaN. You didn’t know he reported that until recently?

Mr. CoLeman. I didn’t know that he had reported it.

The CuakMaN. How did you learn that he had reported that ¢

(Witness conferred with his counsel.)

Mr. Coreman. How did I learn that he had reported it?

The CuammmaN, Yes.

Mr. CorLeMaN. He told me.

The CratryaN. When did he tell you?

Mr. CoLEmaN. Several weeks ago.

The Cramrmax. That is the first time you knew about it?

Mr. CoLEMAN. It is the first time I knew that he had told them, and
I knew that either Naval Intelligence or the FBI knew that I had at-
tended a meeting of the Young Communist League, and they knew
that in 1943, at the time I was applying for my Marine Corps com-

mission.

The CaARMAN. Getting back to the FBI report, they interviewed
you during the prosecution of Rosenberg, that is correct, isn’t it!

Mr. CoemaN. You mean when the trial was actually on? Before
the trial, I believe,
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The CHamMAN. After his arrest and indictment $

Mr. CoLeman. After his arrest, that is the best I can place it.

The CHARMAN. And they came to see you three times$

Mr. Coremax. I don’t remember how many times they came to see
me; it was more than once,

he CHAIRMAN. Do you recall that the first time they came they
asked you whether you belonged to the Young Communist League or
whether you had ever attended any meetings and you said, “No,”

Yyou had not?

Mr. CoemaN. I have no recollection of such questions.-

Mr. Con~. Mr. Coleman, the fact is when the FBI went to you
the first time, you did not tell them that you had attended this meet-
ing of the Young Communist League with Rosenberg?

%11'. CoLEMAN, That is right.

Mr. CouN. And the fact is thai at the time you did not tell them
that, you knew it in your own mind ¢

Mr. CorenmaN. And T also knew that they knew it, too.

Mr. ConN. Why didn’t you tell them ¢

Mr. CoLeman. They didn’t ask me, and I didn’t know whether it
was important or not. But I knew that they knew I had attended

e meeting,

Mr. Coun. How did you know ¢

Mr. CoLeman. Because I had been told that the Naval Intelligence

eople when Investigating me for a commission asked whether or not
fhad attended a meeting.

Mr. ConN. By whom had you been told that ¢

Mr. Coreman. I was told that by Mr. Okun.

Mr. CouN. When did he tell you that?

r. CoLemax. T believe he told it to me in 1943 or thereabouts.

Now I knew that they knew I had attended a meeting.

hMr.g Conx. But you felt the thing should just not be mentioned out
there

Mr. CoLeman. I didn’t know Whether it was important or not, and
I didn’t volunteer the information; when they asked me further, I
told them the details.

Mr. Coux. The whole purpose of them going to You was concern-
ing getting information concerning Rosenberg’s Communist activities,
and you say you didn’t tell them that Rosenberg had taken you to
this meeting of the Young Communist League?

' r. COLEMAN. On the first occasion, no; I told them he was & Com-
munist and I signed a statement to that effect.

r' The CHarMAN. T would like to get back, Mr. Coleman, to this
g;estion of how you removed the secret and other classified material
om the laboratories. It was your testimony this morning on certain

occasions you did not sign out for the material; is that rig%x

r. CoLEMAN. To the best of my recollection, I may have used this

pass without signing a “whiz” pass.

The Caamman. T want to read to you from your testimony taken
in executive session on October 22. First let me ask you this ques-
tion: You say that on each occasion you showed the classified material
to the guard?

Mr. CoLemax. I don’t know whether the guard examined the ma-
terial every time; sometimes the were not interested in examining
the material, and they only wanteg to see the pass.

Balas . o .-v—”v i I
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Mr. Coremax. I think 50 is high, but I cannot say. You are tgymﬁ
to pin me down, and my memory jsn’t that good. I think if I di tel

. you how many occasions, you would have good reason to suspect my
Veracity, and I don’t remember how many occasions. I think there
were a few, and perhaps maxli.

The CrARMAN. You think there were a few, and maybe many*?

Mr. Coremax. I don’t know how many.

Mr. Conn. Mr. Coleman, I have one or two questions. Chn you
give us any idea as to what you had in the nature of classified docu-
ments in your apartment when Mr. Harry Sachs, whom you thought
to be a Communist, was living with you?

Mr. CoLEMAN. 1 do not remember, and I don’t know if I bad any
documents at that time. I said before, I had suspicions of his opinions

i just before I went into the Marine Corps. -
Mr. CorN. Was Mr. Sachs living with you at that time

- Mr. CoLEmMAN. At the exact date I went to the Marine Corps?
: i ~ Mr. Conx. At the point when you had suspicions.
. r. CoLemMaN. Yes,sir.
, Mr. Comn. Let we ask you this: Did Sobell know Rosenberg at City
= College? _

Mr. CoLzman. Ibelieve hedid. -

Mr. Corx. Did he know him well?

Mr. CoLeman. I don’t know. I don’t think so, insofar as I knew.

Mr. Conn. Did Xou ever see them together ¢

Mr. CoLeman. And I have evidence to indicate why I thought so.

Mr. Conx. Did you ever see them together{

Mr. CoLeMan. I may have,and I don't remember.

ﬁ‘lr' ?oxm You have no recollection of ever having seen them to-
gether :

Mr Coreaax. I don’t say that. I don’t remember, and I don’t re-
call them as being particularly close friends.

Mr. Corx. Would you say that you recall Sobell as being as friendly
with Rosenberg as you were with osenberg? What is your recollec-
tion on that? .

Mr. CoLemaN. My recollection of him is that he wasn’t particularly
friendly with Rosenberg, and I have no other evidence to the contrary,
and I never associated his name with Rosenberg particularly.

Mr. Corx. How about Sussman, did he know Sobell {

Mr. Coueman. I didn’t associate Sussman with Sobell, and I asso-
ciated him with Rosenberg.

Mr. Corn. You didn’t%mow whether Sussman knew Sobell}

Mr. CoLemax. No. :

. Mr. Conn. I want to ask you this question here—by the way, is
there anything else you said on this recommendation you gave to
Mr. Sobell? And when was that, by the way? When did you give
Mr. Sobell this recommendation to the First Armyt

Mr. Coreman. I did not give Mr. Sobell & recommendation ? .

Mr. Corx. Did you tell them that they shouldn’t employ him; that
he was an associate of Julius Rosenberg
. Mr. CoLeman. I didn’t know that, and I didn’t say that. I said
-only what I knew at the time, and I don’t remember what I said, but
it was not unfavorable, since I had no unfavorable or derogatory in-
formation against him. He was working on classified work and he

P e |
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had been, and I assumed he was all right, and I knew nothing eise
about him. . : . o
Mr. Con¥. You gave him a favorable reference, did you not?
Mr. CoreMaN. I don’t remember what it was, but it was not de-

roiitto .
r. &mr. It was not derogatory?
Mr. CoremaN. No, sir.
Mr~-CouN. When was that? .
Mr. CoremaN. It was 1946 or 1947, :
Mr, Coux. He applied for the job in 1947 and gave your name.
Mr. CoLrMaN. Then it was in 1947, . .
Mr. CorN. Sometime in 1947. I assume it was sometime there-
after.
Mr. CoLEMaN,. It was 1947,

~ Mr, Corx. Mr. Coleman, one thing I think we ought to cover, and

I am not sure we have completely. Mr. Reid has testified that when
you were brought in to his office, and he asked you whether or not
you had classified documents in gour home, you told him no, you did
not; and that later you changed your answer and said maybe; and
then finally you admitted that you had. )

Now, did you tell Mr. Reid, as he has testified, at first that you did
not have classified documents 1n your home? t

Mr. CoLemaN. I recollect only one interview.

Mr. ConnN. This is all the same interview.

Mr. Coreazan., ANl I remember is the end result of the interview,
because it seemed rather abrupt to me. .

Mr. Corn. Isn’t it a rather important point? I can understand the
end result of the interview, and after he told you your place was
going to be searched you then told him, “Well, yes, there are some
things or some li%pers there.” But I want to know whether or not
you lied to Mr. Reid at the beginning, as he said you did, and told
him and denied to him that you did h
whatsoever in your homet

Mr. CoLeMaN, I don’t remember anything of that nature, and I
remember I told him about the pink registration card, and I re-
member I hold him I had documents in my home. This is all I re-
member about the incident. At the moment I told him I had docu-
ments in my home, ban%, downstairs I went for this waiver. This
is the only recollection I have of it. :

If you want to get some more out of it, you can’t get it while I am
consclous. »

Mr. ConnN. What is that?

Mr. CoLemaN. You will have to do something more. This is all I
remember. :

Mr. Corn, Can you give us any more of your recollection of your
association with Rosenberg, which was close enough so that he not
only took you to this meeting of the Young Communist League, but
was confiding in you the identity of at least one other person who was
a member of the Communst movement ?
© Mr. CoLzmaN. At that time, that wasn’t considered very much of
s confidence. They were very open about it, and they ealled them-
selves the Young Communist League and they didn’t hide:

oo . I 1y

ave any classified documents
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Mr. Conx. Then give us the names of some other people besides
Rosenberg, who is dead, and Sussman, who has come forward and ad-
mitted the charge and named himself, ' L

_ Mr. CoLEMaN. This is the only two people I knew at that time, and
I explained to you the circumstances why. it was only those two peo(fle.
Senator McCarthy questioned it in executive session, and I trie to
give him an explanation of why that was so. .

[~ The CHamRMAN. May I sa%, Mr. Coleman, when you tell us the
Communists were very open about their membershgg at that time, and
then can give us the names of only one executed Communist and
another one who admits he was a Communist, it does not quite ring
true. You see, it follows a pattern; it follows a pattern of men we
have had before us, and they have attended Communist meetings and
they admit it because they know they will be guilty of perjury and
be caught if they do not. “But when they start thiniing of names of
f%lends who went to those meetings the only names we get are
the names of very well-known Communists, However, you, of course,
have a right to your views, '

I am going to go over a few of these documents,

Mr. Conn. I have one last Question on that point,

en did you disclose to anybody that Mr. Sussman was a
Communist ¢

Mr. Coreman. I disclosed it to the FBI, and I don’t remember
when. I may have mentioned it to classmates of mine at various times,
but I don’t remember. ’

“Mr. Coun. Did you disclose Mr. Sussman was 8 Communist before
or after you knew that he had named you as one

Mr. Coreaan. Before.

Mr. CouanN. When? ,

Mr. CoLemax. The first time I knew was when you people told me
at executive session that he was cooperating with you, and I told ou
then that I was testifying under oath, and I was wel] aware of it,

the Government was at that time.,

.Mr?. Conx. Did you tell the FBI about Sussman at the first inter-
view

Mr. CorLemax. I don’t remember when I told them.

Mr. Con~. You know you didn’t tell them at the first interview

Mr .Coreman, I don't remember.

Mr. Comx. Did the FBI mention Sussman to You at the first
interview ¢
~ Mr. Coreman. T don’t recall. T know I told them, and they asked
ne at some time, in one of those interviews, who I thou ht were Com-
munists in the éity College class, and I told them all f knew.

r. Conn. Namely, Rosenberg and Sussman ¢

Mr. CoLeMaN. That is right.

Mr. Conn. Is that right?

Mr. CoLeMaN. That 15 right. ‘
- Mr. Conn. And that was not—or you can’t tell us whether or not
that was at the first interview ¢

Mr. CoLeman. That js right,

Mr. Coun. But you are sure at the first interview ou did not tell
them that Rosenberg had taken you to a meeting of tﬁe Young Com-
munist League ?

v
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Mr. CoLeMaN. That is right.

Mr. Corn. You are sure of thatt

Mr. Coreman. That is right.

Mr. Conn. I have nothing further. : o

The Cramman. Let me see if I have this correctly in mind. Mr.
Coleman, you were handling secret material at Fort Monmouth, and
you knew that Rosenberg was a Communist and Sussman was a Com-
munist. Did it ever occur to you that you perhaps should, on your
own, notify the FBI and tell them that you knew both of timqse men
were Communists? I am curious to know why you waited until along
in 1950, or whenever it was that Rosenberg was up for trial, when they
came to you and questioned you, they had to come back three times
to get the complete story—why you waited until that time, you, a
man who was handling secret and bogsecret material.

. CoLEMAN. II dég, nlgf know h]osengerg Swas workin foti) the
Government, and I didn’t know anything about Sussman or Rosenberg,
where they were or what they were doindg. o~

The CaamyaN. When he was arrested, why did you not contact the
FBI and say, “I can give you some information on this man”$

Mr. CoLeman. Iread the newspaper reports, and I realized that they
knew he was a Communist, and they indicated that he had been fired
in 1945 as a Communist. The only information I had to give was that
he was a Communist, and it didn’t seem to me that that would add

anything.
— ﬁe C%IAIRMAN. We have another document here. See if you can

tell us what is in this: “Comparative Technical Characteristics of Vari-
ous Radar Sets—Secret.” Do ﬁ’ou kmow why you had that?

Mr. Coreman. I was using that in connection with my work, which
was a broad-scale project requiring information on many radar sets.

The CramumaN. Were you writing a report?

Mr. CoLemax. I had been writing many reports, and I don’t remem-
ber if I was writing one at that time.

The CHAIRMAN. Then we have another one: “Research Laboratory
Special Report.” The registry number of it has to do with the radar
scanning system, classified “Secret.” Do you know how long you had
that lying aroundNyour apartment?

Mr. CoLeMAN. No, sir; I don’t. Whatever is in that document that
you are reading from is the best information I have.

. The CHamMAN. And it never occurred to Fou that with people hav-
ing access to ;our apartment, you should not leave secret material lying
around in it?

Mr, CoLenax. I don’t remember if it occurred to me in 1946 or not,
It has occurred to me since then many, many times.

The Cuamman. Do you think that 2 man should continue handli
secret material when he is found to have removed the material and le
it lying around his houset

Mr. Coreman. I think——r1a

The Cramman. Do you think he should be allowed to continue
handlizé% secret material ¢

Mr. CoLeman, I think if you want to be fair, you should take all of
the circumstances into account and make an impartial evaluation, and
I have learned recently that that is what was done. ¥ stood on that,
I told you in executive session, and I will say it now in public, if it

AT
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to an enemy agent. I discussed this with some of the attorneys in the
Department of Justice, and there is.a difference of opinion as to
whether or not removal of classified material and leaving it in &
position where it is readily available, to & man whom he thought
was a Communist or leaving it readily available to a landlord or
landlady whom he does not know, and a roommate—whether that
would be a violation of that part of the Espionage Act which is not
outlawed by the statute of limitations. The mere removal would, of
course, be & violation of the Espionage Act, and the Justice Depart-
ment has ruled that the statute of limitations has run upon that par-
ticular offense. Is that correct?

Mr. Corx. I think the Department of Justice has had that under
advisement for some time, Mr. Chairman, and the tentative ruling was
that under the facts made out, it would be barred. It would be a viola-
tion of one of the sections, but would be barred by the statute of
limitations, :

The CaaMaN. Let us have the record clear on this: The Depart-
ment, with the information the had, ruled that the violation of the
peacetime Espionage Act Wouldy be outlawed ¢ Co

Mr. Conn. By the statute of limitations,

. The CEARMAN. Yes.

to them specifically after all of the evidence is in—whether or not
there was a violation which would be equivalent to turning it over to
an enemy agent when he makes it avai?gble to an enemy agent, a man
whom he thought was a Communist and who now has geen proven to
be an active Communist at the time, and making it available to any
and all comers, in effect, who had a key to his apartment, again in 1946.

Now, I think it is a very close question; I think it is something the

epartment of Justice attorneys should go into after we have sub-
mitted all of the testimony.
Mr. Coun. There are more witnesses,
Mr. GgeEN. Senator, you addressed that statement to me,
The CHamMAN. Just as a courtesy, I was going to tell you what we
intended to do. :

Mr. Conn. I wanted to a.mplifg' the Senator’s point, Mr. Green, and
you might want to hear that before you make a comment.
Mr. Chairman, as I understand from what you said Yesterday, what
we are referring to the Department of Justice—first of all, on the
matter of the false statement made to Mr. Reid in 1946, that is, the
denial of possession of these documents in his home, which turned out
to be an untruthful denial, according to Mr. Reid’s testimony, that
would be barred by the statute of limitations, and therefore we were
not going to refer that, even though if not barred it would be a false
statement in a matter pending before a Government agency.

owever, we were going to refer, according to what you said, No. 1,

the question of false statements made to the Federal Bureau of Inves.
tigation in the first interview, and failure to disclose, in response to
questions, information concerning the Young Communist League
activities of Rosenberg and of himself. )

No. 2, the direct contradiction in testimony concerning member-
ship by Mr. Coleman in the YC , in view of the sworn statement of
Mr. Sussman yesterday. : '

They have not yet ruled on the uestion—and we are referring this
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. And, No. 3, the direct contradictions in testimon concemin% the

' extent of the association between Mr. Coleman and Julius Rosen erg.

IR N WES— That still leaves o en the question of the Sobell matter and the

, ) e g statements made in tge recommendations given by Mr. Coleman for
Mr. Sobell, and we have not seen an originﬁ] copy of that yet.

e CHAIRMAN. Mr, Cohn, unless you have g living witness on the

Rosenberg association, the record at this time would not be such that

ou could prove any point §
ry Mr. Conx. I assume that the Department of Justice is not going to

etermine that merely on the record we send them. They are going
to take that as a start and, with the aid of the FBI investigation,
build from there and determine what the facts are. When they have
completed a full investigation and talked to all of the people, they
will present the matter tq the grand jury for determination,

O answer your last question, Mr, C airman, we do have Mr., Shoiket

and Mr.-Sevitsky, who are also named as members of the Youn

*
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y
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3} Communist League by Mr. Sussman yesterday. I think Mr, Shoiket

r NN is here, but I assume we can’t reach him this morning, and I know :

o there is some more materia] We want to go over with him in executive f
- . - session. May he a pear in executive session in room 357 at 3 o’clock -

this afternoon, an may Mr. Shoiket and Mr. Sevitsky be heard in
open session tomorrow morning ¢

¢ UHARMAN. And, Mr, Gigeen I assume that Your client will —
want to be here to hear 4 f’imon concerning him. He does ¢,
not have to be here and he is not being ordered to be Eere, but he nat-
urally has the right to be here if he cares to listen to the testimony,

r. GREEN. Senator your original statement was addressed to me, A
insofar as yoy went, which related to the same matter you mentioned ——
to me in the second executive session; am I correct in that?

he Cuamman. T do not recall what we discussed in the second
executive session and what I addressed to you in the second executive
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session.
Mr. Greew. T appreciate your courtesy in addressing me, but I think - (
it calls for no reply from me,

The Cramaan.' T think that is right. -
: Mr. Conn, If You and Mr. Coleman decide not to be here, we will :

be very glad to furnish you promptly with a transcript of the testj-
mony of those witnesges, That will be done

The Crammyan, It will not be furnished at the committee’s expense, '
If you want a copy of the testimony, you will have to order jt from -
e reporter. The committee is operating on a very close budget, and
We cannot pay for that transcript of testimony for you.

1ereupon, at 1:45 p. m., the hearing was recessed unti] 10 8. m.,,
- Thursday, December 10, 1953.)
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McCarthy Committee furnished 8tenographic transcript of \
Bzecutive gnd Pyblic Session testimony of Horry Aaron Hyman, who
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into "Army Signal Corps - Sabotage and Espionage.” Photostats niade.\n
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Hyman was a completely umcoopenative witness taking refuge ,
behind the Fifih Amendment. He did state he committed no crime, -
including that of espionage. Senator McCarthy, on several occasSions,
mcde reference to the overwhelming evidence of espionage on the part
"~ of Hyman. A review of the testimony reveals that Senctor McCarthy
apparently considered Hyman's refuge behind the Fifth Amendment as a
admission of guilt . No direct evidence of espionage was developed
during this testimony. McCarthy stated at hearings that Hyman would
be cited for contempt and his case would be referred to the Department
of Justice for possible violation of the Smith Act. éé;
iy ' In o memorandum to you from-Mr. Baumgardner dated 12-30-53
“concerning Hyman, you were advised~¥hat the Department had inquired
a@s ‘to the prosecution .of Hyman under the Smith Act after receiving a
request from Senator McCarthy that he be prosecuted. That memorandum
nroted that our investigation of Hymon had not developed information
indicating Hyman could be prosecuted under the Smith Act. Hyman 48
currently being investigated for possible violation of the espionage
laws, but to dote no evidence has been developed which would indicate
Hyman has ever or is currently engaged in espionage. The matter is
being followed closely and no other action based on the testimony
appears necessary at this time. Copies of Hyman's testimony gre being
sent to the New York and Newark Offices for their information and the
-completion of their files.

. L)

4

-—

TID IN

Sl

PRAEClnoD L0

SR During the December 17, 1953, testimony of Hyman (Volume 151),
Lester Ackerman, John DeLucac, Sam Morris and John Saunders, all employees

S thfz Federal Ti}ecommunications Laboratory and acguaintances ’9,/‘ Hyman
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Electrical Engineer?
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THE CHAIRMAN: Were you a mesber of the AYD, American

!ll m: mu&ms“m Qou).l).

.c-ﬂanmum:Mvm:m )
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MR. BCHUTZ: Yes, I @id.
mm: Were you ever in their homel

. MR. SCHUTZ: Yes, I was.
$SF CHATROAN: Jov frequently did you vieit with theal

P w1 f‘.}'

%% You ocossicoally rode back snd ferth %0
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PHE CHATRMAN: At the time you were associsted with him

were you working on classified material?

’ MR. SCHUTZ: I am #o0rTy. I wouldn't recall that nov. : —
THE CEAIRMAN: Well, it was only I949.
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MR. SBEOIKET: No. They are manufactures of paper

cutting machinery. |
THE CEAIFMAN: It may be that thay have sold machinery

%0 the Government, I doo't knov, but they make, sell end butld




THE CEAIRMAN: The general public can walk in?

MR. SHOIKET: Anyone oan. |

THE CEAIRMAN: I don't kunow if you were asked this
Question. Do you knov Julius Rosenderg!?
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Whils you were working for the U. §. Govermment, handling
: elassified material, 4id you ever discuss any of that msterial or
: lwcrthdmmdmﬂchmm‘om;nthwm
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THES CHAIRMAN: Did you ever associste with anyone whom

yovknev or bad reason to believe was engaged in espionage?
MR. SHOIKET: No. Definitely. o
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any illegal activities
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You vwill be ordered to mnswer the previous question
about any contacts vith Bobell after he left City College for

the reason, if as you state, you engaged in no m.m activities
.}.n muctionvithmuncmwnviﬂx

‘4.1 i"

m ean‘f. sitm:'-r nus—me; , ;
Hhm were you subpoenaed?
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The only trouble is, I doudbt if we will be having buruu
? 1nlev!orklnd1tviummingtovuhin¢ton )
MR. BHOIKET:

It will be a hardship coming down to







14,653

MR. HYMAN: What is the question, please?

THE CHAIRMAN: Read the question.

(The question was read by the reporter.)

(The witness conferred with his counsel.)

MR, EYMAN: In view of the unsupportéd charges made by
the Chairman, thé answer to the question is "yes."

THE CEAIRMAN: You say "unsubported charges." Are you
pot an espionage agent on the payroll of the Comhunistlparty
as of this moment?

't " MR. ﬂYMANf I1f youkhave'any evidence, you can\broduce it.
| TEE CEAIRHAN:. Answer the question.

MR, HYMAN: I deéline to arswer for the same grounds.

. , TEE CHAIRMAN: The best eviqé;ce is your standing up here
and saying that "If I tell you the trutﬁ, I will go to jail."
You cannot get better evidence.

MR. HYMAN: Not according to the Constitution, that isn’t

s0.
THE CBAIRMAN:J The qu?stion is: As of this ioment, are
you an espionage ;éenf on £he payroll of the Communist Party?
MR, HYMAN: I decline to answer for the reasoms previously
‘stated.
THE CEAIRMAN: Let me ask you this question: ggliﬁs
*~5Nﬁgsenberg w;:\convicted of espionage, and he has been executed.

From your answers here, apparently you were engaged and still

are engaged in the same type of espionage. Do you feel that you

I!'
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should be walking the streets of this country free, or that
you should have the same fate as the Rosenberés?

(The witness conferred with his counsel.)
MR. EYMAN: That is an outrageoﬁs question, and it is
more rhetoric than a question,

THE CHAIRMAN: Answer it. It 1s not so outrageous when

you know we have 140,000 casualties, many of them directly as

a result of the work of traitors.

» : MR, HYMAN: Repeat the gquestion, please.

THE CEAIRﬁAN: Will the reporter read the question?

(The question was read by the reporter.)

(The witness consulted with ﬁis counsel.) '
| UR. EYMAN: I decline to apswer on the same grounds.

TEE CHAIRMAN; Mr. Rainville, do you have any questions?

- . MR. RAINVILLE: ' Mr. Hyman, yéu have geveral times here

gaid today you had given testimony in executive session, and
refused to repeat that testimony here because this is for
political purposes. Under those circumstances, w&uld you be

| willing to have your executive testimony read into this record?
(The witnese conferred with bis counsel,)

THE CHAIRMAN: I may say, Mr. Rainville, the performancé

bhe gave in executive session was almost identical to what he
kave today, and the evidence is of no value. In executive
session, we went through the same procedure,

You may step down. ait just a minute.
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~ FEE 20 1953 1;%{%/@%,” 24 . 'HfNDERLIATEBA, JR.
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. FNENOWN SUBJEc'r, wass
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Investigation disclosed no record of
Raven Flectric Co. 8s he

Warren St., Hudson + Iiiowgver, th

) TAMARIN brothers operated electrioa

J: appliances and oil burner business at stmmmd‘
Warren St., Hudeon, N.Y., which was dfssolvg"
“around 1940 or 1941. - Former Raven Electric . -
Co. employees and contacts further 1dent1fied. 5 3

<
A T -} ")‘ el -
- Lo kR
. At Hudson, New Iork__ ¥ ‘ ‘z VE\W) s
The following 1nveatigation was conducted by
-7 SA HEINZ H. EISELE 4

2 A review of the Hudson, New York, directories“
5 trom 19)40 through 1951 was made with negativo results. \:
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R e ‘
: “of ‘know reli:abinty'
adviled in Ausust, 19l|.h., that EDI'I.H CARESS resided 4n"-
- Apartment: 3A, 127 Kingsboro Housing Development, Flrst Ualk '
Brooklyn, New York.™ : . b

ERLMUTTER

P2 L

L b1
; T Oonridential Infomant '1‘-10, of unknown reliability, o

but who 1s femili with ROSE PER TER, advised on Apri
ROTHMAN, JULIUSAROSENBERG and
Tort” w newsle

ublication organi%ed as a oounter-propaganda unit end would be
"drawn up, printed, published and distributed in a completely ' . -
“Xgecret fashjon. Included among the members of the Natioral Board,:,
o Was BERNIEXGLADS TONE, asicssssah -t csfosdon flofin oitiho . fodise boaiosis Sam'st

o
7
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4";‘; S nte confidential Informant T‘?l‘?, of kno'im reliability
furnished the. 50th’ Jubilee Album of the Hungarian protherhoodh
"of the International Workers Order, issued in 1951, which 3

contained a list of persons ‘sending greetii to W"”
_“'The list included the names Mr. and Mrs. gﬁw

\.. P
&

[T confidential Informant T-Zl ’ another governmental
”agency which retains personnel records, advised that JULIUS ;.
‘ROSENBERG,. convicted espionage agent, filed en applicetion . ... .
dated January 23, 1940, for the positien of Junior Professional
Assistant with the United States Government. On this applicatiqn
ROSENBERG listed previous employments, one of which, for the ,
period from Juné, 1936, to July, 1938, was the Naborhood Electric\
Company, 27 East 22 Street, New York Cit ’ under the Superviaion g

of s RE_UND, same address. - , ; . :
. ' ""'?"’ “"’ s *“" *&‘“. o / ﬂﬂ'mﬁ‘ ‘

The Registrar's office . 'Brooklyn Polytechnic Institute ’

' Brooklyn, Rew York, contacted by SA LESTER O. GALLAHER on ,,.'f‘,-i,.v -

June 5, 1950, made 'available the record of DAVID GREENGLASS, :

7convicted espionage agent, during the period he attended that
© school. The records disclose that GREENGLASS was employed as

" an electrical helper at the Neighborhood Electrical Company ™ 7.
during the summer of 1937 and 1938 and one of the references he :
‘listed was SAMUEL FREUND, 27 East 22 Street. New York city. Lo

({ . 'Jhe I‘iles or Confidential Informant T—22, e.nother
”government agency which retains personnel records,’ ‘advised’ that

'a vocational and educational sheet dated August 7, 194y, signed -
by DAVID GREENGLASS in connection with his assignment as a member -
of the Special Engineers Detachment at Los Alamos, New Mexico,
\11sted five references including SAMUEL FREUND, in care of . ‘""" »
Mr. D. GREENGLASS, 6L Sheriff Street, New York City. 7~ ~
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’Z Furnished Iwo 10/15/51“';SA JAMES E. _100 2936-5320

‘...4.
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T-21 Application Not readily available. 65-153&8-68

Records of U.S. filed by JULIUS
Civil Service ROSENBERG
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Commission NYC""’
) SA JEROME J. 65x15336-131

Ty S I e S

T-22 . \; Vocational andh:
Files of Mr. ‘educational - 4

SIDNEY NEW-__ sheet . of DAVID'= ) o
BURGHER, JR.,- GREENGLASS.,-<¢ufa~~F -
Chief, Los : S e R

Alamos Security g 'fw;%¢f
Branch, Atomie -~ ...
Energy COmmission, -
Los Alamos, Neu Mexico
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the materiasl is not known, dut it ie believed reasonadble to eay that he twrmed
the material over to the Russians., According to BERTIEY, this arrangement

was carried on until approximately April, 1943, at which time CHARLIE dropped

out of the picture. Again, we 4o not know exactly what happened, but undoubtedly,
sameone took CHARLIE's place in the set.up, o until GOLOS' death in November,
1943, wo still have the same pattern. Of course, we know that during this

period (August, 1941, to November, 1943) there were occasions when EERTIEY

contacted other individuals in place of GOLOS.\ Howeyer, as poln ut in
referenced lstter, these contacts of BENTIEY's mx:&:gm, an )
were probadbly merely substitutes for GOLOS due "to t ition of hibd bealth

and were not considered as BERTI_’EY': superiors.

-

After GOLOS died, BILL was introduced to BENTIEY as her new “boes";
so as far as the pattern 1s concerned, we merely substitute BILL for GOLOS.
This set-up then continued until September, 194, when BILL told BENTIEY he
was going to take over the Silvermaster Group personally. Assuming then that
BILL 414 take over the Group and contacted SIIVERMASTER personally, we have o,
eliminated one step in the pattern of tranemitting the information received - NI™ (v
from that Group. We now bave it going from SIIVERMASTER to BILL, then to his Sfyfs
;uperior (wvho would be scmeone occupying CEARLIE's position), and then to the

ussaians,

An examination

B




5 . B v - y o “of -
handling of the mterie.l received fran the Snvemeeter &'oup. According to
her, during the time GOLOS was ber superior, he made certain material available
to BROWDER and after the death of GOLOS, BENTIEY mede available OWDER
certain information received from the Silvermaster Group before st a1t
over to BILL. We also know, from BENTIEY's statement, that in April or May,
1944, she told BROWIER that BILL was insiksting that her contactes be twrned
over to him or to same other Russian, and,that BROWIER told her to arrange &
mooting bPetween him and one of the Russ o 5She said that such a meeting was
never arranged by her, but she learned Ahat such a meeting had been held without
her being present. In June, 194k, told her that 4t would be all right
for BILL to meet with RATHAN GREG(B; INERMASTER once & month in New York
City, and later in June. BROWIER tola that the entire Group skald be
turned over to the Russians without restrictions. On the basis of the instruc-
tions fram BROWDER, it would seem reasonable that the meeting which BROWDER
bad with "one of tho Russians", without the presence of EENTIEY, ocould have
been a meeting with BILL. If this is trus, then BILL would have been acquainted
with BROWIER and would have been in a position to furnish him with information
in the same mammer that GOLOS and EENTIEY d41d, or would bhave been in a position
to recommend that certain material be furnished to BROWIER.

-l -
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to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).
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_s_ Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

E/Deleted under exemption(s) é/ with no segregable
material available for release to you.

[0 Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
[0 Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[0 Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.

——— Pages contain information furnished by another Government agency(ies). You will be advised by the FBI as
to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).

Page(s) withheld for the following reason(s):

] For your information:

Me following number is to be ysed for reference regarding these pages:

-~ 2 70
4 AXXXXXXXXXXXXXXXX
$ DELETED PAGE(®S) §
NO DUPLICATION FEE §
XXXXXX X FORTHISPAGE X
XXXXXX XXXXXXXXXXXXXXXXXXX
XXXXXX

FB8i/00J




4-750 (Rev. 4-17-85) 0 : ’

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
FOIPA DELETED PAGE INFORMATION SHEET

0' Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

| [3/

| Deleted under exemption(s) - L / with no segregable
| material available for release to you.
|
|

[0 Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
] Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

0 Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.

——  Pages contain information furnished by another Government agency(ies). You will be advised by the FBI as
to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).

———  Page(s) withheld for the following reason(s):
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3 Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.
m/Deleted under exemption(s) é { with no segregable

material avaijlable for release to you.

[ Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
[ Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[0 Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.
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Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

{Deleted under exemption(s) é { with no segregable
material available for release to you.

[} Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
[J Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[  Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
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Déleted under exemption(s) A/ _ with no segregable

material available for release to you.
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material avaijlable for release to you.
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_/1 Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

B{eleted under exemption(s) é / with no segregable

material available for release to you.

{3 Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
[} Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[CJ  Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you.

Pages contain information furnished by another Government agency(ies). You will be advised by the FBI as
to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).
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Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
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B/Deleted under exemption(s) ,é / with no segregable

material available for release to you.

Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
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g material available for release to you.
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material available for release to you.

[0 Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
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i Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
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Deleted under exemption(s) _é / with no segregable
material available for release to you.

] Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
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_ZQ_ Page(s) withheld entirely at this location in the file. One or more of the following statements, where
indicated, explain this deletion.

Deleted under exemption(s) é / with no segregable
material available for release to you.

[0 Information pertained only to a third party with no reference to you or the subject of your request.
[ Information pertained only to a third party. Your name is listed in the title only.

[J  Documents originated with another Government agency(ies). These documents were referred to that
agency(ies) for review and direct response to you. -
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to the releasability of this information following our consultation with the other agency(ies).
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HINGTO'\I AND wasqmcron FIELD rnom NEW YORK ; 4( ,f,',;aga X
RECTOR AND sac URGENT &
/ JOSEP@JEIQHBROD, ETHEL ICHBROD, ‘ESP - R. REBUTEL s EPT. Tk
LAST. MAx_AuD TLEN! B INTERVIE'.J“D "SEPARATELY REGARDL:
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» AND ETH“'L WEICHBROD WAS EMPLOYED BY THE SOVIET PURCRASING COM"IISSIO!\I
7 IN WASHINGTON. ELITCH"‘R STATED THAT HE BELIEV D ET‘{EL WEICHBROD LEFT
- THIS POSITION AT 'I'HE TIME H:.R FIRST CHILD MICHA"L 'JAS BORN. E RECALL N

R -L; N .""‘?

THAT THE.‘ wmcaanons R‘-"SIDED m anmwoon VILLAGE,' WASH., DC. - ELITCHER

/ »..;-’~

.;;":smn:n ‘r‘m Hi: AND HIS. VIFE AND. m’z wvrcmsaons VERE FATRLY cLose rmxn%

.f“}’AND SAm THAT THEY um' SOCIALLY ABOU’I’ oucz A MONTH AND ALSO VISITED' Q

' AT EACH OTHER—S HOMES. ELITCHER STATED THAT RE HAD NO KNOULEDGE OF 3*

: i 2 -».,,5

Jbv W“ICHBROD-S FORMER MEMBERSHIP IN TH%’!ERICAN PEACE OBILIZRII N—NUR

PO “'»5‘ "4?""
g —”S—." Rk

DID HE. mow WHETHER JOSEPH nﬂsfzfﬂghon aab ‘E}:}:u a*ui;maza' oF rm: nsamg-
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PAGE TWO
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THAT FOR A SHORT PERIOD OF TIME PRIOR Td'NIﬁfTEEN'FORTYSIX THE WAR

~

DEDARTNZNT CELL OF THE CP IN WASHINGTON HAD DWINDLED IN MEMBERSHIP TO

i
i

THREE OR FOUR MEMBERS AND ACCORDINGLY THE MEMBARS OF THAT CELL WERE

S —————

. .
PR .
L ——— o T
T K I
s Y ¥ At
L 2 L

INVITED TO PARTICIPATE IN NAVY DEPARTMENT CELL MEETINGS. ELITCHER él

'r

- STATED THAT THE VAR DEPT. CELL MEMBERS OF THE CP ATTENDED APPROXIMATELY,
FOUR OR FIVE MEETINGS OF THE NAVY DEPT CVLL OF THE CP. 'HE STATED ’_5

. THAT WEICHBROD WAS NEVER PRESENT AT THESE MEETINGS AS A WAR DEPT CELL
}MEMBER. ELITCHER FURTHER POINTED out THAT DURING THIS SHORT PERIOD

OF TIME HE HAD ACCESS TO Tq’ WAH“S OF ALL OF THE- MEMBERS OF THE WAR

DEPT CELL OF THE CP AND STATED THAT NEICHBROD—S NAME WAS NOT AMONG

THEM. ACCORDINGLY ELITCHER SAID THAT IN HIS OWN MIND HE IS QUITE )
T CERTAIN THAT WEICHBROD WAS NOT A PARTY HEMBER PRIOR TO NINETEEN FORTY 3
——————— p———————

SIX.- AFTER NINETEEN FORTYSIX, ELITCHER ADVISED THAT HE HAD NO- FIRST v
, HAND INFO AS TO WHETHER UEICHBROD HAD JOINED THE CP, BUT SAID THAT HIS
OPINION UAS THAT ICHBROD HAD NOT. HE STATED THAT JOSEPH WEICHBROD DID

NOT OPPOSE COMMUNISM, BUT ON THE OTHER HAND DID NOT SPEAK POSITIVELY
- IN FAVOR OF IT. HE ADVISED THAT NEITHER JULIU ’

.‘1»""‘ S S

| ¢sz PAGE,TWQf?~
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OF HIM CONCERNING JOSEPH WEICHBNDD. HE STATED THAT HE DID NOT KNON

WHETHER WEICHBROD KNEW OR WAS ACQUAINTED WITH JULIUS ROSENBERG- A1~
MAX ELITCHER STATED THAT HE DID NOT KNOW WHETHER ETHEL WEICHBROD HAD Lr
 EVER BEEN A MEMBER OF THE. WASHINGTON BOOKSHOP ASSOCIATION. HE ALSO
~ ADVISED THAT HE HAD NO FIQST HAND INFO AS TO WHETHER OR NOT SHE WAS
A'MEMBLR OF THE CP IN WASHINGTON, BUT SAID THAT HE DID KNOW THAT HIS ’

~WIFa, HELENE, ON SEVERAL OCCASIONS UHEN SHE ATTENDED CP MEETINGS HAD

TOLD HIM THAT SHE HAD SEEN ETHVL WEZICHBROD AT THOSE MEETIVGS.

HELENE ELITCHER STATED THAT SEVERAL YEARS AGO SHE WAS FRIENDLY WITH °

EVELYxfﬁonox WHO WAS ETHEL WEICHBROD-S sxsrzn. 'SHE STATED THAT snv -
MET ETHEL WEICHBROD oucL OR TWICE IN NY AND DID NOT sxs HER AGAIN .

~UNTIL, SOMETIME AFTER HELENE MARRIED MAX ELITCHER IN WASHINGTON IN _;i' |

| MAY oF FORTYTHRE snh srarzn THAT snz mzr ETHEL WEICHBROD ACCIDENTLY 13‘_

CIN UASHINGTON AND BECAME FRIENDLY HITH HER.; snz SAID THAT SHE DID NOT :fz

i

H

|

KNOW WHETHER ETHEL.WEIC /BROD. HAD EVER BEEN A MEMBER oF THE. WASHINGTON .
BOOKOHOP ASSOCIATION. SHE ALSO ADVISED THAT WREN suz MET ETHEL S {1’

TYCHILDUIMICHAEL.; HELENE ELITCHER ALSO ADVISED rnar'suz HERSELF HAD | 75 '5y;;_.
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THAT SHE HAD NO FURTHER INFO REGARDING JOSEPH vE ICHBROD-S POLITICAL
SYMPATHIVS.k HELENE ELITCKER FURTHER STATED THAT SHE KNOWS OF NO CON-
NPCTION OR RELATIONSHIP BETWEEN JOSEPH WEICHBROD AND JULIUS ROSEN-
BERG. OR ANY OF THE OTHER INDIVIDUALS ASSOCIATED WITH ROSENBERG. o
SHE DID STATE HOVEVER THAT wxrcnsRon-s WORK AT THE WAR DEPT OCCAS-

. IONALLY TOOK HIM TO WRIGHT FIELD, onxo, 'AND SHE 'SAID. TQAT SHE BE-‘
'LIEVED THAT WILLIAM PERL WAS WORKING our THERE,,/;HE POINTED ouT’

vHOWEV‘-"R THAT SHE HAD ABSOLUTELY NO INFO AS T WHETHER JOSEPH WEICHBROD
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FROM : GUY HOTTEL, SAC, WASHINGTON FIELD - L
SUBJECT: OSEP}.(DV.’EI , ; ST
~ ETBEL WEICHEROD -.
| \\& ESPIONAGE - R - c,a?si,-,e’d’ﬁg.vafurq/& -
% : (Bufile 65-58103) i Declassify on: OADR :
K dg -13¢0¢Y

Rebulet September 27, 1949, Washington Field Office

letter June 10, 1949, and report of Special Agent ROBERT L.
SMELTZER dated November 22, 1950, at Washington, D. Ce. :
inally to determine

»d further because of (&) L
WEI OD's close association with MAX ELITCHER. Subsequent
nvestigajion has disproved WEICHBROD'S jdentity with
d according to ELITCHER'S statementszithe former,
although not anti-Communist, was not believed by him to be .
a member of the Communist Paqty zr known to be involve%sig)

A0 ' . s
i  Investigation was ins

AN

any way in Soviet esplonage. T SE Ef
- p —

In regard to ETEEL WEICHSHROD, 1t 1s noted that 3
D she was formerly employed by the Soviet Government Purchasing
f; Commission, was 1isted as a member of the Washington Book

i ) GE s

Shop Association, and has been ijdentified as a member of the
Comnunist Party as late as September 1948, .

It is believed that 2 simultaneous interview of ‘§?V
in connection with the

the WEICHERODs might be of value
— INTERNAL SECURITY - C".

investigation entitled “COGCG
Due to the fact that even should ETHEL be reluctant to

disclose information concerning the operations of Communist
it is quite possible thatl JOSEPH

1ls in the Government,
have come to his attention In this
A e that the ‘WEICHBRODs could be
P 584 tion of interest concerning I LITCEER,
f LIAF L, WILLIAKFFﬂNZIGER, and JULIU%{;OSENBERG.

of ccurse, there 1s the réalization that such

, is | interviews, if conducted, may well be unproductive; however,
) i:b as the WEICEERODs are already aware of the Eureau) 2l LY i
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TO H]

. . i
; DIRECTOR, FEI (€5-58103) | DATE: November 9, 1951

' RD,’}’W ' sAc, WFO (65-5048) | A/ // /

SUBIECT:  30SEPH WEICHBROD R oo

0. TIEL WEIGHSRD), nee YettaModot, . "Y1 L/ J—
ERRC aka Ethel'Modoi . .: . =« = 1% o PRI RS
T ESPIONAGE - R --1%- R VIR A S f i
=7 [ " 1In accordance with Bureau letter of August 30, 1951, the = | . .

Subjects were simultane
951, :

. b
ously and separately interviewed on November 2 s

0 S i S V . o ' o f -
,’U%R"‘ JOSEPH WEICHBROD adviped he has formed a pa tpership with . |-
\0° ABRA LOM and DALE IWINYJTEELE under the name of; tional Instrument

' oratories, Tt IBt6 bée ndted that both STEELE and BLOOM were su J?cts‘"_
O [Of LGE Investigations and that BLOOM (Bufile 100-280339) has been W .
.7 identified as a member of the Communist Party, » i \{q,
. . [ Y

WEICHBROD further advised that the National Instrument Lab "affstozi'g
has a contract with the Navy Department to supply flow meters to me
the amount of air and oxygen flowing to airplane pilots, WEICHBROD , 5
continued that this flow meter is a great deal more accurate than .
other flow meters on the market and had been developed by the partn hip,
v WEICHBROD said their contract with the Navy Department was not restp¥cted
hd or secret in any sense since they were offering the flow meter ¢ 4
N - »
I_.1 e /‘é%ﬁ( > e ' A
At WEICHBROD agjnowledged he was acquainted With MAX and RELENE g
< TCHER and WILIIM DANZIGER but denied acquaintance with any othepg: - 7
Ay of the JULIUSTROSEI - Group, WEICHBROD further stated that he ha h‘,
=R R never been solicited at any time to disclose confidential informatipp | z ¥
';:‘ng \‘) to unauthorized persons. . , g ' . L i i
E:E% .. ““ . e ' . ,g' ! { : A
'r“-fig; & JOSEPH and ETHEL WEICHBROD both stated they had followed tﬁa@ S
CHAN ROSENBERG trial closely and indicated they did not believe the ROSEA{#RGs |
{f_{“ 9 to be guilty., ETHEL WEICHBROD further remarked she could not becog: an
tii20y| YO "informer" as HELENE ELITCHER had, and that JULIUS ROSENBERG had begg : 4
33'_35?; '] indicted for things he believed in rather than anything he did. %8 ¢}
2ON 11 , o -
S0 0 Although both JOSEPH and ETHEL WEICHBROD were courteous i j
=5 the interviews, it was apparent they had no intention of cooperat{hg / }
.:"‘35 5 in furnishing information to the Burean agents. Accordingly, the S E -
< interviews were terminated, - - - - =T S
éxo . L ) : o~ . ) '.-._-: . . zb i .
€5-5018 v A AL, 65— o
: ¢ NOV-18) - * ¢
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Informants doubt Communist Party siember- -

{ N -
ship of JOSEPH WEiICE:ROD. -One informant

‘[J’ 71“‘ identifies EinE. WESICHSRCD as former . .

-member of Communist Party. JOSEPH -
suspended fron Air Force position August 29 ,

1950, under }’ublic Law 733, 81st Congress
. 4
B ?* oy T “ . ‘n;)'a.'-
NFOP\’M‘IO‘\I CO"‘I‘A NED \\" A

SERETN IS Encmo:i}; D 2 AEDAL :

s "". T DAmE

~" advised agents of the New Yor

“¥. . around 1944, when JOSEPH was working as y
on, “D.. L. and ETHEL was’

the War Department in Washingt
employed by the Soviet Purchasing Commission,-alsp-in |

that city. -

- MICHAEL, was born. - The

in Prentwood Village, Washington. Informant and his?
" wife were falrly close friends of the WEICHBRODS
- in each other's home_and meeting socially’ abou‘fc.‘

The Informan{; possessed no knowledge

DuTAILS' %3 3,% ar WASHIIC TCIJ., D”. c’
T e isreey o .
B IR Confidential Informant Tel, Of unknown relia—v ez
er of the Communist ‘Partys

“pility, an admitted former memb

| k office of the FBI in ~~ T el
.~ “October 1950 that he rirst met JOSEPH and ETHEL , WEICHBBOD R
5 an engineer - for '-?s'

It was believed that ETHEL left he’r position
‘at the Purchasing Commission at the time her’ first. £hild
WEICHBRODs at this” time” res:Lded-' '

v e

mwﬂusmm‘-

@ - Bureau (6‘5,-58'

. nortm OF FBI—THIS CONFIDENTIAL SEPORT AND |
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former membership in the American Peace lMobilization nor -
. the Washington Book Shop Association,-and it was his very R S
definite opinion that the latter was not a member of the : R
Communist Party during his acquaintance with him; as the -
Informant stated, if JCSEPH had been a meuper of the
Communist Party in Washington, it would have been in the
War.Department.Cell. He>moted that.for a shért period df’.
stime<prior:ito 1946, ‘the Wak Departmént Cell of the Commu= )
nistxParty had dwindled ip membership to three or four i+
members and, accordingly, the members of that Cell were
invited to participate in the liavy Departilent Cell meetings.
Fe stated that .the War Department Cell menmbers- attended
approximately four or five meetings of the Navy Department
Cell of the Communist Party, and th«t JOSEPE was never
present at these meetings =s a mnember.

- It was further pointed out that during this

period of time, the Informant had access to the names of
~all the rembers of tiie War Department Cell, and JOSEPH's ,
name was not among.them. Accordingly, it was- the ° . N
. Informant's opinion that JOSEPH was not a party member prior
to 1946, -After this latter date, the Inforrant advised ne
had no first-hand informaticn as to whether JOSIZEPH had
joined the Communist Party, but that he was inclined to
doubt it, knowing that JOSEPH did not opvose Communism,

but on the other hand, did not speak positively in favor

of it. .

. Heradvised further that neipher_JyLIUsgisg%NBERG
.~ +hor any of  Yhe other Individuals associated with ROSENZERG,
v . had ever made; injufry of him concernin: ‘JOSERH WEICHSRGD.

-, -

“2--Bé was unaware of any.acquaintancd between WEICHBRCD and

.. .ROSENBERG. This Informant further advised that he did not

. islmow whether ETHEL WEICHBROD had ever been a member of the ~ = . L=

. ?Rwashington Book-Shop Assoeiation; and Had no personal’ AR .
knowledge of her membership in the Communist Party in
Washington, but that his wife had told him that on several
occasions when she had attended{CP meetings, she had seen

- ETHEL WEICHBROD at those meetings. L :
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i Confidential Informant T-25 of unknown rellabilitj,
an admitted former member of the Communist Party, advised
. .agents of the New York Office of the FBI in Octoter 1950
;iihat several years ago, she had been friendly with EVELYW
whe was ZETHEL WEICH3ROD's sister. She stated that
she met ETHEL once or twice 1in New York and did not see
her again until sometime in May of 1943 in Washington, D. C.,
rﬂeting her accidentally in that city and later becoming
.. friendly with her. .. Informant-was not aequainted with any
memberﬁhip dn th€é Washington Book Shop Assdciation on’the
art of BTEEL WEICHBROD, and advised that by the tize she

p
1
4

BTERL

ﬁad met ETHEL in Washington, the latter had already left
her position with the Soviet Purchasinz Commission and was
not otherwise employed. otner than as. a “housewife.

The Informant advised that she had been a mexber
of the Navy Devartment Cell of the Communist Party from
approximately the end of 1943 until about April 19%6, and
that sometime between April 1946 and March 1947, she was
transferred from this Cell to the Housewives Group of the
Communist Party in Weshington. At the time of her joining
this group, ETEAL UEICHBBOD was already a member, and the
‘latter remained active therein until the time:-the Informant
left Washington in Septeémber 1948. ETHEL's activity or
membership in the Housewlves Group after September 1948
was unknown to the Informant who also stated that it was
not known to her that JOSEPH had ever been a Comxunist’
Party member but that she believed to the contrary as he
was an individual who was afraid to jqin any organizations
which might jeopardize his position with the Government
and that in addition, he was not the type who would "stick
his neck out." «It,was inddtated by the Informait that ;77
ETEEL's activities 3dn Communist Party affairs eaused con= “: °:
H who* would not‘”'”'

,_\M"’

: ThisiInformant further stated that she- knows of-w~f;»~
. no connaction or relationship between JOSEPH WEICHBROD and

JULIUS ROSEN3ERG. She stated, however that WEICHBROD's

work at the War Department occasionally took him to wright

4"‘%

"Ae’ P

participate in such activities.
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The foregoing are carried as Informants to protect
- their identity and due t& the nature of the égformatlon : L
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._REFERENCE: Report of Special Agent ROBERT L. SHELTZER S
dated September 21, 1950, at Wasnington, D. C.

S - T+,  New York telety'oe dated Oetober 12, 1950. %,
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NOTICE

THE BEST COPIES OBTAINABLE ARE
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS
PROVIDED. THESE ARE THE BEST

. COPIES AVAILABLE.
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)IRECTOR AND SACeeeseU RGENT

UNKNOWN RUSSIAN, NUMBER ONE, NEW YORK - HARRY GOLD, INFORM NT, ESP

DASH R. GOLD INTERVIEWED TODAY AT HIS REQUEST BY SA ROBERT G. JENSEN.

'GOLD STATED HE HAD PREVIOUSLY FURNISHED FALSE INFO RE HIS LAST CON-

TACT BY uuxuowu RUSSIAN IN PHILA IN OCTOBER OF NINETEEN FORTYNINE.'
GOLD SAID THE MEETING AT HIS HOME TOOK PLACE AS HE PREVIOUSLY STATED.
ARRANGEMENTS WERE MADE AT THIS FIRST MEETING FOR A SUBSEQUENT MEETING
IN NYC ON OCT. NINETEEN, FORTYNINE. GOLD SAID HE KEPT THIS MEETING.
HE MET WITH UNKNOWN RUSSIAN IN NYC IN FRONT OF A MOVIE THEATRE '
/NAME UNKNOWN/, WHICH IS LOCATED NEAR THE szvrnrvs;conn STREET STOP
ON THE QUEENS EIGHTH AVENUE LINE. GOLD SAID WE SPENT AT LEAST TWO
AND POSSIBLY THREE HOURS WITH THIS UNKNOWN RUSSIAN. DURING TH
’MEETING, GOLD SAID HE GAVE UNKNOWN nussxan ALL THE DETAILS

AS HE HAS PREVIOUSLY STATED. 6OLD OF IHPRESSION UNKNOWN RUSSIAN
TRA INED IN INTERROGATION. GOLD SAID THIS UNKNOWN COﬁTACT TOLD HIM THA

* HE WAD MADE INQUIRIES RE KLAUS{ . HE SAW GOLD €N EARLY
cxnnnsl“““JKggg, of nJéiéis€:2470)*'JE;—
RES NOV2110 MATION CONEMNER UG 971950

END pacx ON #204
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OCTOBER IN PHILA. GOLD SAID HE WAS TOLD FUCHS VAS VELL, VAS WORKING,
AND WAS GIVING INFO. GOLD SAID HE WAS TOLD THIS AS HE EXPRESSED AP-
Pnzﬁznsion OVER POSSIBILITY OF FUCHS BECOMING INVOLVED AS RESULT OF

HIS GJ TESTIMONY. GOLD SAID AT FIRST MEETING IN PHILA HE HAD

GIVEN UNKNOWN RUSSIAN ONLY BAREST OUTLINE OF HIS GJ TESTIMONY. f 3&

KNOWN RUSSIAN ASKED GOLD "WHAT DO YOU THINK WILL COME OF THIS GRAND

PAGE TWO

JURY TESTIMONY.® GOLD SAID HE TOLD CONTACT NOTHING, IT WOULD ALL

BLOV OVER. UNKNOWN RUSSIAN DID NOT COMPLETELY AGREE WITH GOLD AND
TOLD GOLD TO BE PREPARED FOR ANY EVENTUALITY. GOLD WAS TOLD IT

MIGHT BE NECESSARY FOR HIM TO LEAVE COUNTRY. MONEY AND THE ROUTE OF
TRAVEL WOULD BE npovinzn FOR GOLD. GOLD OF IMPRESSION UNKNOWN RUSSIAN
INTIMATED OR STATED ROUTE WOULD BE BY WAY OF MEXICO. UNKNOWN |
kussran ALSO MAY HAVE SAID GOLD COULDN-T STAY IN MEXICO OR ANY SOUTH
AMERICAN COUNTRY FOR ANY LENGTH OF TIME BUT WOULD EVENTUALLY HAVE TO
GO TO EUROPE. DETAILS OF THE ROUTE OR THE AMOUNT OF MONEY TO BE
FURNISHED WERE -NOT GIVEN SAYS GOLD. AT THIS MEETING DETAILS FOR
REGULAR MEETINGS BEGINNING FIRST SUNDAY IN DEC., ronrvnxn:, AND THERE-
AFTER ON TWO MONTH INTERVALS. DECEMBER MEET NOT MADE. GOoLD SAYS SUND?
MEETING IN FEB., FIFTY, FELL ON SUNDAY FOLLOVING THE FRIDAY ON WHICH
FUCHS WAS ARRESTED. GOLD WENT TO NYC TO REGULAR.DESIGNAfED‘PLACB.
THIS 7 ,3-L¢ o - o - -

- i"t S et o - | \ e~ i ’ ! :
b END PAGE TWO . - SE | Y ;
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PAGE THREE ' S
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T0 BE THE NINETIETH STREET STATION OR umwnsr ST. STATION IN JACKSON
HEIGHTS ON SUNDAY MORNINGT "; 7V. 2 GOLD SAID THAT ARRANGEMENTS HE
HAS PREVIOUSLY FURNISHED m THTS MATTER FOR IDENTIFICATION VERE TRUF

AND WERE USED THIS TIME. GOLD SAID HE WAS AT MEETING PLACE BUT DID

NOT HAVE ANYONE CONTACT HIM. COLD SAID ONLY FOUR PEOPLE WENT BY: HIM
WHILE HE WAITED FOR RIS CONTACT ABOUT TWENTYFIVE MINUTES TO ONE

| HALF HOUR. GOLD SAID LAST THURSDAY iN PHILA PAPER HE SAW PICTURE OF
JULIUéthSENBERG AND BELIEVES ROSENBERG WENT BY HIM AT MEETING PLACE
SMOKING CIGAR, BUT DID NOT SPEAK TO OR CONTACT HIM. GOLD NOT SURE OF
THIS IDENTIFICATION BUT BELIEVES IT POSSIBLY COULD HAVE BEEN ROSENBERG
AS HIS UNKNOWN RUSSIAN CONTACT AT MEETING OCT. NINETEEN, FORTYNINE,
XAXX SAID HE MIGRT NOT BE THE INDIVIDUAL wHOM GOLD SUBSE(

Sjm'w CONTACT
"GOLD ON nus DATE saoum proTos) PHEERE 0 NS LISTED IN
VFO LET JULY TWENTY- . T - lo.l -

FOUR LAST CAPTIONED ‘AS THIS TELETYPE. GOLD AT FIRST POSITIVELY.
IDENTIFIED FEDOR NIKOLAEVICH SEDOV AS HIS UNKNOWN RUSSIAN CONTACT.

HE LATER SAID THE IDENTIFICATION NOT POSITIVE AS CHEEKS WERE TOO
THIN, IF MORE nzcsm PHOTO AND DESCRIPTION AVAILABLE, REQUEST THIS ‘
o+ SHAMITTED TO PHILA FOR EXHIBITION TO GOLD. HE ALSO SAID HE COULD
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THIS CASE ORIGINATED AT NFYILE No. 65-1 5340. MK

 NEW YORK
REPORT MADE AT ' DA.I;JEA‘g;EN .PERIOD FOR EPORT MADE BY
_ NE¥ YORK ' as5/501 7/ 2029 3138/1%s | gouy g » O'BRIEN

TITLE . - TTTYEEEEros CHARACTER OF CASE

UNKNONN RUSSIAN NO., ONE, NEW YORK; . ESFIONAGE - R

HARRY GOLD, TNFCRMANT »
SYNOPSIS OF FACTS: '
|~ GOLD, upon being reinterviewed, advised that y

following receipt of 'a letter in July, 1949 from
the Soviets, ‘he came to NY to a place he
presumed the meeting would be with them, tut
was apparently mistaken either regarding the
date or the place of the meeting, inasmuch
as he claims he was not contacted. He also
advised that he had lied in claiming that he
met the subject only once, as he now admits :
he actually met the subject (in addition to .
the one meeting at)his home in Philadelphia
in September, 1949) once in Queens, NY, en .
or about 10/5-6/49 and again in-the Bronx, o i/
NY, on 10/23/49. GOLD also advised that niGlassiHfied by
/ original statements as to the nature of hisbedasﬂy on: w )
o AR

conversation with the subject were substan—

S tially the same, the only difference being

poe Toiet that the conversation took pldce in three

' < ‘,,"5 2 W meetings rather than in one meeting at his

2-5" home, as he originally said. All effarts of \Na/
’ ,l - GOLD to effect an identification of subject -

LJEET - . p - FEREINIS "NCLASSIFIRD EXCEPS
91 ., ﬁ;‘z PHERE SHOWN OTHERRISB = o
- dmatisy oV e o, vy YORK - TpeRE=TE :
M o HARRY GOLD, admitted Sgviet espionage agent, was

interviewed on July 29; 1950 and on hugust 1, -
2y and 3, 1950 by SAs RAYMOND P, WIRTH, ANTHONY
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P, LITRENTO and JOHN J. O'BREEN. SA RICHARD R, BRENNAN was present at the
initial interview with GOID on July 29, 1950, '

In connection with these interviews it is to be noted that GOLD
was being interviewed in an effort to clarify possible discrepancies in
his original story over having met the subject at his home in late September
or early October, 199 In view of the fact that GOLD changed his story
regarding the mumber of meetings that he had with the subject, only the
final story which GOLD now claims to be the truth concerning these meetings
and which story was eventually obtained from him piecemeal on all of the
dates in question, will be set forth herees The information concerning
the various meetings as related by GOLD will be here set forth under an
appropriate heading pertaining to each meeting,

Early Attempts to Meet Subject

: GOLD advised that in early July, 1949 he received a typewritten
note on plain paper in a plain envelope, which envelope was addressed to
him at his residence in Philadelphia and was postmarked Brooklyne He peinted
out that the notepaper did not have a letterhead on.it, nor did the envelope,
but one or the other did have typewritten on it the words "St. George Hotel."
GOLD explained that he had no idea as to the reason for these words being
typewritten on either the envelope or the letter, as the case may be, but
that he does recall it. He specifically pointed out that the words did not
have any sigmificance to him insofar as indicating who the letter was from or
the place where he was to meet anyone connected with the sending of the
letter. He explained that following the receipt of the letter (which
letter was an indication to him that he was to contact a representative of
the Soviets at an emergency meeting place), he had gone to a sea food res—-
taurant on the Broadway stop of the Astoria elevated line,

. As previously mentioned, GOLD pointed out that this letter, though
innocucusly warded, was an indication to him that the Soviets desired to
contact him, and that the sea food restaurant that he had gone to was the
emergency meeting place agreed upon between him and YAKOVLEV during the .
time he was contacting that individual in 1945, prior to that individualts
leaving the country, It is also to be noted in/comection with this that
;I:Kﬂlxv, whose full name is ANATOLI ANTONOVIGH KOVLEV, was known to GOLD

*I'JOHN" and was identified by GOLD on July 2, 1950 as YAKOVLEV to -

~ Sis T, SCOTT MILLER and RICHARD R, BRENNAN.

B ; \ GOLD went on to advise that he had apparently been mistaken in .
; his dates or his meeting Place inasmich as he recalls that he should have :
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gone to the sea food meeting place a certain mumber of days after the date

on the letter or on a Sunday following the receipt of the letter by him,

He explained that in any event he was not contacted, He pointed out that

in addition to merely going to this meeting, he was supposed to have taken
with him one-half of a temporary bill that he had received sometime in the
Past from the ARTHUR H, THOMAS COMPANY, chemical supply house in Philadelphia,
He explained that the ‘contact or representative of the Soviets that he :

NY 65-1530

sight or would have seen a picture of him ang would have approached him

(GOLD) and, in an innocuous conversation, would have presented one-half of

this ARTHUR H, THOMAS COMPANY bill which would have identified him to GOLD

as GOLD'S contacte GOLD explained, however, that prior to his having been
called before the New York Federal grand dury in 1947, he had destroyed his ;
half of this temporary bill and that, as a consequence, he would not have

been able to fully identify himself to the person contacting him., He

explained that both the arrangements for this meeting place and the method

of the person contacting him identifying himself to GOLD had been arranged

With the previously mentioned YAKOVLEV sometime during June, 1945 and o

had then returned to Philadelphia to his home by train, He Qualified or
further explained the foregoing phrase, "short Period of time,n by pointing
out that as he recalled, he had waited for his contact near this restaurant
only a short period of time, but that inasmch as he was unsure of the hour
of the contact, he had spent this time around the restaurant entrance at

7 PeMe, returning again for a short time at 8 PoM. and then again at 9 PeMey
although as he had Previously mentioned he was not contacted in spite of
these efforts, GOLD advised that insofar as he could recall he attempted to
make this meeting with the subject on a weekday in July, 1949, '

September, 1949 Meeting with Sub ject

In connection with the subject's appearing at his home in PhiladelpHia,
I;(!gh_t’}.i_@_advised that from a combination of later events that will be hereinafter
B ‘described, he was of the opinion that the subject appeared at his home
! approximately September 24, 1949, on a Saturday night. He advised, ag he
- had previously, that his trother JOSEPH was out and that his father mas
upstairs sleeping, He corrected a previous statement made by him concerning
the length of the meeting by explaining that the conversation at the time of
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GOLD explained that the subject identified himself to him, as he
Previously indicated, by greeting GOID and asking GOLD if he remembered
"JOHN" and "the doctort in New Yorke It will be recalled that "JOHN' has
Previously been identified in this report as Y/KOVLEV, and it is to be
noted that %he doctor® is Dr. KLAUS"FUCHS. GOLD went on to advise that in
- this meeting in September his conversatich with the subject had not gone
into detail during any particular bart of the conversations He explained
that the subject did attempt to determine from him if he had any information
from FUCHS that he had, ‘as yet, not turned in and at this point it might be
noted that GOLD explained that the subject gave him the idea that he expected
GOLD to have some such material, but GOLD was unable to explain why the
subject would have such a belief. He pointed out that the subject also

recalls that he was to have gone into the restaurant where the contact
would have been made, rather than to have been waiting cutside the restaur-
ant as he did. He explained that he advised the subject as to the reasons
for missing this mMeeting in the same fashion as was previously set forth

in this report,

at the subject's request, for a later meeting between him and the subject,
which meeting was to be held on about October 5 or 6y 1949 on a night that
GOLD recalls as being Thursday. He explained that no recognition signals
were planned for this meeting inasmich as the subject said that he would be
at the next meeting to talk to GorD, The subject also told GOLD at the .
meeting in September in his home that he desired their next meeting in order
that the nature of GoLD!S testimony before the Federal Grand &ury in 1947
might be discussed fully. He also explained that the subject set the place
for this next meeting at this time ag being in front of a theater (whose
name GOLD could not recall) located near the 724 Street stop of the Queens
Eighth Averue subwayes In addition to setting the place for this meeting, the
subject alsc told GOLD that he was to caue to New York from Philadelphia when
he finished his work in the afternoon and was to go and stand outside this
theater where he would be contacted by the subject.

: . In'commection with this first meeting between the subject and GOLD
it is to be noted that during the Questioning of GOLD, he was unable to glve
any information indicating how the subject knew that it would be safe for him
to contact GOLD at home and not run into either GOLD'S brother, JOSEFH, or
their father. GOLD also explained that he was unable to give a logical
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As an afterthought GOLD recalled that during this September, 1949
meeting with the subject, the subject explained to GOLD that arrangements
would be made between him and GOLD for regular meetings scmetime in the
future, but that for the time being GoLD "Was to lay low.t GOLD explained
this by saying that to his way of thinking, the subject was pointing out
to him that although they expected to use him in the future, they were not
going to attempt any such use until they fully determined whether or not
GOLD had been compromised, "

October, 1949 Queens Meeting with Subject

arrived in front of this theater and after he had been standing there a

very short period of time, he suddenly saw the subject coming down the street,
He explained that he did not know whether or not the subject had gotten out
of a car, had been standing in a nearby building or had been standing in a
bus stop on an adjacent corner. He explained also that he had no idea as to
whether or not the subject had observed him prior to approaching him, He
went on to explain that when the subject first came up to him he Quickly

(and for no apparent reason that GOLD could explain) told GOLD to go back
down the street two blocks towards Manhattan and then turn to the right and
80 in that direction an additional two blocks, where he was to wait for the

GOLD said that he did as directed and gathered from the subject's
orders that that individual was very cautious in making this meeting though,
insofar as GOLD could recall, there were so few people about because of the
inclement weather that it would not appear that the subject had anything to
worry about in the way of a surveillance or curious bystanders. He explained
that he met the subject at approximately 9 P.M. and that their conversation
lasted for approximately three hours. He went on to explain that this
meeting was taken up almost entirely with a discussion of GOLD!'S testimony
before the Federal Grand Jiry in New York in 1947, He explained that the
subject made no notes on this discussion, alj ough he did question GOLD in
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detail about the various questions asked of GOLD by the jury in an apparent
effort (in GOLD!S opinion) to determine how 'mich GOLD had told this jury,
Near the ¢onclusion of this Questioning, GOLD explained, the subject asked
him what, in his opinion, the federal authorities thought of the extent of
GOLD'S participation in the whole affair, GOLD advised that he told the
subject that he believed the grand Jury thought that he wasyat the most, a
well meaming dupe or possibly implicated to some small degree. At this

" remark,GOLD explained, the subject shook his head and smiled, indicating to
GOLD that he was wrong in his opinlon of the grand Jury's naiveness.

After finishing the discussion of the grand jury, the subject then
advised GOLD that now would be a good time for him to plan on such a thing
as an emergency requiring GOID to leave this country. GOID says that the
subject did not elaborate too much on this other than to say that he should
think of the route which would most ably permit GOID to leave this country
should necessity demand it, During this phase of the discussion the subject
briefly pointed cut that it ecould easily be handled by GOLD leaving the
United States, going to Mexico first and then eventually to one of the
countries in Burope which GOLD construed to mean one of the Tron Curtain
countries and not Soviet Russia. GOID was of the opinion, from a remark made
by the subject, which remark he could not recall in detall, that they did
not desire him to go to the Soviet Unions GOLD recalled that the subject
did tell him that there would be Plenty of money available for hig (GOLD!S)

when or how GOLD was to leave the United States though, as previously stated,
the subject, accarding to GOLD, indicated that GOLD should be thinking about
the whole matter "should an emergency arise." GOLD explained that he was

In connection with this foregoing discussion, it is to be noted
. that GOLD pointed out that this discussion with the subject over leaving

' . 1n connection with their foregoing discussion, it is to be noted
that GOLD gathered that from the ease with which the subject walked around the
Place of their meeting, he obviously was acquainted with that neighborhood,
GOLD also pouinted out that the subject questioned him in a fashion which gave
GOLD the idea that the subject was trained in interrogation, He explained
that the subject apparently knew the exact ¢ of information that he was
after and pursued his questioning most diligen rt?rther explanation

-~
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of the foregoing GOLD pointed out that although it was raining rather hard
during the entire three hours of the interview (and he had no raincoat), the
subject, who was garbed for such weather, not only showed no consideration
over GOLD'S getting wet or catching col s but also questioned him so .
thoroughly, GOLD stated, that he was wet with perspiration at the conclusion
of the interview, : _ )

GOID. explained that following the foregoing discussions, the subject
told him that he wanted to see him again. . According to GOLD, the subject
designated the place and date of their next meeting. From events that will
be hereinafter described GOLD recalls that the next meeting with the subject,
which was arranged at their second meeting, was set for October 23, 1949 and
the meeting was t6 be held at the 180th Street stop of the Bromx Park subway,
According to GOLD, the subject told him that this next meeting was in order
to acquaint GOLD with the future duties that he was to have. GOLD agreed to 3
make this next meeting. He also advised that following the foregoing
discussion, the subject asked him if he knew anybody who could give informa~
tion (type of information not further identified), but GOLD says that he
advised the subject that he did not know of any such person. GOLD explained
that although it was merely personal opinion, he gathered that the subject
was interested in anyone else who could furnish him with military information,

At the completion of the meeting, GOLD explained, he was not near
a subway stop and in view of the inclement weather and his lack of knowledge
of the neighborhood, he took a cab to the Forest Hills station of the IID
subways. He explained that the subject accompanied him to this destination
and inasmch as GOLD did not have money enough to pay for %he cab, the
subject volunteered to do so and after paying the driver, laft GOLD ard
walked in the direction of Jamaica, Long Island, New York. GOID explained
that he did not watch the subject and has no idea as to where the subject
went, other than that he started in the direction previously mentioned. He
went on to advise that he immediately boarded the subway and returned to Pemn
Station where he secured a train that returned him to Philadelphia,

October 23, 19,9 Bronx Meeting with Subject

In connection with this meeting GOID explained that he left Phila-
delphia in the late afternoon or early evening of October 23, 1949 and came
to New York by train, Upon his arrival here he boarded a subway (he believed
at Pern Station, New York City) in arder to make his meeting with the subject
at the 180th Street—Bromx Park station of the IRTe He explained that, in
accordance with the instructions given to him by the subject, he alighted
from this subway at the 174th Strect stop, walked up the street beneath the
- - subway (subway was actually an eleveted train at that point)and; as near as
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he could recall, proceeded up the street. on the east side to the next subway
stop which would be the.177th Street stop. At this point he diagonally
crossed the street to the west side of the street and after standing a short
period of time, recrossed the street in a diagonal fashion which placed him
back on the eastern side of the street to the north of where he had first
left that side of the street. He explained that still in accordance with
orders given to him by the subject, he remained in front of a cafeteria

at the last mentioned point for a short period of time,

GOLD went on to advise that during the foregoing maneuver he did
not get the idea that anyone was surveilling him or observing him, although
as he pointed out, there were people on the street and it is possible that
the Soviets had him under observation. He explained that the instructions
were obviously given to him in order that he could either be observed (unknown
to him) or, as the subject stated at the time he gave him the instructions
in arder that he could observe whether or not he was being surveilleds GOLD

177th Street stop. He went on to advise that this time he made sure that he
secured the proper train, which conveyance toock him to his stop at 180th Street~
Bronx Parke. .

He explained that after alighting from this submzy-elevated, he
descended from the platform and went diagonally across the street to the

in accordance with the specific instructions given to him by the subject

at the time of their second meeting. GOLD advised that, as near as he could
recall, he got to this designated point at approximately 9 P.Ms on October 23,
1949. He explained that, in addition to recalling this approximate time, he

consequence, he was surprised at not finding the subject at the appointed
meeting places He explained, however, that after waiting approximately five
mimites, he observed the subject coming down the street towards him. GOLD
said that although the subject gave no imdication, he got the impression that
the subject had been delayed and that he very possibly had had to meet someone
else or had conferred with someone else. GOLD pointed out that this was
merely personal opinion on his Part« He also explained that he had no idea
as to whether or not the subject had been in the neighborhood observing him,

ST
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GOLD explained that this meeting with the subject covered a period
of approximately one and one-half hours, and that as in their pPrevious
meeting in Queens, the entire conversation was carried on while both of them
were contimously walking in the neighborhood of this 180th Street subway
stop. GOLD pointed out that there was one exception to the foregoing and that
Wwas that during one part of their tonversation they momentarily sat on a bench
beside the street, but that insofar as he could determine, this maneuver was
entirely without significance and Was probably due to the fact that the
subject might have been- fatigued himself,

GOLD advised that at the outset the subject again admonished him to
"lay low" and at this time, GOLD made it clear to the interviewing Agents,
the subject did not mince words in this order, which was definitely an order
and not a mere suggestion, "GOLD pointed out that the subject did not explain
the order in further detail, although GOID gathered that it was dangerous for
him to engage in any activity though, as he previously mentioned, the subject
did not explain the reason for this sudden change in GOLD'S position. He
explained that the subject next discussed with him the matter of arranging

order that he might be able to contact the Soviets in the event he did secure
anything that he thought mght be of value to them or in the event that he
should have something to ask them, In this comnection he pointed out that
the subject defindtely did not give him any specific task 1o do, although
GOLD was of the opinion that, should he, in the ordinary course of events, °
Secure any information that might be of value to them, it wes ty the means of

these emergency meetings that he could communicate with the Soviets, However, QLD

emphasized the fact that this was merely his opinion as to why there was an
emergency meeting set up enablirg him to contact the Soviets. He explained

that apparently the Soviets, on their part. desired to have an emergency method

of contacting him should they suddenly decide to talk to him although, as he
pointed out, the subject gave no explanation as to why he thought the Soviets
might desire to contact GOLD in an emergency,

In comection with the Plans for future regular meetings, GOLD
explained that the subject had mentioned that such meetings were desired on

at large and had not been arrestede It will be recalled that in connection
with both GOLD'S meeting with the subject in early October, 1949 and also on
October 23, 1949, the subject designated the Place of the meeting and the time
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of the meeting. However, in comection with the future emergency and regular
meetings heretofore discussed, it is to be noted that GOLD advised the inter—
viewing Agents that he set the method of arranging the emergency meeting while
the subject set the place of the emergency meetings GOLD also advised that

he set the place of their future regular meetings, inasmich as the subject did -
not furnish any suggestions in this matter,

concrete suggestions, he (GOLD) advanced the following plan which was accepted
by the subject; ' :

GOLD explained that it was agreed that should he desire %o contact
the Soviets in an émergency, he would place an advertisement in the Situation
Wanted Section of the "New York Times" in the early part of the week, This -
advertisement would read in substance, "Biochemist, age 33, M.S., desires
position in industry or researchs Quality of work principal intereste" GOLD
explained that he wmas to place the ad personally and give a fictitious address

GOLD contimued by advising that should the Coviets desire to contact
him, they ocould do so in the following fashion which GOLD claims to have
suggested to the subject and which the subject readily accepted;

"He pointed out that the Soviets, desiring to cortzet him in an
emergency, would mail to him at his Place of employment (the Philadelphia
General Hospital) a book entitled "Chemistry of the Carbohydrates" or "Rurther
Advances in Carbo-Chemistry" bygOEPP and=BIQUAN,  GOLD erplained that this
book would be mailed to him without any ac Ompanying correspondence and that
inasmuch as it was a technical publication which sold very few copies each
year, the chances of his receiving such a bock by mistake were extremely
remote. GOLD recalled that this book was published by BARNES AND NOBLE, New -
York City, and was an expensive publication, He explained that as this was
the emergency method to be used by the Soviets in contacting him to arrange .
a meeting, this book of course would have to be received by him early in the
week, inasmuch as the chergency meeting would be held at 1 P.sM. on the Sunday
following the receipt of the book by him, .

GOLD explained that the emergency meeting place itself was decided
upon by the subject and that, inasmuch as GOID had never been to the area,

- the subject had to describe this emergency megti in mimte detail to
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GOLD. GOLD pointed ocut that the emergency meeting place was in New Rochelle,
New Yorke He explained that as the subject described it to him, the New
Rochelle station was bordered on one side by a small park, through which park
extended a path to a nearby boardwalk or promenade. He went on to explain
that the subject pointed out that the path that led from the station directly
through the middle of the park came on to the boardwalk or promenade near

a shelter or bench protected from the weather, According to GOLD, this bench
or shelter, as described to him, was on this walk or promenade immediately
outside of the park adjacent to the stations. GOLD went on to explain that if
an emergency meeting was arranged either by himself or by the Soviets, he
would go to the Previously mentioned place in New Rochelle to carry out the
meetings He explained that the subject indicated to him that it was very
likely that he (the subject) would -not be at this emergency meeting place and
that, as a ¢onsequence; recognition signals were agreed upons According to
the subject, GOLD should be smoking a curved stem pipe while the person who
contacted him would have a cigar,

GOLD was questioned in more detail about the abgence of words or
phrases that would enable him to identify the person contacting him, and the
explanation given by him was that no words or phrases were agreed upon and
that none were needed inasmch as ‘he was of the opinion that even though the
subject did not contact him, the person who did contact him would either know
hin by sight or be able to identify GOLD from pietures of him that he had
furmished the Soviets in the pasts

'GOLD pointed out, however, that in ény event he had never made axv"‘
efforts to contact the Soviets for such an emergency meeting, and that they,
on their part, insofar as he knew, had never attempted to gain his attention,

In connection with the future ‘"regular meetings, " GOLD advised
that the subject had told him that such meetings were to be held every other
month, beginning with the month of December, 1949, and that in each and every
case the meeting would be held on the first Sumday of the month. GOLD went
on.to explain that after,a discussion as to where this regular meeting could
be held, he explained to.the subject that it could very possibly be held in
the vicinity of the 90th Street subway station or Elnhurst Street Ssubway
station in Jackson Heights, New York, According to GOLD, the time of this
regular meeting was at 10 A+ My and inasmch as the subject had indicated
that there Was a possibility that he would not be the one contacting GOLD,
should such a contact be necessary, it was mutually agreed that the curved
Pipe and cigar recogmition signals mentioned in the case of the emergency
ueeting would also be used at the time of the regular meeting, However, GOLD

- Dointed out that more detailed arrangements were made for these meetings

(the regular meetings) than for the previously mentioned emergency meetingss

= SNBIT




the two streets at that station is rather large and that the four corners
that bound the two streets are rather far apart. He went on to explain that
while he could not recall the exact corner on which he was to stand, he does
remember that he agreed with the subject that at the time that he (GOLD)
made this regular meeting, he would stand on one of the four corners which

would stand in the event that individual merely wished to observe GOLD and
had nothing to say to him. GOLD pointed out that should he desire to indicate
to the contact that he had some information for the contact, he would stand
°n the corner designated as the ¥contact's cornern ang walt there until the .
contact approached him,  On the other hand, should the contact desire to 3
approash GOLD, he would come to the corner of the street occupied by Gorp
and approach GOID., TIn elther case, however; GOLD pointed out that in view of the
earliness of the hour of the meeting plus the fact that the meeting was held
on Sunday and also the fact that they had recognition signals, it could be seen
that the likelihood of confusion existing at the time of this meeting was
negligible, He explained further that should he indicate by his position
that he desired to be contacted or should the contact desire to approach him,
this individual would come up to GOLD and say "Can you direct me to the Horace
Harding Hospitalgn GOLD was then to advise the person contacting him "Yes,

'n going that Way. Come along with me,® :

concerning the place that the future regular meetings would take place. GoLp

him for approximately one and one~half hours, during which time they had
walked almost contimiously, the subject indicated that he had nothing further
to discuss with GOLD.  GOLD explained that they ended up in a strange neigh—
borhood and following the completion of their conversation, the subject merely
turned and left GOLD. GOLD pointed out that he had no idea as to where the

‘ GOLD explained further that the subject had not even directed him
i to the submay and that, as a Consequence, he had just started walking in the
1 direction he ‘thought the subway was, He explained that he thought that he was
! undoubtedly someplace in the vicinity of the 180thn Street stop of the subway,
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explained that he does not recall at which subway stop he boarded this train,

GOLD was of the definite opinion that the subject knew this neigh-
barhood very well. He advised that after he had returned to Penn Station
from this meeting, he had almost immediately boarded the Philadelphia train
and returned to his home city.

In connectiom with the foregoing interview GOLD pointed out that it
was brought to his attention, perhaps more than it had been in the past, that
the subject knew English extremely well and had no trouble at all expressing
himself in the questioning of GOLD. GOLD also noticed at this time, as he
had in the past, that the subject appeared polished in his mammer and gave
every indication of being a man of some importance,

It will be recalled that GOLD set the date forthis third meeting with
the subject on October 235 1949. He explained that he Was positive that this
meeting with the subject took place on October 23, 1949 inasmuch as he distinctly .
recalls reading that the New York Yankees professional football team played
the San Francisco 49'ers on the same day that he attended this meeting, and he
recalled reading the story of the game in the "New York Daily News® (Bulldog
Edition), following the meeting with the subject on this date. A review
of the Bulldog Edition of the "New York Daily News" for October 24, 1949
reflects the story of this game in the paper, It is to be noted that this -
edition of the "New York Daily News" appeared in the early evening of
October 23, 1949,

A

~

December, 1949 Meeting

It will be recalled that in the third meeting between the subject and
GOLD on October 23, 1949 4t had been agreed between the two cof them that the
first future regular meeting would occur at 10 a.M. the first Sunday in _
December, 1949+ In connection with this meeting, GOID explained that he left
Philadelphia early the first. Surday in December, 1949 for New York City in
order to'make this meeting at 10 :0lclocks He explained that following his
arrival in New York, he traveled by some Subway to the 90th Street subway
stop ar Elmhurst Street station, the place of the regular meeting,

GOLD explained that he remained there for approximately fifteen or
twenty mimites and he believed that he was on the proper corner or the corner
that he should have been on when he had no information to commnicate and no
desire to see the person who was to contact him, He explained that inasmch
as he was not contacted, and after a period of approximately fifteen or twenty
minutes, he secured a cab from a nearby cab stand and was driven by this cab

O OSERET




NY 65-15340 | | SE E‘[ |

to the 74th Street IND stop of the subway. He explained that his use of the
cab was merely for a matter of speed and it was not a device used to fore-—
stall a surveillance. He explained that on reaching the 74th Street
stop of the subway he had boarded a New York bound subway and after his
arrival at Penn Station, had almost immediately boarded a Philadelphia bound
train which returned him to his home, )

February, 1950 Meeting )
GOLD explained in connection with this meeting that just rior to i

Dr. KLAUS FUC%J the English scientist with whom he had dealt in the past, had
been arrested by British authorities and that, as a consequence, he ER ggit
g?i'gﬁﬁ at_this February meeting to make cortact viih the representative o .,
the Soviets in order L5CUS8 this arrest of FUCHS with the agent contacting
hime He went on to explain tha

S Worry over the arrest of FUCHS had been
50 great that 2d_even contem Placing an advertisement in the "New
York Times" in order to grrgn_g_g for an siergency meeting with the representative
of the Soviets, so they mig 1scuss this arrest o CHS and what it might
hold in store for him (GOLD)e He explained, however, that inasmich as the
arrest of FUCHS occurred Just shortly before the date of his supposed regular

meeting in February, 1950, he had not gone to such lengths as to attempt to
effect an emergency meeting with the Soviets. ,

GOLD explaiped, however, that on the first Surday in February, 1950
he had, in accordance with the agreement made with the subject for the regular
meeting, left his home in Philadelphia and proceeded via train and subway to
the 90th Street station subway stop or the Elmmrst Street subway stop., He

explained, however, that he had become confused over the arrangements to be
used by him in regard to the varicus corners at this meeting place -and that

~FEOSENERRG was displayed to GOLD yrgensr as GOLD had remarked that a piopure—gf
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as being the individual who had looked closely at him at the time he made the
regular meeting place in February, 1950, . GOLD made the foregoing identifica~
tion of ROSENBERG in the presence of SAs RICHARD E. BRENNAN, RAYMOND P, WLRTH,
ANTHONY P. LITRENTO and the writer, Following the foregoing identification

by GOLD that individual was permitted to view ROSENBERG in person in the
Federal House of Detention, New York City, at which time GOID confirmed the
previous identification he had made of ROSENBRRG. '

It is to be noted that JULIUS ROSENEERG was indicted for espionage
in the Southern Districét of New York on August 17, 1950,

GOLD contimed to describe  the February meeting by saying that

after he had remsined there for the period reviously stated and had not been
contacted, he z53Ih seotred a taxi cab e 74th Street
stop of tge subway, following which he returned via subway and train to his

home in Philadelphia, Permsylvania,

General Information

GOLD advised the interviewing Agents that he did not attempt to
ke a meeting at the&w@ﬂ%&e_w
1950. He explained further that at no time had he been able to learn more

concerning the identity of the subject, nor could he furnish any additional

information that might lead to the identification of the subject.

EICLOSURES: (3) TO PHILADELPHYA:

One photograph of ALEXANDRE, I VANOV
Two photographs of FILIPP TIKHONOVICH: SARYCHRY

~PENDI NG -
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It will be recalled that both in this report and in the referenced
report of the writer information was set forth indicating that the original
letter received by GOLD, indicating that he should attempt to make contact
with the Soviets in the manner previously set forth, bore the typewritten
words "Ste George Hotel" on either the envelope or the note itself,

not any known Soviet officials were registered at the St. George Hotel,
Brooklyn, New York, contact under pretext was mode by SA ANTHONY P. LITRENTO
and the writer with Miss ROSE FORCIER, file clerk at the St. George Hotel, .
Brooklyn, New York, = JHss FORCIER advised that the St, George Hotel had a T
large transient pPopulation, and that the average turnover in guests for a .
month was approximately three thousand, After consulting her records, she
explained that the turnover for the months of June, 1%9 and July, 199 was
approximately five thousand persons for each of the aforementioned months,
In view of this it is not deemed desirable to review the registration cards
for the months of June and July in an effort to determine whether any of the

.- Buests registered at that hotel were known Soviet officials, S ’ -

By letter dated

July 13, 1950
mber of photograp

hs of possibl

with a m

- :
mpt to obtain descriptions of individuals mentioned in the report

whose names were originally furnished the Philadelphia Office on June 9s 1950,

in order that a description of any of the individuals whose pictures had been

It will be recalled that goLp was able to set the date of his third
mecting as being in October, 1949 by recalling the facts of a football game
on that date betwcen the New York Yankees and the Ban Francisco 49%rs, 4
back copy of the "New York Daily Newsn covering events for that day was

% secured by SA T, SCOIT MILLER in order that GOLD'S memory might be refreshed
: concerning this day, a ;

8 will have been noted GOLD, after a review of this
baper, confirmed the date of October 23, 1%9 as bei

’ ng the date of his third
o meeting with the subject,
i S "16"._:777 4 L R! ] l — o
CETSUSS Spep— R i —— - —ih et . — ”
i » s ——————— i o o ——— ST R S T e s e
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soese dindividuals are being set forth in the seder fn which GOLD placed them -
as most closely resembling the subject, _ '

1 ND, VANOV

FIIPP

1

[l
.

unknown reliability,
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To date and in an effort to effect an identification of the subject,
ng pictures have been displayed to GOLD with negative results, '
herwise stat'ed: o ‘ B .
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February, 1950, At the time GOLD identified t
following pictures were displayed to him and :
Picture of JULIUS ROSENBERG. _ ‘

JCELYBARR - |
m'mrcym/' T . .
WILLYAM PRARL, also known as WILLIAM

JLIUS NEERG ' :
umfggﬁm

, mcnm;y\srmovxcﬂ

- It will be recalled that in referenced report of the writer . GOLD
explained that he had only met the subject once and then at his (compts) .. .
residence ‘when the subject visited dim in 1949, During the interviews conducted
with GOLD on July 29, 1950,’ August 1, 2 and 3, 1950 GoLD changed this story
to the form that it is now set forth in this reports GOLD did not change his
story to its present form at once, tut by various stages during the various .
days of the interview, He did explain his hesitancy in not\tellin'g the truth
all at once as being due to his desire not to show %an overt act on his partn
by contiming to meet with the subject. He also explained the falsehood
connected with his original story as being due to his inability to suddenly

start telling the truth after having "lived a 1ife composed of a web of lies
and falsehoods. for so many years." Cee
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" W11 repart the results of your interviews with GOID to date, particularly
reparting the names of any individuals identified by GOLD as possibly being -
identical with the subject or resembling the subject. T ,

WASHINGTON FIRID

Will review t

Will attempt to devel W i
FZLIPP TIKHONOVICH SARYCHEV in order that this additi _
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A com:mzmu CONFITENTTAL INFORMANTS

: g
The Confidential Tnformant ment{oned in the report of SA JOHN J,
O'BRIEN, at New Yark, dated Sept. 5, %48 identified as followss'

T

Copies of this report are ng designated for the los Angeles
and San Francisco Field Offices for information purposes in view of GOLD'S
testimony in this and related Russian matters that may possibly be pertinent
to both of these ofﬁ.ces in future investigations conducted by them,

REFERENCRs - Report of SA JOHN J. O'BRIEN, New York, 7/17/50
- Washington Fleld letter to Bureau, 7/24/50
Washington Field letter to Bureau, 8/7/50

NENEEH



HARR! GOID eelf-admitted Sav:i.et espiomge
agent, sa:.d he was contacted at his Phils. .
- home by an unknown Russian in Oct. of 19
He was questioned by this unknown Russian %. .. °
~about testimony he had given before a
Grand Jury in New York City. GOLD was otthe
- opinion he satisfied the uninown Russian with “% E
i'.d.n answers, Arrangements were made for lnbﬁ 5
| sequent meetings in New York City between .-

"~ 'GOLD and this unknown Russian of mummu*"”“‘
contact. 7This meeting was not ;
yto GOID. On 7-27-50 GOLD stated

&

Z'/%[.;sa,i,d he kept New York meeting on 10-19-h

- -at this time gave details of Grand Jury :

mony. - At New York meeting in Oct., plans were -
made for contimued meetings in alternate months
~0dID s d he went to New York City with intent .
to make P b.,lﬁo,meﬁngbutno@e:pproaébd, s
'him. He believes JULIUS ROSENBERG was in the ares - =
.of arranged 1950 meeting. Description at@nnbm wﬂ“‘%ﬁ?;*- g
Russian ¢ ontactomeRYmsetm, Sl g

ot

-

| copEs nmmomn mmm. on ¥ay 22, 1950, tdnittedﬁ\
RS& ‘ » . "A" Bogb i.ntcmtionn'anmm
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in 1945 for transmission to the Soviet Union,

custody at the Holmesburg County Prison awaiting sentence, He has

guilty to violating Section 32

» Sub Section A, Title 50, U.S. Code

Subsequent to the arrest of HARRY GOLD on May 23, 19

been interviewed and has been
activities, The interviews wi

furnishing information regarding his

GOLD is currently in federal

pleaded

50, he has

th HARRY GOLD have been conducted by Special
Agents T. scorT LILLER, Jr. and RICHARD E. BRENNAN, .

II. GOLD's VERSION OF HIS DEALINGS WITH AN UNKNOWN RUSSIAN

GOLD, on June 7,
received a letter, which was t
enclosed in a plain white enve
Philadelphia residence of 6823
"St. George Hotel,! The -envel

in substance, said that the writer hoped HARRY

looking forward to seeing him
identifieDYJOHN" as ANATOLI

from early 1 hrough 1948,

1950, advised that in early July, 1949, he
ypewritten and on a plain pPiece of white paper,

lope. This letter was addressed to

GOLD at his

Kindred Street, and had as 3 return address
Oope was postmarked Brooklyn, N.Y. The letter,

Soons The letter was signed "JOHN,"
OVIEV, who was his Russian espi

He said he did nothing upon receivi

but believed that he destroyed ite GOLD advised that receipt of

-
In late October
sleeping on a sofa at his home
answered it, and observed a st

to close the door but then the
New York?" GOLD advised he re

the man in. fThis reference, according to GOLD

of 1949, on a Saturday night, GOLD s
» the ringing of the doorbell awaken

was well and the writer was

GOLD has
onage superior

a letter such

aid that while
ed him, He

ranger, who said "hello, Harry," and then saigd
Something in an accent which HARRY could not understand, HARRY said he started

Stranger said: "Remember JOHN and
alized what this meant, and, accordi

and Dr. EMIL JULIUS KLAUS FUCHs,

The first
"Do you have any material for

this man said after entering GOLD's
me?" GOLD replied that he did not,

had been many years. The stranger then made small talk with GOID

welfare, where he worked, and
reason for his call.

then, according to GOLD, got down to

the DOCTOR in
ngly, invited

s pertained to ANATOLT A, YAKOVLEV

residence was:
and that it
about hig

the real

This stranger, whonm GOLD felt was a Russian, said he knew GOLD-

had testified before a Federal

Grand Jury in New York City in the

1947, and he wanted the details of GOLD's testimony. GOLD was of

-2 -

sumer of
the opinion

ng this letter,
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that this unlnmown Russian was familiar with the facts of the testimony given
before the Grand Jury in 1947. The stranger wanted to know if GOID had been
questioned since 1947, and whether any of GOLD's friends had been questioned
also, GOLD said he told the unknown Russian that he felt he was in the clear
for he had not been interviewed or questioned for over two years.

GOLD also said that the Russian also wanted to know if there had boen
ayrhint vhatsoover that the Grand doyknew GOID was involved in anything beyond
his dealings with :mm@lmom in New York City.

In connection with the indivicdual referred to as BROTHLIAN in the
above conversation between GOLD and the subject, it should be noted that this
individual is identical with a former employer ancd associate of GOLD, one
ABRAHAM A%‘momm, who is associated with the firm of E??BRO'HNAN & ASSOCIATES,
Engineers, with offices at 29-28 [j1st Avenue, Long Island City, N.Y,

The unknown Russian, in response to an inquiry by QOLD, told him °*
"the Doctor" was well, and that no Suspicion was attached to him. He also told
GOLD that "JOHN" and "SAM" were also well. He said that "JOHN" couldnftt cone,
“and for that reason the unknown Russian had been sent to contact GOLD,

“AMSAM" has been identified by HARRY GOLD as SEMEN MIWSRMENOV, his
Russian espionage superior prior to YAXOVLEV,

The unknown Russian told GOLD that upon receipt of the letter in

July of 1949, GOLD should have gone to the spot of the emergency meeting place
arranged with "JOHN." GOLD was to have gone to the energency place either two
days after the receipt of this letter or, possibly, the first konday after re-
. ceipt of the letter. This mergency meeting plase was a seafood restaurant at

. the Broacway stop on the Astoria Elevated Line in New York City.

During this meeting with the Russian, GOLD said plans for a meet~
ing with either the unknown Russian or an alternate contact were made. This
meeting was to take place on the first Sunday of December, 1949. After this
initial meeting a subsequent meeting would take place every other month on the
first Sunday of the month., The December nmeeting was to take place at 10:00 AM
at the Main Street stop of the Flushing Subway Line on the right hand corner
Just as one leaves the stop. COLD was instructed to have a curved-stermed pipe
in his mouth, and his contact was to have a cigar in his mouth. The contact
would approach GOLD and say: "Can you direct me to the Flushing Hospitalzy®
GOLD was to.answer: "Yes, I am going that way. Conme along with me." GOLD
was given no description of this contact, and he had no idea as to who he
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might be. He was also told that at the initial meeting he might not be
contacted by the unknown Russian but possibly GOLD would merely be observed
in the vicinity of the meeting place. GOLD was to arrive in New York City
the night before the actual neeting and not register in a hotel but "bum"

around the city by several means of transportation, and well before the time of

the actual meeting pass the neeting place once. GOLD was of the opinion that

this procedure was required in order to determine if he were being surveilled
or not.

Arrangements for an emergency meeting to take the place of the
regularly scheduled neeting was also set ups These arrangements were explained
by GOLD in the following manner: If anc when GOLD wished to accelerate the
meeting he would place an ad in the "Situation Wanted" section of the "Wew York
Times" during the middle of the week., This ad should read, in substance, "Bio-
Chemist, age 33, M.8., desires position in industry or research, Quality of
work principal interest." GOLD was to place this ad personally, and to give
& false address, with instructions that any responses to the ad be held by
the paper, When this ad had been inserted the emergency meeting would take
Place the Sunday following the insertion of the ad, and at the same place as
the scheduled December meeting, However, the time of the meeting would be
1:00 PM rather than 10:00 AM, as the regular scheculed neetings were. The
ad was never inserted, according to GOLD, and he did not attenpt to make the
December meeting as scheduled. He also adviseC that he has never heard from
anyone in connection with this matter since. :

On July 27, 1950, HARRY GOLD was interviewed at his request by
the writer. At this time he stated he had previously furnished false infor-
mation relative to his last contact by an unknovn Russian in Philadelphia in
October of 1949, GOLD said that the neeting at his home took place as he had
previously statced, However, he said arrangements were made at this first
mecting for a subsequent meeting in New York City on October 19, 1949. GOID
said that he kept this neeting and he mct with the unknown Russian in New York
City in front of a movie theater (name unknown) which is located near the 72nd
Street stop on the Queens 8th Averme Linec. GOLD saic hc spent at least two,
and possibly three, hours with this unknown Russian. During this meeting, and
not as he had previously stated, GOLD gavc the Russian all the details of his
testimony before the Federal Grand Jury. GOLD vas of the improssion that this
unknown Russian was trainec in interrogation. : . .

GOLD said that at the initial nmecting in Philadelphia he had made
inquiries of the unknown Russian about Dre FUCHS. At this second meeting in
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New York City the unknown Russian told GOLD that he had made inguiries about
Dr. FUCHS for GOLD. He told GOLD that he learned FUCHS was well, was working,
and was giving information. '

After GOLD had furnished complete details concerning his Grand
Jury testimony to this unknown Russian, the unknown Russian asked “GOID: "ihat
do you think will come of this Grand Jury testimony?" GOLD said he told this
Russian that he believed nothing would come of it, and that it would all blow
over. The unknown Russian did not completcly agree with GOLD, and told GOID
to be prepared for any eventuality. GOLD was told that it might be necessary
for him to leave the country. The necessary nmonecy and the route of travel
would be provided for GOLD by this unknown Russian. He was of the impression
that the unknown Russian intimated or stated that the route of travel would be
by way of lexico. The unknowrNRussian also may have said that GOLD couldn't
stay in llexico or in South Amcrican countries for any length of time but would
eventually have to go to Europe. The details of the route of travel or the :
anount of money to be furnished were not given, according to GOLD.

At this meeting the cdetails for the regular meetings, beginning
the first Sunday in December, 1949, and thercafter at two-month intervals,
were made.s GOLD again stated that the December meeting was not made,

GOLD said that the Sunday meeting in February, 1950, fell on a

Sunday following the Friday on which FUCHS was arrested. GOLD went to New
York City to the regularly designated place. This was the 90th Street Station
of Elmhurst Street Station in Jackson Heights on Sunday morning at 10:00 AM.
The arrangements that GOID had previously furnished in this matter for identi-
fication he stated were correct and were used at this time., GOLD said he was
at the meeting place ‘but did not have anyone contact him. Only four people
went by GOLD while he waited for his contact, about twenty-five mimutes to

one-half houre GOLD said that ‘em July 20, 1950, in a local Phila-
delphia paper, he saw a picture of JULIUSKROSENBEERG, and he now believes that
ROSENBERG went by him at this meeting suoking a cigar but did not speak to or
contact him. He said he was not sure of this identification but believes it
could have been ROSENEERG, as his unknown Russian contact at the meeting in
October, 1949, said that GOLD mighk be contacted by an alternate Soviet agente

Concerning JULIUS ROSENBERG, mentioned in the preceding paragraph,
he is currently in federal custody in New York City in default of $100,000,00
bail on charges of having violated Title 50, Section 3k, U.S. Code (191,;6 edition).
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GOLD adﬁ.sed that his reaso
mation concerning this unknown Russian co

n for having furnished false infor-
ntact was due to his inability to

suddenly tell the truth after having lived a falsehood and told lies for so

nany years.,

DESCRIPTION

s on June 6, 1950,

his in the following manner:

Age
Height
Weight
Hair

Eyes

Face
Nose
liouth

Chin

Neck
Shoulders
Chest
Hands
Build

Glasses
Moustache
Beard
Shoes

- Clothing

Speech
Peculiarities

described the unknown Russian contact of

4o to 42 (1949)
5;6:!_71! v

1& lbs, -

Dark blond, thin, combed
straight back but parted

in the middle. Hair well
groomed.

Blue or gray, probably blue.
Eyebrows light. Broacd brow.
Cheek bones fairly high
Straight and proninent
Mediun sized. Lips average
thickness.

Wide but not outstandingly so.
Fairly large, size 17

Broad

Full

Fairly broad and well kept
General overall build--well
proportioned and muscular
looking

None

None

Light in color and texture
Fairly pointed and black
Dark suit, and gave the
appearance of a foreign cut.

Hat worn was a seni-Honburg style

Russian accent
Suoked American brand cigarcttes
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has been unab

Occupation -

Unknown, but believed not
technical as unknown Russian

had difficulty following GOLD's
discussion of his employment at
the Philadelphia General Hospital.

GOLD has been shown numerous pictures of Russian Nationals but
le to identify this unknown Russian contact of his,

REFERRED UPON COLPLETION TO OFFICE OF ORIGIN -

S O P S

N
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On June 13, 1950, GOID was shown photographs of NICOLAT A.
10V and VITALI ABIOTRIYEV. He failed to identify either of these,

He said that DMITRIYEY bore some resemblance to the unknown Russian but
appeared nmuch younger,

GOLD was also shown additional photographs of DMITRIIEV Sub-
mitted by Washington Field Office on June 15, and by the New York Office on

June 1h, 1950, GOID was unable to identify hinm,

On June 16, 1950, he was shown photographs of IVAN_SAVVICH
7 NADMENKO ana

ADRIAN PETROVICH"POLIAKOV. He was unable to identify either
of these individuals, - '

On July 5, 195Q, GOLD was shown photographs of MIKHATL IVANOVICH

-+ MAKSIMOV, VLADIMIR BOROSOVIC OVOSKY, WALTER CA%NEUNSON, LAN-ADOMIAN,
" and MARIEN"'S&HUL‘I‘Z, in accordance with instructions set forth in Bulet of -
June 30, 1950. He was unable: to identify any of these photograﬁh;..\

e ons 1ron cla o GEORGINGEJICKOV, GOLD said he bore
Some resecmblance to the unknown Russian but CHUCKOV appeared to be too tall

to be the unimowm Russian contact.

Thé photographs listed in the Preceding paragraphs were shown
to HARRY GOLD by Special Agents T. SCOTT MILIER, Jre and RICHARD E. BRENNAN.
r = h : :

On July 27, 1950, the writer exhibited photographs of Russian
Nationals submitted by Washington Field Office with a letter dated July 2k,
1950, GOLD rejected all ¢3¢ photographs but those of FEDOR NIKOLAEVICH
"MSEDOV and SERGEI NIKOLAEVIOM ONIN, He said that SEDOV and SOSNIN botl re-
sembled his unknown Russian ombact .to some degree,

e
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On August 1, 1950, GOILD advised that while in New York City
he had been shown numerous picturag of Russian Nationals.

He said that at °
the present time he believes FILIPE"WQRYCHEV to most nearly resemble his
unknovn Russian contact, although he could not make a positive identification
at this tinme. :

-

REFERENCE: Report of SA JOHN J. O'BRIEN, dated 7-17-50, at New York.




L 3 . ¢
;e < ""
, Y FEDERAL BUREAU OF-INVESTIGATION
f"::;:“cﬁ:'zlommmmxr NEW YORK :
REPORT MADR AT nATulAg-an mlc;pllodwm nl;-onrumn
PHILADELPHIA 10/30/52| 10/27/52 W. JAMES WOOD (MMY)

UNKNOWN SUBJECT; Unknown Consultant at

Aswan Dam,” Egypt, 1946-19.9 ESPIONAGE - R

/ | SYNOPSIS OF FACTS:

/L, DAVID GREENGLASS reinterviewed at USP,
,‘ Lewisburg, Pa, Now recalls first heard
of unknown consultant in latter 1948 or
w early 1949, shortly before RUTH GREENGLASS
Chsﬁ hurt her leg. Does not now recall JULIUS
o - { ROSENBERG saylng consultant made $200.00
WW per day, but is definite in stating JULIUS
,ﬁ QQIL E-told him this man had just returned to
¢ H % 64 52U, S. from Egypt. DAVID GREENGLASS now re-
nZ ﬁj£ 'eﬁt );/ calls that shortly prior to time he first
- ﬂl borrowed money from JULIUS, which presumably
pl Yy e came from contact, JULIUS left Pitt Machine
c{]9/ Products, Inc., to meet some man who had
4(3 called him on the phone. DAVID made efforts
’ Lo see this man, but was unsuccessful and
has no information as to his identity.
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At Lewisburg, Pa.
A —

DAVID GREENGLASS.was reinterviewed at the U, S.
Penitentiary concerning his recollection of the unknown con-
sultant frie f JULIUS ROSENBERG and of the receipt of $800.00
from J%%éggg SENBERG, with particulzr reference to the visit

of MIK ROVICH. Information received from RUTH and BERNARD
GREENGLASS was made known to DAVID GREENGLASS as an aid in re-
freshing his recollection of pertinent events.

He stated that his original statement to the effect
that he had first heard of the unknown consultant in March
1949, was in error, and that it is his recollection, with in-
formation now furnished by RUTH GREENGLASS, that he first
heard of this individual in the latter part of 1948 or early
1949. He recalled that it was shortly before his wife, RUTH
GREENGLASS, Had an accident in which she cut her leg, and now
recalls that this incident occurred in February 1949, as stated
by RUTH GREENGLA3S. He also recalled that at that time he
had secured $60.00 from JULIUS, which JULIUS had apparently
obtained from the unknown consultant.

DAVID GREENGLASS also agreed with RUTH GREENGLASS!
statements as to the death of his father in March 1949 and
JULIUS ROSENBERG'S having paid money for their share of the
burial plot. He also remembered that JULIUS had indicated that
the money he paid for the burial plot was not a loan, since
JULIUS had a friend who was staking him and would not demand
the repayment of the money.

-~ DAVID GREENGLASS also stated that he does not now
specifically recall that JULIUS ROSENBERG told him that the
unknown consultant made $200.00 per day, but he does definitely
recall that JULIUS told him that the man was a consultant on a
dam in Egypt, that JULIUS specifically stated that this man
had just recently come back to the United States from a trip
to Egypt, and that he, DAVID, got the impression that- this
individual had flown back from Egypt, although he now states
that he cannot recall anything specific in this regard, and that
he may have been mistaken in the impression that the man had
flown back to the United States from Egypt. He reiterated his
certainty that JULIUS had specifically commented om this con~
sultant's having recently returned from a trip to Egypte.
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DAVID GREENGLASS agreed with RUTH GREENGLASS' im- T
pression that the man was a contact of JULIUS', and not a i
Russian, and DAVID GREENGLASS recalled that JULIUS had specifi-
cally stated that this man was a contact. DAVID GREENGLASS 7
also said that it was his impression that the man was not a
Russian, and was either a native-born or naturalized citizen
of the United States. He also recalled that when JULIUS gpoke
of his Russian friends he specifically referred to them
asl"Russian friends™ and that he did not so refer to this con-
sultant. . .

DAVID GREENGIASS stated that his impression or
recollection that this consultant had reportedly been paid
$200.00 a day may have been in error, that if JULIUS had told
him that the man made $200.00 per day he is certainm he would
have advised RUTH GREENGLASS of same, and that RUTH GREENGLASS

has a better recollection of pPast ‘events than he, DAVID GREENGLASS, R
does. . :

DAVID GREENGLASS stated that he now recalls a cold, B
dry day in New York City when he and JULIUS were at Pitt R
Machine Products,  Inc. He recalled that there was no snow on ki i
the ground, but that it was bitter cold, and the windows in = .. o
the plant were all steamed up. He remembered that JULIUS had ¢
received a telephone call at the plant from some man asking
JULIUS to meet him, that he mentioned he was going to meet
Someone and DAVID GREENGLASS followed him to the door, curious
to see who he was going to meet and where he was going. He
stated, however, that at the door JULIUS specifically told him
to go back into the building and stay inside. DAVID GREENGLASS
was curious as to the identity of this persom JULIUS was going
to meet and recalls seeing JULIUS walk toward the luncheonette
on the corner of Houston Street and Avenue C. He said that he
was afraid that JULIUS would turn around and see him watching, - ]
and that he accordingly went back into the plant without seeing :
the person JULIUS was apparently going to meet. : ‘€§'

He said that about ten minutes after JULIUS left s
the plant on that occasion he, DAVID, walked from the plant to :

the luncheonette, hoping to get a glimpse of the person JULIUS E
apparently planned to meet there, but that neither JULIUS nor the we—
man he was to meet was at the luncheonette or on the corner at

that time. He stated that JULIUS had apparently gone off with

this man as he did not return to the plant on that day. He re-

called asking JULIUS about the man when JULIUS returned to work
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- on the following day, but said that JULIUS gave him an evasive
answer and gave him no indication as to who tle man might have
been. 'DAVID said that he does not know whether this man might
have been identical with the unknown consultant. He was unable
to advise as to the date of this occurrence, but said it is

his present recollection that this occurred about two weeks
prior to the time he obtained money from JULIU3 which had pre~
sumably come from the unknown consultant, and probably at about
the same time or possibly shortly after RUTH hurt her leg.

Concerning JULIUS ROSENBERG's meeting with MIKE
SIDOROVICH, he stated that the date of this occurrence was, as
stated by RUTH GREENGLASS, July 2, 1948. He recalls that
SIDOROVICH drove his car up to the front of Pitt Products,

Im,, and got out, coming into the place. He stated he was on
vacation and DAVID asked him whether his wife was with him,
SIDOROVICH replied that she was with him, but was then with her
mother. He asked for JULIUS ROSENBERG and DAVID told him that
JULIUS was not around. DAVID shoiied SIDCROVICH around the shop
and remembers introducing BERNARD GREENGLASS to SIDCROVICH,

and that the three of them went to the luncheonette on the
corner for a drink., SIDORCVICH told DAVID that he was working
for some steam boiler company in Cleveland, Ohio, and DAVID
said that it is his recollection that the name of this place
was Wilcox and Gibbs, or something similar.,

DAVID said that RUTH is mistaken in her belief that
SIDOROVIGH was then living at Chappaqua in that he specifically
recalls SIDOROVICH mentioning his employment in Ohio. He said
that he does not recall having told RUTH about SIDCROVICH's
work or the place he was then residing.

DAVID said that SIDOROVICH did not meet JULIUS at
the plant on that day, but that a few days later he mentioned
to JULIUS that SIDOROVICH had been in, and JULIUS told him that
he had seen SIDOROVICH,

Concerning the statement that RUTH advised that on
February 21, 1948, her father fell and broke his hip, DAVID
GREENGLASS stated that this was his, DAVID's father, and not
RUTH's, but that RUTH refers to him as "Pop", He also agreed
‘with RUTH's statement that on or about June 6, 1948, and shortly
before his death, JULIUS LEWIS had given DAVID $200.00. He
recalled that it was at about the same time, i.e. June 1948,
not June 1949, and not later in the summer, when he got the

ity
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$800,00 from JULIUS ROSENBERG.  He recalled that he had been
feeling well stisfied with the world, having approximately
$1000.00 and that he had bought himself some new clothing. He
recalled planning on going to a movie and then seeing JULIUS
LEWIS, who looked at the time as if he were about to die. He
recalied that this depressed him considerably and dampened his
elation at having $1000.00. He is certain that he received

the $200.00 and the $800.00 at about the same time, and had

the entire $1000.00 shortly prior to JULIUS LEWIS' death. He
also recalls that all during the summer of 1948, when RUTH was
in Monticello on vacation, he kept taking $20.00 to $40.00 from
their safe deposit box to give to RUTH to use while on vacation
and feels certain that he did not obtain the $800.00 after
JULIUS LEWIS' death, U

Concerning BERN:RD GREENGLASS' statement that JULIUS
ROSENBERG had stated that the money he borrowed from his friend
had to be repaid, DAVID said that -JULIUS would tell BERNARD
this, whether or not it was true, inasmuch as he would never
mention any "contact™ to BERNARD and would not admit to BERNARD
that he had a source for funds which he would not have to repay.
He also said that if the consultant or contact were a widely
known engineer or prominent person, JULIUS would not make this
fact known to BERNARD and because the money had been received
from a contact, which fact he would not want known to BERNARD,

JULIUS would "play down" the source of the money and treat. it
in an off-hand manner.

GREENGLASS was questioned at length for other in-
formation which might be of assistance in identifying the

‘unknown subject, but could furnish no additional information.
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DETAILS: I - BASIS OF INVESTIGATION

DAVILXGREENGLASS, self-confegsed Soviet espionage
agentsy aavised that‘JULIUEXHgSENBﬁ.G told him
. that oms of his contacts was a consultant on a
-dam project in Egypt. GRLENGLASS statea that
in the spring of 1948 he asked ROSENBERG for monsy.
ROSENBuRG stated he ~as short on funds but that
he haa a friena who had flown to Egypt sometime
ago on & aam project as a consulting engineer
at $200.00 a uaye ROSENBERG stated he could
borrow some money easily from that person. JULIUS ROSENBERG
1s a brother-in-law of DAVIL GREENGLASS ana 1s married to
DAVID'S sistsr, ETHEL. JULIUS and ETH%QK%SSENBERG were
convicted in the Southern District of New York on chargas
of conspiring to attempt esplonage on Beénall of the Soviets.

- JULIUS and ETHEL ROSENB:ZRG were found guilty
on March 29, 1951 anu on April 5, 1951 wore sentencad to
death by Judge IRVING R. KALUFMAN. Their conviction was ce
unanimously upheld in the Cirecuit Court of Lippeals, and thei
petition for certiorari and petition for rehearing were denied
by the Supreme Court. They were sentenced to be executsd
during the week of January 12, 1953 but have been granted a
stay, pending their appeal for executive clemency. ,

DAVID GREENGLASS was named as a codefencant and
pPled guilty to the indictment ana received a prison term of
fifteen years, and is currently incarcerated at the Northeastarn
Penitentiary at Lewi urg, Pennsylvania.

RUTR{GRZENGLASS, wife of LAVID, wes named as
a coconsplirator b was not indicted,.

II - IDENTIFICATION OF DAM
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— V - REINTERVIEW OF LAVIL GRGENGLASS AT )
NORTHEASTERN PENITENTIARY, LEWISBURG, PENNSYLVANTIA )

?

DAVID GREENGLASS was reinterviswed by g4 JAMES
WOOD of the Philadelphig Office and the writer on May 1 and’

1

GRBENGLA4SS recalled that in the latter half of
March, 1948 he ang JULIUS 1OS.NBER3 had lunch at his mother's
house at 6l Sherifr Street, New York City. inhile returning
to the Pitt Machine Proaucts, Incorporated, LAVID asked JULIUS
for money, 8xplaining that he had many pPersonal expenses to
meste JULIUS told him that he hag Just borrowed quite a large
Sum of money from g friend andg he hesitated to 8gain ask fopr
more monsy. LAVID asked him how he could obtain creait Since
he had no resources, JULIUS told him that his friena made a
good salary at his regular government job and was also a
consultant. JyrLIUS eéxplainea that this man did not Wworry about
money because he could always pick UPp money on the side as
& consultant. He tolg DAVID that this consultant "just recently
came back from flying to Egypt on a qam project, where he
got ¥200.,00 a day and expenses." 1In reply to quustions of




o— | °
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He told LAVID that he met this consultant "from the Federation",
DAVID stated that he belleved that ROSENBERG wus referring to
the Federatian (e architects, Engineers, Chemists, ang
Technicians,

From pages 26l ana 265 of "Story of the
CIO" by BENJIMIN STOLBERG, the Feasration of drchitects,
Chemists, Engineers, and Technicians was organized in 193y
mainly from the technical staff in the Works Projocts
Administration. From the very beginning the Federation has
been under Stalinist leadership and its rank and file are
chiasfly Communist Party followers,.

DAVID asked, "How can he be a consultant and
work for the govornment at the same time9" JULIUS replied
that "He (the consultant) got lsave to do the consulting job". .
LAVID asked JULIUS what the consultant hag done auring the
war and JULIUS replisd that it was immaterial.

LAVID steted that st no time aid ROSENBEIG
tell him that his consultant fricnd was an engineer but that
he, LAVID, believed this to be a fact since hs considered
& man working on a wam to be & civil engincer. Thereafter,
JULIUS R0SENBERG gave DAVID GRizNGLASS three twenty dollap
bills ana the week or so later gave him two twenty collar
bills,

out of contact witk his Lussian superiors on two occasions -« in
the spring of 1948 ana again in theg spring of 199, auring
the time that JUDITH COPLON hed been arrcstede

.} DAVID stated that he told his brother, BEINARD
TISRZENGLASS, that JULIUS had money and suggested that BEuNARD
also ask JULIUS for a loan. LAVID GREENGLASS auvised that he
flxes the time when JULIUS first gave him monsy that JULIUS
borprowed from his consultant friend, by fixing the time with

-~10-



when his wife, RUTH, was injured, when his insurance bill

came due, and when his income tax payments were aus. Heg

stated that it was his recollection that these thrse events
occurred in 1948 but that it coula also be 1949, ana that

his wife, HUTH, waz in a position to clarify the aforementioned
because 1t was she who was injurea.

VI - REINTEL.VIEW OF RUTH GRENGL4LSS

HUTH GRZENGLASS aavised that she first heard
about the consultant friend of JULIUS ROSENB:IG in 1949.
She stated that on or about February 26, 1949 she had an
accldent and cut har leg, which requirasd meaical attcention.
She recalled that things were not too g00d at the shop whers
DAVIL worked and that she and DAVID were in nesa of money.
She recalled that she asked LAVID to borrow soms money from
JULIUS ROSENB<RGe. She remembereu that DAVIL tola her that
JULIUS OSENBERG told him that he haa a friend from whom he
borrowed money ana RUTH told LAVID to borrow somne rioney from
JULIUS through this friend. Shs remembered that at about the
time she was injured JULIUS LOSENBi.G gave DLVIL $60.00.
She further recalled that DLVID'S father aied on March Ts 1949
and JULIUS ROSENBERG laia out the money for the burial plot,
baying the shares of both B,.:iNAK » LAVIL, and himselfe - She
recalled that LAVID told her that JULIUS haa tola him in
private that the money JULIUS had furnished for the grave
was not a loan since there was a "different relationship"
&nd that JULIUS haa a frieng who stakea him. This friend was
a consultant for a dam project in £qypt ana earned a lot of

- 8overnment and because of the extra money he maae as a
- consultant, he daid not miss the money he gave to JULIUS.

«UTH GREENGLASS aavisea that it was her
impression that this friend of JULIUS was single ana was paid

about $200.00 a week besides his govermment Sal aryes She

would have impressed her and she certainly would have been
moqe curious about the indiviauale. She stated she'recalls that

-1le
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LAVID told her that JULIUS!' friend had besen a consultant
on a aam in Egypt but she coula not recall LAVID telling
her that this friend had flown to Egypt,

She stated that it was her opinion at the tims
LAVID tola her of this consultant friend of ROSENBERG that
he was single, around JULIUS' age, and very friendly with
hime She stated she zathered this opinion because she is
certain that if a mgn were married his responsibilities would
prevent him from giving money to JULIUS ana, futher, that only
& close friend of JULIUS woula lsnd him moneye. She stated
it was her opinion that this man +as a contact of JULIUS
and was elther working with him or was aware of his espionage
activities. She statea that this friend was not a Russian
since JULIUS would never refer to him in the manner in which
he dide She stated that when JULIUS referred to his Russian
friends there coula be no misiake about it. -

- She aavised 1t was her opinion that if this
unknown consultant were an inaividual of world repute JULIUS
would somehow have inulcateu this fact to LLEVIL, BdaiNARD, and
herself. She stated that LAVID was confused about the sum
of $200 a aay and belisved 1t was the result of his discussion
with her of the probably amounts this unknown frisna received
for his consulting worke. She stated that when uaVIL first
told her about him she mentally figured out how much the man
would carn. oShe rscalled calculating that the man made
four to five dollars an hour ana on the basis of a forty-hour-
week, woula probably meke $200.00 a waeek, She aavised thet
she definitely recalls” that figuring on the basis of $200.00
& week the man woulu maks approximately $10,000 a year.

She stated she cannot recall LAVID telling her
that the man flew to igypt on his Jobs She recallecda that
JULIUS never told LAVID where this man lived, but it is her
recollectlion he told LAVID on one occasion that the man hayspened
to be in Now York. -

VII = INTERVIZW WITH B. NARD GR:ENGLASS

BoRNARD GREENGLASS is the broth.r of LAVID
GREENGLASS and ETHEL [iOS:ZNBZRG, He recalled that LAVID had

¢
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mentioned to him that DAVID had borrowsd Some money from
JULIUS ROSENBZRG and suggested that he also ask JULIUS

for money. He recglled that when he asked JULIUS for some
money JULIM told him he had borrowsd money from his consultant
friend. JULIUS told BERNARD that he had recently asked

his friend for more money and his friend had requested that
JULIUS repay him the monsy he had previously borrowede. JULIUS
told BLRNARD that he woula ask his friend for Some money because
In his consultant work he could make a $100 in a few aays

Or soe. Be.NARD recalled that JULIUS told him that the
consultant worked for the government but had no idea in which
brenche He stated that on one occasion JULIUS told him that
his consultant friend did not nsed the money JULIUS had
borrowed from him and could wait until JULIUS repaia it.

Bu iNARD stated that he had formed the opinion
at the time of his conversation with HWOSoNBERG that this
friend was single and probably a friend from schoole. Bo 4«NARD
stated that he had formed the opinion that the consultant friend
was an enginser but not of exceptional abilitye He aavised
that if this individual had been a wiuely known enginecer that
he 1s certain JULIUS would have told him. He statza that from
the "light way" JULIUS referred to the consultant friend when
he told him about asking for a repayment of the monsy hs had
loaned to JULIUS, BLRNARD formed the opinion that JULIUS treateu
his friend in a offhand manner ana that the indiviaual was not
vVery prominente Bi NARD recallsd that in the late winter or
1948 and the spring of 1949 business in the Pitt Machine
Products, Incorporated, of which BsLNARD, LAVIL and JULIUS
were partners, was very slow ana tahere was very little money
coming into the shop, Hs advisad that his recollection of
the first time he heara about this consultant frienda of
ROSENBZRG was in the latse winter of 198 or tho spring of 1949.
He recalled that on March T, 1949 his father died ana JULIUS
loaned him monsy to pay for the burial plot. He had the opinion
that this money was sscurcd by JULIUS ROSENBERG from his
consultent frisnd, '

VIII - REINTERVIEW OF LAVID GHSENGLASS
AT NORTHEASTERN FENITENTIALY, LEWISBUAG,
PENNSYLVANIA

DAVID GREENGLASS was reintervfewed and stateq

~13-
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that his original statement that he had first heard of the
unknown consultant friend of JULIUS ROSENBERG in March, 19,8
was an error and that 1t was his current recollection that

he first heard of this inaividual in the latter part of 19,48
or early part of 1949 He recglls that he first heard of
him shortly before his wife, RUTH, out her leg and recalls
that this inciaent occurred in February, 1949, as statea by
his wifee He also stated that UTH'S statements as to the
death of his fath.r in March, 1949 and ROSENBLRG'S payment of
taelr share of the burial plot were correct. He recalled that
JULIUS told him that the money for the burial plot, aavanced
by JULIUS, wasnot a loan, since JULIUS had a friena who was
staking him and woula not aemana the repayment of the moneye

' LAVID GR-ENGLASS statea that he did not now
specifically recall that JULIUS ROSENBLiG told him that the
unknown consultant friend maae %200400 per aay, but he does
definitely recall that JULIUS stated the man was 2 consultant
on a aam in Egypt, that JULIUS stated that this men had
recently come back to the United States from a trip to ongypt,
and that he got the impression that this inaiviaual haa flown
back from Egypt, but stated he cannot recall anything specific

DAVID GRssNGLASS advised that it was his opinion,
from his conversations ‘with JULIUS, that the man was a contact
of ROSENBERG, was not a Russian, and recalled that JULIUS
had specifically stated that this man was a contacts LaVID
stated that he had the opinion In his talks with ROSENBZAG
that the man was not a wussian ana, further, recalled that
when JULIUs spoke of his Russian frisnds he Specifically
referred to them as "Russian friends", ana that he did not

so refer to this consultante.

DAVID stated that his impression, or recollection,
that the consultant haa been paid §200.00 a aay, may have bsen
an error and that if JULIUS haa told him that the mun made this
sum he is certain hs would have aavised his wife,

.
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IX - BRIEF BACKGROUND OF DOCTOR THEODORE: VON KARMAN

AND {ELATIONSHIP WITH JULIUS ROSENBERG be-b(

. AL
z wmade available a volume sntitled, (b)ﬁ)(%

"Theodore Von » anniversary Volume", which is aated

May 11, 1941 at the California Institute of Technology,

Pasadena, California. Pages seven, eight, and nine of this

Volume give a brisf blographical sketch of Dr. VON KAIMAN,
which 1is summarized as followss: ' .

Dr. THzODOKE VON Ki.MAN was born in Budapest
on May 11, 1881. His father was a Professor of Philosophy
and Education at the University of Budapsste 1In 1912 he was
made Professor of Aeronautics ana Mechanies ang Lirector of
Aeronautics at the University oflachen. In 1928 he beocame
Research Associate of the California Institute of Technology
and in 1930 bacame Director of the Guggenheim Laboratory
at the California Institute of Technology anu Director of
Research of the Guggenheim Airship Institute. In 1936 he
became a United States citizen.

DAVID, RUTH, and BERNARD GREENJLASS all stated
that they did not know Loctor THERODORE VON KARMAN and had
never heard JULIUS 3I0SENBERG speak of him.

X = BRIEF BACKGROUNL QF WELLIAMY <RI
WITH ALIAS WILLIAMNMKUTTERPERL
AND RELATIONSHIP WITH JURIUS ROSZNBERG

f Ae. Background

WILLIAM PZRL was born WILLIAM MUTTYRP RBSon
October 1, 1918 at New York City. His parents 2 ind
S_ARA§t UTTSRPERLe His neme was legally changea to WILLIAM F=RL
by Court Order on January L, 1945, Docket Number 358930,
Probate Court of Cuyahoga County, Cleveland, Ohios PERL
attended high school in the Bronx, New York ana attended

City College of New York from 1934 to 1938, when he received

a Bachelor of ile ctrical Engineering Degrees In 1939 he
received a Master of Electrical Engineering Legree from this
institution. He later attended the California Institute of

| } Technology, Pasaaena, California, for one term in 1946, and

| : fyom 1946 to 1948 he studea at Columbia University, New York

y—'—.-\-
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'City from which he received the degres of voctor of Philosophy
in February, 1950.

WILLIAM PERL has been employed by the (NACA)National
Advisory Committse for Aeronautics from 1939 to 1943 at Langley .
Fleld, Virginia and from 1944 to 1945 by the same Committee
at the Cleveland Airport, Cleveland, Ohlo. From 1946 to 1948
he was in a lsave Wwithout pay status, furthering his saication
88 stated above. In June, 1948 P4RL returnea to NACA ana was
employed the:e until September 1, 1950 as an aeronautical
research scientist. His quties 8s such have buoen aescribad
as the theoretical analysis of paysical problems in fielas of
solia state physics ang acroaynamics. He has bsen engagsd in
problems concerned primarily with the shape of airplans Wings
and witn the design studies of the guided-missile Project

and was Inairectly interestea at one time in the matter of LB

jet propulsion, 5
6 In September, 1950 he resigned from NACA to ?

accept a position as an instructor in pPhysics at Columbia —
// University, New York City. He resignea from this position il
:5 in March, 1951, Just prior to his apprehension ana has not - -

been sgain fully employsd since that time.

\ On Jctober 21, 1950 he married ¥ ) BOYL..
'*SAVIEGE and 1s currently residing with hsr at 104 Last 38 Stre:t,

ﬂl\j_eﬁ“Ybrk CitY. /\f\iz‘_ ‘v;l') ”\L /ﬁ; *E'( “ I~

« Arrest H - 1 T,-',%f’??. A

WILLIAM PiRL, with alias WILLIAM MUTT=RP~RL,
was arrested on sarch U, 1941 at his home in apartment 7-A,
104 East 38 Street, on an inaictment that was returnea by

& Grana Jury of the Southern DListrict of New York on March ég
13’ 1951. - ::3

This indictment charged B RL with perjury and .
violation of Section 1621, Title XVIII, United States Code, _ =
on four countse.

Count 1 That on August 18, 1950 the Grand Jurors who are
conducting the investigation entitled, "y.s.
VvSe John Doe",~pertaining to the possible violation

«16-
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of esplonage laws of the United States and
other feaeral criminal statuts, and that it was
mterial to saig inquiry to ascertain whether
or not the defendant (PERL) knew, or was
associated with, or had knowledge of, the
activities of JULIUS ROSENBERG, MO *\SOBELL,
csLoNE BELITCHER, ANNE SIDOROVICH afhd W CHAEL
-SIJQRQVICH, among others, in connectigh WitH tHe
investigation of Soviet espionaga.

In Count One PERL denied he knew MORTO,UX{OBELL-
In Count Two PERL denled ho knew HELENGYA ITCHER,

In Qounf Three PLRL denied acquaintance with
JULIUS HOSENRBERG.

In Count Fourt denied acquaintance with

PE
i : ANNE and MI CHAE%O ROVICH,

. ——e
N n—

'3

C. Information Concerning Rslationship of
WILLIAM PERL and JUTLIUS ROSzNBERG, as
Reported by Confiaontial Informant T-1,
of Unknown_Reliability

Oonfidential Informant T-1l, of unknown reliability,
advisea on January 18, 1951 that JULIUS ROSENBEiG stated
that when the Canaaian Spy Ring broke up he lost contact
with his Russian Superiors for almost two yearse ROSENBERG
mentioned, in discussing the amount of patience required for
undergrouna work, that he aavanced money to a young couple
Wwith whieh to open a business in ths West, ROSENBEKG stated
that the man was a School companior. of his ana had been in
the Abraham Lincoln Brigaae. For y.ars this couple opsrated
this business, bullding a front in' the city, and during
difficult times ROSENBERG had to Supply this couple with moneye
According to the informant, HOSENBEAG relatsd that this man
actea as a go-between for men who had microfilm to send to
HOSENBERG for further conveyance. LOSENB.KG mavised the
informant that this man Was & drop between the East ang the
West for ROSENBERG.

Further, ROSENBZRG statcd that 1t had not bsen

-17-
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a simple matter to maintain this man and that it woula have bsen
8 serious blow for all operations to have left this man

standings The informant stated that he bslieved only LOS&ENBELG
knew the location of this man. ROSENBERG tola the informant that
he 1s now worrisd that this man will be lost to the russiems

as & rosult of information furnished by DAVID GR-ENGLASS.

MICHAEL SIDOROVICH, Wwho was a member of the
Abraham Lincoln Brigaue, lives with his wife, ANNE, in
Cleveland, Ohioe« Hoe has lived in Clevseland since 194y when
he moved from Chappaqua, New Yorke. This is the SILOOVICH
who was mentioned in the Count Four of the inaictment
against PihL. ANNE SILOi(OVICH is the person that LAVID
GREENGLASS testified to in court was the courier that JULIUS
ROSENBERG told LAVID and UTH was to go to Lenver or :
Albuquerque and pick up from ¥'ITH GLHEANGLLSS information
procured by LAVID GiZENGLASS.

The "Guiue tc Subversive Organizations and
Publications", dated May 1L, 1951, prepared ana released by
the Committee on Un-american Activities, U. S. House of
Representatives, Washirgton, ve. C. states the following
concerning the Abraham Lincoln Brigade:

"l. Citea as Communiste
(Attorney Gensral Tom Clark, letter to
Loyalty :evlew Board, relcased
4pril 27, 1949.)

"2. 'The Communist Party was active in
recruiting American boys for the so-called
Abraham Lincoln Brigaae in behalf of Loyalist
Spain. Browder has boasted that 60 percent
of the brigade was composed of Communist Party
members.!
(Special Committee on Un-imerican -
Activities, .eport, March 29, 194, pe1l6.)

"3. Cited as a Communist front.
(California Committee on Un-American
hLetivities, ieport, 1948, pp. 93, 9,
and 157;)

«18a
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"4o '41d to the Leftist armies in Spain has been
one of the major activities of all Communist
organi zations, particularly in the recruiting
for and support of the ibrahem Lincoln Brigades
In these forces some of the members of the
Young Communist League are political comissars.!

| OS . (Massachusetts House Committee on
Un-American Activities, ieport, 1938,
Poe 183.)

"Se Cited as a Communist front.
 (Pennsylvenia Commonwealth Counsel before
the reviewing board of the Philadelphia
County Board of Assistance, January 1942.)"

S

- The same informant stated that JULIUS ROSENBERG
Wa3 concerned about information given to the govermment by
8 woman who was on in%imate terms with his wife, ETHEL.
~OSENBEAG stated this women traveled to a uistunt city to bring
funds to a man there 30 that he could leave tne country, but
that for some reason th, funcs were refused by this man. The
woman returned to New York ana according to the informant the
govermment picked her up wita the moneye. H0SuNBritG also aavised
the informant that the govarmment has an exhibit of this woman
and his wife ETHEL.

On March 22, 1951 Confidential Informant T-1
aavised that ROSLNBEIG statea that there were two questions
he would refuse to answer in court on the grounus they would
tend to incriminete him. The first was as to whether or not
he is a membsr of the Communist Party ana the sscona is as to
whethsr or not he knows WILLIAM PniL. The infomant stated that
ROSENBEAG felt that auring his esplonage trial in the Southern
vistrict of New York he woula be asked to explain six trips
which he tooke Two of these trips were to washington, L. C.
and the other four wers to Ithaca, New York ana Cleveland, Ohio.
ROSENBERG stated that one of the trips to Washington was
legitimate ana coulu be easily explained. The other trip to
washington and all four trips to Clevelanu and Ithaca Wwere
concernaed with jusslian espionage and, therefore, if during
the trial he was asked to explain them, he woula have to think
up some s torye The informant aavisea that LOSENBE:.G stated that

¢
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when he was first picked up by the F.B.I. he contactea his
Russian accomplices ana told thsm that he coula not protect
or cover WILLIAM PE:L anu the others who wers involved with
hime. R0SENBEiG tola the nussiane to have someone contact
PERL in Clevelana ana tell him to get out of the country.

The informant stated that ac aing to ..0SENBE.G
8 Russian agent directly contacted YIVI.MXGLASSMAN and asked
her to bring 2,000 to P_RL,who was to use if for eaving the
country. PsrL at that time .as applying for a position with
the Atomic Energy Commission in the fielu of asrodynamics.
PERL, according to {0SzNBiRG was aware of the fact that he
was being invastigateua b; thd F.B.I. in connection with his
application with this position and, therefore, when he was
approached by VIVI.N GLASSMAN he did not show any sign of
recognition nor did he acgept the £2,000. VIVIAN GLASSMAN
thereupon left Glovelarg & returnsd to New York with the
money. i0SmNBauG statea that he had no Knowlsags as to ,
what disposition hau bson maue of the money anu he feels that she
still has 1it.

The informant auvised that .0SELNBZHG stated that
PERL is one of the top msn in the field of aerodynamics and
that should P&kl huve obtained’ the position with the government
he wes all set up to pass information 1.:arnad by him to
the Russianss The informant statsa that WILLILM PEAL
related his story of being approached by VIVIAN GLASSMAN
with §2,000 ana that he haa reported the incident to the F.B.I.

On July 26, 1950 WILLIAM Paikl was interviewed
by SAS JOHN B. 0'LONOGHUE, LZ0 He FRUTKIN and the writer at
the Cleveland Office of ths F.BeI. Pzail furnished the
following statsment, which he refussd to sign, but which
includes corrections in his handwriting, ana concerns the
visit of VIVIAN GLALSSMAN on July 23, 1950;

"July 26, 1950
"I, William Perl of 666 E. 103 st, Cleveland,
Ohio make the following voluntary statement To Special Lgents

John A. Harrington, John B. O'Lonoghue, &and Leo He Frutkin
of the Federal Burcau of Investigation. They have tola me that

~-20=
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"I do not have to make a statement ana that anything I say
can be used against me in a court of law. They have made me
no promises.or threats to obtain tnis statsment. They have
aavised me that I have the right of counsels

"On Sunaay, July 23, 1950 at approximately noon
I was in the alcove of my apartment on the second floor of
666 E. 103 stw., Clevelanu when a girl appsared at the entrance
to my apartment. She iaentified horself sna I recognized her
as Vivian Glassman of Nsw York City. I ask.d her to come in.
She explained in writing on several sheets of 8 x 10% ruled
paper that she haa b.en instruct:d by a strang:r, one whom she

did not know, to specak to an aesronautical engineer in Cleveland o

and to give to this enginecr money ana instructions on how

to leave the country. She wrot:s down something about a ship
incldent cgncerning herself and Barr." (Insertion "I rscall

the namg@ohn about h.r. The nzme John anu the ship inciaeent

(as well 'as much else sae wrote) had no particular mecaning

for me." &nd of insszition) "I got the impression that she

had been instructea to <ss thils incident as a means of 1dentifying
herself to me. Somewhsie along the line she also wrote that

she knew Julius Rosenborge I recall that shs wrote the name
Mexico down in connection with her instructions on how to 1 avas
the country. I remember her writing down the word friend

in connection with ths aeronautical enginser that she was to

get in touch with in Clsvsland. It was my unaerstanaing that

she took me to be the aeronautical engin.er. I am actually

an aeronautical ruscarch scientist at tnis time. Ais fer as I
remember she did not write aown or mention any spoecific sum

of money but she did write that she had money for me. As I
recall I told hor orally that I aidn't know what she wes

talking about and that I hoped shse aid not heve anything on

her conscience. I asksd her to leave which she aide. I estimate
she was in my apartment about ten minutes. after ske left I tore
up the paper after taking it into the bathroom and then 1

flushed it aown the lavatory bowl. I was vary upsst by her visit
which appaarently led me to destroy the papers she had written one.
The messags she hau written ran about a pagse ana a half. I

can't recall exactly what Julius lossnberg's name sas placed

on the messare for. I askad hor orally ho+ she haa found me

and she explained orally how she had gotten my address from

my former landlady at Larchwood. A4bout this time she said

orally that she was in Clsvelana to look for a jobe I told her

¢
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"again she had better leave.

"William Porl reaa this statement, endorsed some
corrections on it in his own hanawriting, and sald that it
- was accurate to the bsst of his recollection. Hse aeclined
to sign it but wish=za to prepare another statement by himsclf.

YWitnesseds

Leo He Frutkin
John Be. O'Lonoghuc, Spascial Agent, FBI, Clevelana, Ohio

7/26/50
John &e Harrinzton, Special agent FBIM

Confldentlal Informant T-1l aavised on May 22, 1951
that JULIUS A)S.NB2ZLG haa rzcently tolu him thet on a
holiaay week end, which the Informant belisved to be July
4, 1950, WILLIAM PEXL r.movea soms secret files from the
laboratory 2t Columbia University and that PiRL took these
files to [OSENBLIG'S apertment where :0S:INBRIG, PiRlL, another
man who was callsd in from out of tewn, ana a fourth man,
Spent seventeen hours wWith two Leica cameras photographing
the matserial so that Psnl could immediately return it to
the university. ’

The informant stated that the fourth man is
aefinitely a member of the {OSENBELG apparatus, that he has
nsver been arrssted or rsceivsa publicity, ana further,
according to i0SHNBEiG, this man is the inaivicual who
later contacted VIVIAN GLASSMAN with instructions to go to

WILLIAM Poil and to give,to him $2,000 with which he was to
flee the country. - :

Concerning the laentity of the fourth indiviaual,
the informant stated on June 20, 1951 that ROSENBERG had told
him that this inaiviaqual 1is the last man he had recruited
into his espionage organization. Thea info§?ﬂgt advlised on this
aats that accoraing to HOSENBEHG one ALFREVASALANT, WILLIAM Pgil,
and MICHLEL 5ILO:.QVICH were also members of this arganization,

. which the informant interprstea to mean th:t thase inaiviauals
were Sovist espionage agent ana were affiliated with OSENBELRG
in connection with his espionage endcavors.

-2P=



Sty

Lo 'Q) - \

NY65+1538)4

ROSENBERG also advised the informant that he made
a trip from Cleveland, Ohio to Ithaca, New York ana thet he

had made a "pickup" at Clevelana for MICHAEL and ANNE SIDOXOVICH,

XI - 4SSOCIATION OF WILLIAM PRI
AND Di. TH2OLOiw VON KARMAN AT COLUMBIA UNIVERSITY (5D (D>
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AIMINISTRATIVS PLGE
INFO"MANT
: - Furnished this information on the
aates inaicated to SAS JOHN A. HAHRINGTON
and MO: RIS We COnCOi:4Ne This information
(b)(:) received from T-l has bee ad
(b7<7)(D> as reported in his file,
MISCELLANEOUS (L))

Information copies of this report are being (,b) C‘l)(b)
furnishad to the offices inaicated in this and r:lated cases
of the JULIUS :H0SENBziiG nstworke

AEFERENCE:  Burcau letter to New York, 12/10/52.
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OFFICE MNEMORANDUM . UIIITE.D STATES. GCVEINVEINT ;
SECURITY INFORMLTION- AL
' Di.TE , M6743
Director, FBI (65-59341)

OM:  SAC, New York (65-1538L) aprror? T ATE LA
SUBJECT: UNENOWN SUBJECT; UNKNOWN CONSULTANT goit: <% i
) 4

uSWAN DAM, EGYPT, 1946 - 1949 = sui® ©
ESPIONALGE - R T T DATE___~

Puréuant to Bureau instructions in letter of

19/53 there are forwarded to the Bureau six copies of

the summary report of Si JOHN A. HARRINGTOB{_-EB 10 1953New York.

All offices recelving coples of this letter are

also being furnished with a copy of the above named report
and are requested to destroy the copy of the report of -
Sa JOHN A, HARRINGTON, 1/13/53, New York, and to substitute
in the place thereof the report being forwarded herewith.

Encs. 6 ' ‘ )
REGISTERED MAIL

1 - Albany (Enc. 1) (RM)
1 - Baltimore (Enc. 17 (RM)
- Boston (Enc. 1) (RM)
1 - Chicago (Enc. 1) (RM)
- Cincinnati (Enc. 17 (RM)
1 - Cleveland {Enc. 1) (RM)
1 - Detroit (Ene. 1) (RMJ
1 - Indianapolis (Enc. 1) (RM)
il P e s L y -
- am nc., .
1 - Newark (Enc. 1) (RM) 7 f-/F¥oe
1 - gﬁhngvinhg:n?é 17{@2% ALL INFORMATION gONTAlNE ; ﬁ !
- age a nc. A 1INt > A '
1 - San Francisco (Enc. 1) (RM DAT oY
1 - Washington Field (Enc. 17 (RM) —
n'.\\'.“,’\‘\'s i -,
el ,Lf" 33#/ 07
JAH:MMR

32 FEB 26 1953

o m 4 e e —— et e e~ ——— e
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DETAILS: I. BASIS OF INVESTIGATION

This investigation is-predtcated—erinformation— — — . ——

recelved from DaVID GREENGLASS, self-confessed
Soviet esplonage agent.

A. Interview of D.VID GREENGLASS

. DAVIﬁN\REENGLASS advised on July 17, 1950, that
JULIUS ROSENBERG''told him that one of his contacts was a
consultant on a dam project in Egypt. GREggGLASS stated that

in the early Spring of 1948 he met JULIUSNQQSENBERG on the :
Street and asked him for money., DAVID reéalled that ROSENBERG
sald he was short of funds but that he had a friend who had
flown to Egypt "sometime ago" on 2 dam project as a consulting
engineer at gZO «00 a day. GREENGLASS stated that he got

the 1lmpression that the man was in the United States at the
time of this conversation and was no longer working on the
dam,

B, _Interview of RUTH GREENGLASS

, On September 1h4, 1950, RUTH XREENGLASS advised that
JULIUS ROSENBERG had a friend who was a engineer and she
believed that he had gone to Egypt. She stated that she
never met this individual and knew nothing about him except
that on some occasion he had given money to JULIUS ROSENBERG
and that in about 1948 had given JULIUS about two or three
thousand dollars. She stated she recalls this because
JULIUS gave her about $50 of this money and gave about $100
or $140 to BERNARD GREENGLASS to help pay some doctor bills
that BERNLRD had incured because of his wife's illness.

JULIUS ROSENBERG is a brother-in-law of DAVID GREENGLASS
ROSENBERG were convicted in the Southern District of New York -
n charges of conspiring to attempt esplonage on behalf :
ok the Soviets.

\\::d 1s married to DuVID's sister, ETHEL. JULIUS and ETHEL

-3 -
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JULIUS and ETHEL ROSENBERG were found guilty
on March 29, 1951, and on April 5, 1951, were sentenced to
death by Judee IRVING R. KAUFMAN, Their conviction was
unanimously upheld in the Circuit Court of Appeals, and their
petition for certiorari and petition for rehearing were denied
by the Supreme Court. They were sentenced to be executed
during the week of January 12, 1953, but have been granted a
stay, pending their appeal for executive clemency.

DAVID GREENGLASS was named as a codefendant and
pled gullty to the indictment and received a prison term of
fifteen years, and 1s currently incarcerated at the Northeastern
Penitentiary at Lewisburg, Pennsylvania.

RUTH GREENGLASS, wife of DiVID, was named as
a co-conspirator but was not indicted.

C. Reinterview- of DAVID GREENGLASS At Northeastern
Penitantiary,

DAVID GRHENGLASS was reinterviewed by Sa JAMES
WoOoD gf the Philadelphia Office and the writer on May 1 and
2, 1952. .

GREENGLASS recalled that in the latter half of
March, 1948, he and JULIUS ROSENBERG had lunch at his mother's
house at 6l Sheriff Street, New York Oity. While returning
to the Pitt Machine Products, Incorporated, DAVID asked JULIUS
for money, explaining that he had many personal expenses to
meet, JULIUS told him that he had just borrowed quite a large
sum of money from a friend and he hesitated to again ask for
more money. DAVID asked him how he could obtain credit since
he had no resources, JULIUS told him thit his friend made a
good salary at his regular government job and was also a
consultant. JULIUS explained that this man did not worry about
money because he could alwnys pick up money on the side as
& consultant, He told DaVID that this consultant "just recently
came back from flying to Egypt on a dam project, where he
got $200.00 a day and expenses." 1In reply to questions of
DAVID, JULIUS stated that he did not know this consultant
from Gity College and that DAVID did not know him from Polytech.

-4 -
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He told DAVID that he met this consultant "from the Federation."
DAVID stated that he believed that ROSENBERG was referring to
the Federation of Architects, Engineers, Chemists, and
Technicians.

i From pages 26l and 265 of "Story of the

CIO" by BENJAMIN STOLBERG, the Federation of Architects,
Chemists, Engineers, and Techniclians was organized in 1934
mainly from the technical staff in the Works Projects
Administration. From the very beginning the Federation has
been under Stalinist leadership and its rank and file are
chiefly Communist Party followers.,

DAVID asked, "How can he be a consultant and
work for the government at the same time?" JULIUS replied
that "He (the consultant) got leave to do the consulting job."
DAVID asked JULIUS what the consultant had done during the
war and JULIUS replied that it was immaterial,

DAVID stated that at no time did ROSENBERG
tell him that his consultant friend was an engineer but that
he, DAVID, believed this to be a fact since he considered
a man working on a dam to be a civil engineer. Thereafter,
JULIUS ROSENBERG gave DAVID GREENGLASS three twenty dollar
bills.dand a week or so later gave him two twenty dollar
bills,

When ROSENBERG gave DAVID the first money,
DAVID asked, "Were you able to get the money from your friend?"
JULIUS replisd that this consultant friend agreed to tide
me over until I made contact again with the Russiang".
DAVID stated that it 1s his recollection that JULIUS was
out of contact with his Russian superiors on two occasions -
in the Spring of 1948 ‘and again in the Spring of 1949, during
the time that JUDITH CGPLON had been arrested,

Ny DAVID stated that he told his brother, BERNARD
\GREINGLASS, that JULIUS had money and suggested that SERNARD —
1so ask JﬁLIUS for a loan., DAVID GREENCLASS advised that he
fixes the time when JULIUS first gave him money,that JULIUS
borrowed from his consultant friend, by fixing the time with

-5 .
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when his wife, RUTH, was injured, when his insurance bill

came due, and when his income tax payments were due., He

stated that 1t was his recollection that these three events
occurred in 1948 but that it could alsoc be 1949, and that

his wife, RUTH, was in a position to clarify the aforementioned
because it was she who was injured.

D, Reinterview with RUTH GSTENGLASS

RUTH GREENGLASS advised that she first heard
about the consultant frien¢ of JULIUS ROSENBERG in 1949.
She stated that on or about February 26, 1949, she had an
accident and cut her leg, wnich required medical attention.
She recalled that thinzs were not too good at the shop where
DAVID worked and that she ard DAVID were in need of money.
She recalled that she asked DAVID to borrow some money from
JULIUS ROSENBERG. She remembered that DAVID told her that
JULIUS ROSENBERG ¢old nim that he had a friend from whom he
borrowed money and RUTH told DAVID to borrow some money from
JULIUS through this friend. She remembered that at about the
time she was injured JULIUS ROSENBERG gave DAVID $60,00.
She further recalled that DAVID's father died on March 7, 1949,
and JULIUS ROSENBERG laid out the money for the burial plot,
paying the sharec of both BERNARD, DAVID, and himself. She
recalled that DaAVID told her that JULIUS had told him in
private that the money JULIUS had furnished for the grave
was not a loan since there was a "different relationship”
and that JULIUS kad a friend who staked him, This friend was
a consultant for a dam project in Egypt and earned a lot of
money. She stated that this friend was also employed by the
government and because of the extra money he made as a
consultant, he did not miss the money he gave to JULIUS.

RUTH GREENGLASS advised that it was her

impression that this friend of JULIUS was single and was paid
on a hourly basis, probabliy bhetween four to five dollars an
hour. She stated that figuring five dollars an hauron a basis
of a forty-hour week meant that this consultant would earn
about $200.00 a week besides his government salary, She
stated she 1s positive now that DAVID never told her this
consultant made $200 a day because she is certain that such

-6 -
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a large amount would have impressed her and she certainly
would have been more curious about the individual, 8She stated
she recalls that DAVID told her that JULIUS' friend had been

& consultant on a dam in Egypt but she could not recall DAVID
telling her that this friend had flown to Egypt.

She stated that it was her opinion at the time
DAVID told her of this consultant friend of ROSENBERG that
he was single, around JULIUS' age, and very friendly with
him, She stated she gathered this opinion because she 1is
certain that if a man wevre married his responsibilities would
prevent him from givirg rioney to JULIUS and, further, that only
a close friend of JULLUS would lend him money. She stated
it was her opinion that this man was a contact of JULIUS
and was either working with him or was aware of his esplonage
activities. She stated tiat this friend was not a Russian
since JULIUS would never refer to him in the manner in which
he did, She stated that when JULIUS referred to his Russian
friends there could be no mistake about it.

She advised 1t was her opinion that 1if this
unknown consultant were san individual of worlad repute JULIUS
would somehow have indicated this fact to DAVID, BERNARD, and
herself, She stuted that DAVID was confused about the sum
of $200 a day and believed it was the result of his discussion
with her of the probably amounts this unknown friend received
for his consultirg works. She stated that when DaVID first
told her about him she mentally figured out how much the man
would earn, She recalled calculating that the man made
four to five dollars an hour and on the basis of a forty-hour
week, would probably make $200.00 a week. She advised that
she definitely recalls that figuring on the basis of $200.00
8 week the man would make approximately $10,000 a year.

She stated she cannot recall DAVID telling her
that the man flew to Egypt on his job. She recalled that
JULIUS never told DAVID where thls man lived, dbut it is her

recollection he told DAVID on one occasion that the man happened

to be in New York,
-7 -
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E. Interview with BERNARD GREENGLASS

' BERNARD GREENGLASS was interviewed on July 16,
1952, He 1is the brother of DAVID GREENGLASS and ETHEL
ROSENBERG, He recalled that DAVID had mentionead to him
that DAVID had borrowed scme money from JULIUS ROSENBERG
and suggested that he also ask JULIUS for money. e recalled
that when he asked JULIUS for some money JULIUS told him
he had borrowed money from his consultant friend. JULIUS
told BERNARD that he had recently asked his friend for more
money and his friend had rcguested that JULIUS repay him
the money he had previously borrowed. JULIUS told BERNARD
that he would ask ~is friend for some money because in his
consultant work he could wske a $100 in a few days or so.
BERNARD recalled thut JSLIU3 told him that the consultant
worked for the governmen: but had no idea in which branch.
He stated that on one ozcasion JULIUS told him that his
consultant friend did not need the money JULIUS had borrowed
from him and could wailt until JULIUS repaid it.

BERNARD stated that he had formed the opinion
at the time of his conversation with ROSENBERG that this
friend was single an¢ rrohably a friend from school. BERNARD
atated that he had formsd the opinion that the consultant
friend was an engineer but not of exceptional ability. He

advised that if this individual had been a wldely known engineer

that he is certain JULIUS would have told him. He stated
that,from the "light way" JULIUS referred to the consultant
friend when he told him about asking for a repayment of the
money he had loined to JULIUS, BTRNARD formed the opinion
that JULIUS treated his friend in a offhand manner and that
the individual was not very prominent. BERNARD recalled

that in the late Winter of 1948 and the Spring of 1949
business in the Pitt Machine Products, Incorporated, of which
BERNARD, DAVID and JULIUS were partners, was very slow and
there was very little money coming into the shop. He advised
that his recollection of the first time he heard about this
consultant friend of R0SENBERG was in the late Winter of

1948 or the Spring of 1949. He recalled that on Mapch 7,
1949, his father died and JULIUS loaned him money to pay

for the burial plot. He had the opinion that this money was
secured by JULIUS ROSENBERG from his consultant friend.

-8 -
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F. Reinterview of DAVID GREENGLASS
At Northeastern Penitentiary,

_Lewisburg, Pegnsxlvan;a?

DAVID GREENGLASS was reinterviewed on October 27,
1952, by SA JAMES WOOD of the Philadelphia Office and stated
that his original statement that he had first heard of the
unknown consultant friend of JULIUS ROSENBERG in March, 1948,
was an error and that it was his current recollection that
he first heard of this individual in the latter part of 1948
or early part of 1949, He recalls that he first heard of
him shortly before his wife, RUTH, cut her leg and recalls
that this incident occurred in February, 19,9, as stated by
his wife. He also stated that RUTH's statements as to the
death of his father in March, 1949, and ROSENBERG's payment
of their share of the burial plot were correct. He recalled
that JULIUS told him that the money for the burial plot,
advanced by JULIUS, was not a loan, since JULIUS had a friend
who was staking him and would not demand the repayment of
the money.

DAVID GREENGLASS stated that he did not now
specifically recall that JULIUS ROSENBERG told him that the
unknown consultant friend made $200.00 per day, but he does
definitely recall that JULIUS stated that this man was a
consultant recently come back to the United States from a
trip to Egypt, and that he got the impression that this
individual had flown back from Egypt, but stated he cannot
recall anything specific in this regard and may have been
mistaken in the impression that the man had flown back to
the United States from Egypt. He stated that JULIUS had
specifically commented on the consultant's having recently
returned from Egypt,

DAVID GREENGLASS advised that it was his opinion,
from his conversations with JULIUS, that the man was a contact
of ROSENBERG, was not a Russian, and recalled that JULIUS
had specifically stated that this man was a contact. DAVID
stated that he had the opinion in his talks with ROSENBERG
that the man was not a Russian and, further, recalled that
when JULIUS spoke of his Russian friends he specifically
referred to them as "Russian friends," and that he did not
so refer to this consultant.

DAVID stated that his im§ression, or recollection,

that the eonsultant had been pald #20C.00 a da¥ may have been
an error and that if JULIUS had told him that the
sum he is certain he would have advised his wife,

-0-
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'IV. RACZCROUND A¥D INTZRVIEWS OF
DOCTOR THEODORE VON KARMAN
(DYDE)

made available a volume entitled, :>
"Theodore Von Karman, Anniversary Volume," which is dateéb)67)@
May 11, 1941, at the California Institute of Technology,

Pasadena, Cqlifornia. Pages seven, eight, and nine of this 3
volume give a bricef biographical sketch of Dr. VON KARMAN,

0 which is summarized ailiyllows: o
S Dr, THEODCRE/VON K#RNAN was born in_Budapest -

e —————

on May 11, 1881. His father was a rrofessor of Philosophy )
and Education at the University of Budapest. 1In 1912 he was S

made trrofessor of Aeronautics and Mechanics and Director of
r Aeronautics at the University of Aachen. In 1928 he became
| Research Associate of the California Institute of Technology
and in 1930 became Director of the Gugsenheim Laboratory
at the California Institute of Technology and Director of

Research of the Guggenheim Airship Institute. In 1936 he
became a United States citizen.

DAVID, RUTH and BERNARD GREENGLASS all stated §
that they did not know Doctor THECDOl%W VON KaRMAN and had H j
never heard JULIUS ROSENBSZRG speak of him. i

—

\,\O
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VI. BRIEF BAiCKGROUND Of WILLIAM PERL
WITH ALIAS WILLI.M MUTTERPERL
AND RELALTIONSHIP WITH JULIUS ROSENBERG

4. Background .
ERL was born WILLI.MNMIUTTERPERI, on "

WILLIA

Octobex 1, 19184 At New York Gity. H¥& parents—arer ZBRAHAM and
SARAHQI®NTERPEL, His name wus lezally changed to WILLI.M PERL
0 by GCourt Order on January /,, 1945, Docket Number 358930,

Probate Court of Cuyahoga County, Cleveland, Chio. PERL

.,‘
Pre - g

attended high school in the Bronx, New York, and attended P
City College of New York from 1934 to 1938, when he peceived Lo @
a Bachelor of Electrical Engineering Degree, 1In 1939, he

recelved a Master of RElectrical Engineering Degree from this

_ | . .
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institution. He later attendsd the California Institute of fh;;
Technology, Pasadena, California, for one term in 146, and &
| from 1946 to 1948 he studied at Columbia University, New York é“
| City, from wnich he received the degree of Doctor of Fhilesophy e

in February, 1950.

WILLIAM PYRL hns been employed by the (N..Ca) Natienal
hdvisory Committee for aeronautics from 1939 to 1S43 at Laneley
Field, Virginia, and from 194} to 1945 by the same Commit‘'eeo
2t the Cleveland alrport, Cleveland, Ohio. Frum 1946 to 1948
he was on u leave without par status, furthering his education
as stated above, In June, l94R, PERL returned to N:C4 and was
employc:d there until September 1, 1950, as an asronautical
research scientist. is duti-s as such have beern described
a8 the theoretical analysis of physical problems in fields of
So0lid state physics and aerodynamics. %= has veen engaged in
. problems concerned primarily with the shape of 2irpline wings
7’ and with the design studies of *he guided-missile projcct

and was indirectly interestcd at cne time in che matter of
Jet propulsion.

In September, 1950, ¢ wregignszd fro~ NuCa to =
accept a position as an instructor in physics at Ccolumbia
University, New York City. He resizned Irom this rosition
in March, 1651, just prior to his apprchension 4nd his not ’
been again fully emploved since thit time,

104 Eadt 38 Street,

:iﬁa On dctober 21, 1950, he marricd HENRIETTA\SGYD

aVIDYE and i¢ currently residing with her at "
Mdw York City, "

e e o —— e

B, Arrest

WILLIAM PRRL, with alias WILLILM MUTTTRPARL,
was arrested on March 14, 1¢§1, at his home in apartment T-u,
104 East 38 Street, on an ‘ndictment thit was returnecd by
2 grand Jury of the Southcin District of New York on March 13,
19561,

WILLIAM PERL denied knowing MORTON ‘S{
NLITCLZER, JULIUS ROSENBERG, and MICHAEL and &)

{ —— -
—_—
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€. Information Concerning Relationship of
WILLIsM PERL and JULIUS ROSENSERG, as
Reported by Confidential Informant T-1,
of Unknown Reliability

: Confidential Informint T-1, of unknown reliability,
advised on January 18, 1951, that JULIUS ROSENBERG stated
that when the Canadian Spy Ring broke up he lost contact
with his Russian superiors for almost two years. RCSENBE G
mentioned, in discussing the amount of patience required for
underground work, that he advanced money to 2 young couple
with which to open a business in the West. ROSENRERG stated
that the man was a school companion of his 4and had been in
the Abraham Lincoln Brigade. For years this couple operated
this business. building a front in the city, and during
difficult times ROSENBERG had to supply this couple with money,
According to the informant, ROSENRERG related that this man
acted as a go-between for men who had microfilm to send to
ROSENBERG for further conveyance. ROSENBERG advised the
informant that this man was a drop between the East and the
West for ROSENBERG.

Further, ROSENBERG stated that it had not been a
Simple matter to maintain this man and that it would have
been a serious blow for all operations to have left this man
standing. The informant stated that he believed only RCSENBERG
knew the location of this man. ROSEN3ERG told the informant
that he 1s now worried that this man will be lost to the
Russians as a result of information furnished by DaVID GREENGLASS.

MICHAEL SIDCROVICH, who was a member of the
Abraham Linecoln Brigade, lives with his wife, ANNE, in
Gleveland, Ohio. He has lived in Cleveland since 194J; when
he moved from Chappaqua, New York. This is the SIDORCVITH
who was mentioned in the Count Four of the indictment
against PERL., ANNE oIDCROVICH is the person that DAVID
GREENGLASS testified to in court was the courier that JULIUS
ROSENBERG told DAVID and RUTH was to go to Denver or
Albuquerque and pick up from RUTH GREENGLASS information
procured by DAVID GREENGLASS.

- 19 -

3



i e s e B s
i M
i 7
NY 65-1538) s
The Abraham Lincoln Brigade was cited as Communist év 5f
by Attorney General Clark in a letter to the Loyalty Review P
Board, released April 27, 1949. S

. The same informant stated that JULIUS ROSENBERG
was concerned about information given to the government by
a woman who was on intimate terms with his wife, ZTHEL.
ROSENBERG stated this woman traveled to a distant clty to bring
funds to a man there so that he could leave the country, but
that for some reason the funds were rerfused by this man. The
woman returned to New Ycrk and according to the inforwant the
government picked her up with the money. ROSENBERG also advised
the informant that the goverrment has an exhibit of this woman
and his wife ETHEL.

Cn March 22, 1951, Confidential Informant T-1 ————
advised that ROSEN3BERG stated that there were two quostions
he would refuse to answer in court on the grounds they would 3
tend to incriminate him. The first was as to whether or not
he is a member of the Communist Party and the second is as to
whether or not he knows WILLIAM PERIL. The informant stated that -
ROSENBERG felt that during his espionage trial in the Southern g
District of New York he would be asked to explain six trips
which he took. Two of these trips were to Washington, D. C.
and the other four were to Ithaca, New York, and Gleveland,
Ohio. ROSENBERG stated that one of the trips to Washington
was legitimate and could be easily explained. The other trip
to Washington and all four trips to Cleveland and Ithaca were
concerned with Russian espionage and, therefore, if during
the trial he was asked to explain them, he would have to think
up some story. The informant advised that I0SEN3ERG stated that
when he was first picked up by the FBI he contacted his
Russian accemplices and told them that he could not protect
or cover WILLIAM PERL and the others who were involved with

“iy.

FON

him. ROSENBERG told the Russians to have gomeone contact S
PERL in Cleveland and tell him to eset out fpf the country, . S

The informant stated that accorffng to ROSENSEIG — ~ N
8 Russian agent directly contacted VIVIiAN GLASSFAN and asked —

her to bring $2,000 to PERL, who was to fi8e it for leaving the
country. PERL at that time was applying for a position with
the Atomic Energy Commission in the field of aerodynamics,
PERL, according to ROSENBERG, was aware of the fact that he

- 20 -
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was being investigated by the FBI in eonneetion with his
application with this position and, therefore, when he was
approached by VIVIAN GLASS™AN he did not show any sign of
recognition nor did he accept the %2,000. VIVIAN GLASSMAN
thereupon left Cleveland and returned to New York with the
money. ROSENBERG stated that he had no knowledge as to

what disposition had been made of the money and he feels that
she still has it,

The informant advised that ROSENBERG stated that
PZRL 1s one of the top men in the fleld of aerodynamics and
that should PERL have obtained the position with the government
he was all set up to pass information learned by him to
the Russians. T.e informant stated that WILLIAM PERL
related his story of being approached by VIVIAN GLASSMAN
with $2,000 and that he had reported the incident to the FBI.

On July 26, 1950, WILLIAM PERL was interviewed
by SAS JOHN B. O'DONCGHUE, LEC H. FRUTKIN and the writer at
the Cleveland COffice of the FBI. PERL furnished a statement,
which he refused to sign, concerning the following information:

PERL stated that on July 23, 1950, about noon,
VIVIAN GLASSVMAN visited him in his residence at 466 East 103
Street, Cleveland. She wrote on several sheets of 8 by 10%
ruled paper that she had been instructed by a stranger to
go to an aeronautical engineer in Cleveland and to give him
instructions and money to leave the country. She also wrote
on the paper that she knew JULIUS ROSEN3ERG. He recalled that
in connection with the instructions to leave the country, he
remembered the word Mexico. PERL stated that she did not
mention any specific amount of money and he told her that
he did not know what she was talking about and asked her to
leave. He estimated she was in his apartment about ten
minutes. After she left, PERL stated he tore up the paper,
taking it to the bathroom, flushing it down the lavatory.

- 21 -
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VII.. IDENTITY OF OTHER INDIVIDUALS
ASSOCIATED WITH ASWaN DANM PROJECT

The following individuals were associated with the
Aswan Dam Project and have been considered in this investiga-

tion:
ERICNKLOOR
Eric Floor Associates

139 North Clark Strect
Chicago, Illinois

W, VMITTENDEN

Westinghouse Electric Corporation
4O Wall Strect

New York City

BEN\SPELLMAN

BaldWn Locomotives

Philadelphia, Pennsylvania

SAMUEL BN ISCON

Westinghouse ®lectric Corporation
Pittsburgh, Pennsylvania

SINCLAIR Ow HAPER
Consulting Engineer
5800 'Bucna Vista Avenue
Oakland, Galifornia

EUGENE S T™HaRMCN

Loftus Engineering Corporation
Pittsburgh, Pennsylvania

ALEXANDER VLaDIMIRRGRPOV

1608 3! Street

Nortn West, Washington, D. C.

Formerly Head Electrical Engineer
Office of Economic Warfare and Aluminum
Company of America

Pittsburgh, Pennsylvania (now retired)

- 23 -
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RAYMOND EDWARD/LAPEAN

Formerly Executive Vice President

of Chemical Construction Corporation
and President of HUGH L. Cooper Company
and now Managing Director of Cyanamid
Products Limited, London, England,

2 subsidiary of American Cyanamid Company.

FRANK PRESTON‘R&&ER, Formerly of
Chemical Constrixtion Corporation
Byowater Road

Church Creek, Maryland

; ———

JOHN THOMA4S gCPPaR
2900 Second eet
S, B., Washingdgn, D. C. _.

President Air America Supply, Incorporated

1732 I Street
North West, Washington, D. C.

Investigation to date hss developed no information

that establishes any connection between the above listed
individuals and JULIUS ROSENBERG.

- 25 -
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INFORM4NTS

T-1

(B
(LICTH(D)

 MISCELLANEQUS

ADMINISTRATIVE P..GE

Furnishcd this information on the
dates indicated to SaS JOHN 4. H..RRINGTCN
and MORRIS W. CORCORAN. This informati

0
received from T-1 has been ned ?b}(l
as reported in his file, “ ¢ BYD D)

Information copies of this report are being

furnished to the offices indicated because of their interest
in this and related cases of the JULIUS ROSENBERG network.

REFERENCES:

Bureau letters to New York, 12/10/52 and
1/19/53

- 26 -
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o FEDERAL BUREAU OF lNVESTlGATlON ' -
m;.: ORIGINATED AT - NERT Y(RK » NY s No.£>5-15384 JVL‘ )
REPORT MADK AT Mw PERIOD FOR WHICH MADE mmu ‘ :
NEW YORK 8/4/%Q 7/21-28/50 . | EDWIN R. TULLY
UNKNGIN SUBJECT; Unknown Consultant at Aswan .
Dam, Egypt, 1946 - 1949 . .ESPIONAGE - R
SYNOPSIS OF FACTS: ADMINISTRA TIVE

»Y DAVDG%EENGLLSS , self-confessed espionage
agent, adyised that he had been told by
AY JULIU SENBERG, recently arrested on
esplonage charges, that one of ROSENBERG'S
contacts was a man who flew to Egypt as a
$200.00 per day consultant on an Egyptian
dam projecte This trip was made in the
gsurmertime of 1946, 1947, 1948 or 1949. N
Dam project believed to be Lswan Dam in
Egypt. Names of engineers or consultants —
who visited Aswan Dsm during ‘
period set

s

() !
i
= Peandy. e [ 4,/3-45 pre
- 50%11’»7
DETLILSs ' Investigation in this case was instituted 5/”

when DAVID GREENGLLSS, self confessed

espionage agent, advzlsed on July 17, 1950,
that he had been told by JULIUS ROSENBERG, recently arrested on esvionage
charges, that one of ROSENBERG'S contacts was a men who flew to Egypt as a
$200,00 per day consultant on the Egyptian dam projecte " This trip was made,

according to GREENGLLSS, in the summertime of either 1946, 1947, 1948 or 19491., o OF
COPIES DESTROYED » wai i st -

R 424 NO—V"Q2 1960 Y\ >

e s DO NOT WRITK IN THESE SPACES
RGNSV,
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2 - Cleveland M
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On July 18, 1950, DAVID GRELNGLASS advised that during the summer of
1946 he saw one RUSSELL MC NUTT for the first time when MC NUTT visited the
G & R Engineering Company, 300 East 2nd Street, New York City, and spoke to
JULIUS ROSENBERG. !MC NUTT discussed a oroposition with ROSENBERG ard GRIENGLLSS
whereby MC NUTT would be their contact for exporting machinery to South
&merican countries, At that time MC NUTT had a "partner with him who was
a little shorter than MC NUTT., This "pertner" wes a dark man vho had gone
to schooz with MC NUTT and had been born in Tampa, Florida, of Spanish
ancestry o JULIUS ROSENBERG told GREENGLLSS that MC NUTT ahd his "partner®
were okay, meaning that they were Communists, D/VID GREENGLASS belicves
that MC NUTT went to school with ROSENBERGe IMC NUTT and his "partner®
visited the G & R shop a number of tims while the export proposition was being
planneds The "partner" through his knowledge of Spanish was to make the
necessary business contacts in South imerica., The "partner® was to be given
by MC NUTT one-half or one-third of MC NUTT'S selary until the export
business was under vay, For reasons unknown to GREENGILSS, the export
proposition never went into operation. MC NUTT had been a principal in a
land cdevelopment proposition at Yorktown Heights, Testchester, New York,
DLVID GREZNGLAES believes that MC NUTT mey be or may have been an espionage
contact of JULIUS ROSENBERG,

’ The files of this office reflect t
United Stctes in February, 1947 for Caracus, Yenezyelss~ He was born May 21,
1914 at 1z Cigne, Kansas, and married ROSDMSTANONT in Brooklyn, New York on——
June 26, 1937 He was described as followsg

NUTT departed from the

nY S '
Height s 51 a3m
Wieight s 185 pounds
Hairs Brown .
Eyess . Brown
Complexions Ruddy i
Scarss Scar on lip

-1 -
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r’ Industrial Planners and Designers Inc,
1841 Broadway,
New York City

In July, 1945,

The files of the Dies Committee reflect that MC NUTT joined the
Communist Perty at Treece, Kansae late 1934 or early 1935 ard was later
expelleds He was formerly a member of the Central Executive Board of the
Communist Perty of Kanszse MC NUTT held an office with the Federation of

Architects, Engineers, Chemists and Technicians of New York,

"
y! ;ﬂiiﬁﬁﬂ,n

g/
St

LLLIN 5o EID pac 2,

By teletype dated July 27, 1950, the Philadelphia Office advised

that ALLLN 77 REID is presently employed by Gilbert lLssociates Inc.,
Pennsylvaniz, and is engaged in an engineering survey in the city of
Medelinn, Colombia, South Americae He was expected to return to Reading,
Pennsylvania, in about four weeks,

| S

Reading,

ST/. TEMENT OF DAVID GREENGLASS

It is well to bear in mind that in 2ddition to the specific

allegation made by GREENGLLSS concerning the unknown consultant at the Egyptian

dam project, GREENGLASS 2lso advised that JULIUS ROSENBERG had told him that
he, ROSENBERG, had contacts with scientists or engineers in Clevaland, Ohio
and upstate New York, possibly at Syracuse, Rochester, Buffalo and Schenectady.
GRLENGLLSS was also told by ROSRENBERG that usually where he had a ¢ontact who

- 13 -
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is a scientist working at some plant or maybe doing secret work, he also had
a contact with a technician or some insignificant person werking at the

same plant who would do the microfilm work on the information furnished by
the scientist,



NY 65.15382
CLEVEIAND ' . |

At Cleveland s Ohio

. Will hold 4m abeyance interviews - with NORRIE Jo GIARKE,
former Director of Republic Steel and JOHN CRsJIG of Arthur G, Mc Gee Company
until the value of such interviews can be determined,

L

PHITADELPHIA

At Philadelphia, Pennsylvania

Till interview HARRY GOLD for any information he may possess concerning
the subject -

%ill report results of interview with ALLAN REID,

WASHINGTON FIELD

At Washington, D C.

Will report the results of investigation requested in Bureau
teletype dated July 18, 19%0, !

NEW _YORK

‘At _New York, New York

Vi1l recontact DAVID GREENGLASS in an effort to develop any further
information concerning the subject, 7

¥ill interview RUTH GREENGIASS for any information she may be able
to furnish concerning the subject,

: (Z ( Will attempt to identify and locate J, MASON CULVERWELL., L

t Vill review information on ROSENBERG!S associates and cdhtacts as
well ag the engineering firms he transacted business with,

B e
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_ DETAILSs

 \ ROBERT G. JENSEN intcrviewsd HARRY GOLD on August 2k, 19%0 regerding any infd#afé
"'on he might have concerning the above captioncd subjecte

F EDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
"muo.x 7 ;
THIS CASE ORIGINATED AT ~ NEW YORK MLE NO. q.m; m '
PHUIADRLPRIA ock 2 " lesg ‘t/zh.ma/ah.ao'/yz JAY F. SMITH, JRe ' |
 UNENOWN suamcrf)umm CONSULTANT AT <
" ASWAN nm. Esm. 1946 - 19k9 ESPIONAGE - R
SYNOPSIS OF FACTS: | ADMINISTRATIVE REFORT -

——

\

-mr,-

AT PHIIADEI.PFIA, PA.

GOLD advised that he
1 no knowledgc concerning any possitle contacts of JULITS ROSENBERG beyond those -
rcad about in the ncwspapors. e said that thc only porson he knew of who had
1t & Dem was a friend of ABRAHAMXEROIFMAN whose namc was HARRI\SLOVAN, GOLD
"ied that SLOVAN had built a Dam in Jérusalem, reportcdly with the aid of Gorman
.incers some timo in the mid 19L40%s, GOLD also commonted that he belicved .
M ha.d beon an employce of the Palostine Potash Compeny during onc period,

4 aw) was wmable to furnish any additionel information rogarding the idomtity or

__ reabouts of SLOVA.N or the address of the Palcstinc Potash Company,

1. San F‘ranoisco INFO) 2

\ 5BUte4es0 S

B T, ,‘
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[COPY'IN FILE 65— 27 3/F ) seurted %
e "3~ Now York (65-1538L Sy INDEXED - 32
{2 M ey St e | 00 30
1 ~ Dopver (INFO) 1 -Washington | : \6
1 ~ Chicago (INFO) Field, (INFO) 12 QL
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The indices of the Philadelphie Offige wore roviewed but contained no informas
tion tonécraing HARRY SLOVAN or the Palestinc Potash Cempany, other than the
fact that GOLD hes mentioncd hoaring of & man named SLOVAN.

r/ AT EDDYSTONE, PA.:

t wms noted that the telcphonc dircctory
did not 1list a CHARLES BENSON SPELLMAN, nor did the cross refercnce telephone-
dircctory list him as living at this addrcss. The indices of the Philadelphia
Officc are ncgativo rcgarding CHARLES BENSON SPELIMAN,

AT RELDING, Ph.:

e
W

The indiccs of the Philadelphia Office were revicwed oand containcd no informa-
tion recgarding any of the abowve listed men.

N cErs ZEX]
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It vill be noted'"f'mu DAVTii.G?.Ed THCLASS has never secnt the subgec'%
and consequently, is unable to identify photo@aonu of any sus- &/4}
pects. JULI'T%ROU_JB“ G, who knows tie subject, is presemly
uncooperative.

!
~

on August 16, 1950 DAVID GPTINGLASS was re-interviewed by SA .
LEQ H. I‘Rb"‘KIN. GREEHGLASS recalled that one day in early spring
1948, while he was associated with PITT MACHIIE PRODUCTS, INC.,
he me'b JULTUS ROSENBIRG on the street during lunchtime a.nd asked
ROSENLERG for some mcney. ROSEEBERG stated that he was short of

4

PN e - 145 f7- G3au00
5R 424 NOV 22 1960 .ogr 12 1950 INDEXED - 24
Burcau
1 - Chicago (info) at! Q Vs
1 -, Cleveland (info) ) g N _
1 - Denver (in_fo) . NI \ '\?’1 B
PROP&ﬁfﬁs%l 7 J H and its contents are loapsfl to ydu by the FBl and are not to be

utside of agency to which loZned.

U S. SOVERNMENT PRINTING OFFICE 16--60037~1

(1-10-49)
FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION —
FORM No. 1
THIS CASE ORIGINATED AT NE.T YORK NY FILE NO. . - 65_1538& KD
REPORT MADK AT DATE WHEN PERIOD FOR WHICH MAD: REPORT MADE BY )
MAOK 8/L, 5,16/9/1h, :
NEW YORK 10/11/50| 20,26,29;10/3;4/90  EDWIH R. TULLY
K O CHARACTER OF CASE
UNKLOWN SUBJECT, UNKNO™N CONSULTANT AT ASWAN DAM,
EGYPT, 1946-1549 ESPIONAGE ~ R
-] SYNOPSIS OF FACTS: ADY¥INTISTRATTIVE
DAVID Cf "‘EIIGLA,.;S estimates that the year he heard about
subject from ROSENBERG was 1948, DAVID GREEIGLASS never
saw subject. QRUTH GREEICLASS statod that JULIUS ROSENBERG
had a friend who was an engineer and she believes that this
engincer had been in Egypt. ©She stated she never met this
individual and kncws nothing about him, except that she
belicves that on one occasion, he gave money to ROS {BERG
nd in about 1943, he gave ROSENBERG 42 4000.00 or 33,000,00.
VAX ELITCHER ncver heard of subjetts - RUSIELL ALTOMRCNUTT
0/ not believed identical with subjcct. Inforratlon n ALEXANDER
T17IR KARPOY :
$ VLADIIIIR IIARPOV set oute #75,”4061/ :

L,
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funds, but that he had a friend who had flown to Egypt "some time ago" on a
dam job as a consulting engineer at $200.00 per day. ROSENBERG stated that
he could borrow some money easily from that person. GREENGIASS got the ime
pression that the man was in the U, S. at the time of this conversation amd
was no longer working on the dame

On September 14, 1950, SA JOHN A. HARRINGION interviewed RUTH - (
ﬁRE___EﬁQLA&and she stated that JULIUS ROSENBERG had a friend who was an {
engineer and she believed that this engineer had been in Egypt. She said ;
she never met this individual and knows nothing about him, except that she «
believes that on some occasions, he had given moncy to JULIUS ROSENBERG and :
that in about 1948, he had given JULIUS ROSENBERG about $2,000400 or $3,000400, :
She .also stated that she recalled this because JULIUS ROSENBERG gave her about .
5000 and gave about $100.00 or $140.00 to BERNARBAGRERNGLASS to help pay !
some doctor bills that BERNARD incurred because of ‘his wife's illness. . - i

On October 2, 1950, M:"?@‘LITCHER was interviewed in the New York |
Office by SAS VINCENT J. CAHILL and REX I. SHRODER. ELITCHER advised that

he never heard of any friend or contact of JULIUS ROSENBERG, who had been
working on a dam project in Egypt. He stated he never knew of any friend or
contact vho had been to Egypte He also advised that he never heard of the
Aswan Dams He could offer no assistance in identifying the subject.

| RUSSEI'..L’ ALTON MCNUTT | O’ngﬁb

Pittsburgh (ififo)(65-1387)
San Francisco (info)
Washington Field (65-55L5) -2
MNew York

WK

L4 )
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From the information appcanng in this report concerning McNUTI‘
and the information previously set out in referenced report concerning XcNUTT,
it would not scem likely that McNUTT is identical with the unknown sub ject:

~ first, there is no evidence to date that McNUIT has ever been to Egypt; secondly,
GREENGLASS knew KcNUTT and it is not considered likely that ROSENBERG would
hide McHUTT'S identity from GREENGLASS, if McNUTT was really the unknown
subject; thirdly, McNUTT is not considered a prominent enough engincer to
warrant being paid $200,00 per day as a consulting engineer. It is the opinion
of qualified individuals, who have been interviewed, that $200,00 a day is
a high figure for a consulting engineer and consequently, the man receiving
such pay would have to be extremely well qualified and fairly well knovm,

ALEXAMDER VLADIMIR KARPOV

The Washington Field Office roport dated Jugust 25, 1950 reflects
that in the June, -1947 issue of "CIVIL ENGINEERING® magazinc, an article ap-
peared which dealt wigh dams in North Africa gencrally. The author of this

article was one A. V POV, a consulting enginecer from Pittsburgh, Pennsyl-
vahia,.

et
e

The 19L9 edltion of "WHO'S VHO IN ENGINEERINGH reveals that KARPOV

gineer for the North african Jo:.nt Economic Mission. His permanent residence
address appears in this book as 27 Grace Court, Brooklyn, New York and his -
business address appeared as the Century Building, Pittsburgh, Pennsylvania.

s (b)@)CD)
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WASHINGTON FIELD

At Washington, D. C.:¢

Will roport thc results of a check of the records of the Passpart
Division of the State Department for information on [LEX.NDER VLADINIR KiRPOV,

NEW YORK

At New York, New Yorks -

Will intcrvicw BERN/RD GREENGLASS, 65 Cannon Strcct, brother of
DAVID GREENGLASS, concarning the money that he is rcported to have received
from JULIUS ROSENBERG in 1948. Particularl cmphasis should be placed on
GREENGLASS? knowledge as to wherc ROSEUBERG obtained this moneye

,"/ 7411 develop further background information on .LEXINDER VLADIMIR v
K RPOV. }
# o % % ¥

A copy of this report has becn designated for Chicago, 01evéland,
Denver, Philadclphia, Pittsburgh and San Francisco Offices since they may be
called upon to conduct investigation in this casc.
1

LR I B I

REFERENCE Report of SA EDJIN R. TULLY, 8/L/50, New York Citye
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
¥Form No. 1 ’ .
THIS CASE ORIGINATED AT NEW YORK NY FLENo. 65-15384 KW
REPORT MADE AT V MQDI 1’75:’]'_3? BICHllg 21‘1 REFORT MADE BY
’ 3 ?
NEW YORK N4 1951 28; 12/8 20,22, EDWIN R. TULLY
TITLE d9/ 5U CHARACTER OF CASK
UNKNOWN SUBJECT, Unknown Consultant a.t . ESPIONAGE (R)
Asvan Dam, Egypt, 1946-1949
SYNOPSIS OF FACTS: °
ADMINISTRATIVE REPORT
EERNARD GREENGLASS stated that in March, 1949, he
received sbout $130 or $140 from JULIUS ROSENEERG.
At this time ROSENEERG told EERNARD GREENGLASS
that he had borrowed some money from a friend of
his who had a good job as a consultant. ROSENBERG
told EERNARD GREENGLASS that this friend made "good
. money". EERNARD GREENGLASS stated that he never
heard the name of this friend of ROSENBERG mentioned,
and he knew nothing further concerning this
o / ndividual. Pertinent information regarding SOLOMON v
S | A. TRONE set out. & z../;(/ag
SOomcsvrad Vo

P.

When interviewed on October 5, 1950, by Special
Agent John W. lLewils and the reporting Agent, BERNARD-

/\’EREENGLASS, 60 Cannon Street, New York City, advised
as follows:

He a.dviaed that he recalls JULIUNOSENEERG giving him
about $130 or $140 to pay for his share of his father's tombstone.
BERNARD placed the time of this incident as the spring of 1950,
since it was at that time that the GREENGLASS family purchased the
tombstone for the deceased father.,

Details:

B P8

1 Denver (Inf.)
1 Pittsburgh (Inf.)

2 New York

Y. 4 | ,
APPROVED A D'm')‘gr{!llﬁ' DO NOT WRITE IN THESE SPACES v s
COPIES DESTROYED éi:, ﬁzZ/_ izr RE(}ORDED .
'R4240N \bordids kgt .- : [ 1
Qa ‘Bureau (65-59341) 1 San Franc ; Ilel
Cleveland (Inf ) 2 Washingto §= = N'/ £
t 1 Chicago (Inf.) (65-5545) '
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BERNARD said when he nreceiveci:"l:‘his_'money from R(SENBmG, D

~ the latter advised him that he had borrowed some money from a friend of

his who had a.good job as a consultant, ROSENEERG told BERNARD that -

~ this friend made “good money", BERNARD declared that this was all he

knew concerning this friend of RQSENBERGe

: - He said that he never heard the name ofthis friend of
ROSENBERG and never heard that this individual had been to Egypte He
does not recall ROSENBERG mentioning any stipulated sum of money this friemd
was suppesed to be earninge Although questioned at great length, BERNARD -

. GREENGLASS could contribute nothing further concerning this friend

of ROSENBERGe - .
' ,wag then asked if he had ever heard anything about the
Unknown Subject “from DAVIDNGREENGLASS or RUTEXGREENGIASS or any other
individual, BERNARD, after “serious reflection, advised that he

does not recall ever having heard about the Unknown Subject from anyone
elses

'In view of the information furnished by EERNARD
GREENGIASS, the reperting Agent and SA John W, Lewis reinterviewed
DAVID GREENGIASS on November 13, 1950 at the New York City Prisonm, )

125 White Street, New York City.

At this time DAVID GREENGLASS advised thaf he did not
agree with BERNARD on the date that BERMNARD declared that he
received the $130 or $1L0 from RUSENBERGe DAVID stated that BERNARD

~was confused inasmuch as BERNARD had received this money in 1949

rather than in 1950,

DAVID said that he is positive of this because BERNARD
did not obtain this money to help pay for his father!s tombstone

but the money was obtained to pay for the father®s grave, He said the

grave was purchased in March, 1949, the day after the father had
dieds - S : ‘

DAVID declared that he had been giving this whole matter

considerablev thought since last contacted by Agents from this office
:'%n regard to the Unknown Subject, and he recalled BERNARD telling him about

Ld 2-



. . = e U N R T e wE UL e T e e
] = . SN o P A T T T e, R e T R . PR . Yoo ow o
. L e PO P . Lo - - ve el N . PP B . i et L

~“-. wr, R X LN . . [ St L .o
Ca e RPN R i ' s rer T
"‘:.: . -

R 2R - S R 4 . s ¥ -, R
Lo . . *

J‘ . g 'k.'..'. Tl L B ?:

SRR [
.;.- s e g . . . 3

reoeiving money from ROSENBERG for his father?s grave.

DAVID also pointed ont that ts share for the grave
was about $130 or $110s He said that he anmmcn&, another .
brother, also contributed e&urchasmg the grave.for the fathers
He recalled having an argum NBERG and hisdfe
EIHE;;&&?EN‘EEBG inagmuch as they did not wish to contribute to the
cost of the grave. o E

e e _ w‘l . <o
SIS s " Y

' . DLVID was then asked about the statement made by ‘
RUTH GREENG1ASS that she had obtained abuut $50 from JULIUS ROSENBERG at
the same time that BERNARD obtained his $130 or $lh0.

o ' DAVID stated that while he: remembers BERNARD o'btaining
money from RUSENBERG in March, 1949, he does not recall that he or
RUTH obtained money from RUSENBERG at this same time,q

As a result of this conversation with DAVID GREENGIASS,
BERNARD GREENGIASS was recontacted and questioned again concerning the date
on which he received this $130 or $1L0 from ROSENBERGs After further
consideration, BERNARD agreedwith DAVID that the money was received
to pay for the father?s grave rather than the tounbstone, and consequently
the date must have been,in Mareh, 19L9. : ,

At this time » BERNARD was asked about the allegations by
RUTH GREENGLASS that ROGSENBERG had obtained two or three thousand dollars
from the Unknown Subject just prior to the time that BERNARD GREENGLASS
obtained the $130 or $140 from ROSENBERG. However, BERNARD adviaed
that he does not recall RUSENBERG stating that he had received a
speciﬁ.ed sum of money fram the Unimown Subject‘

During the intervien with DAVID GREENGIASS on November 13,
1950 , he was questiened further concerning the Unknown Subject, and he:
pointed out that he had no further information concerning this
individual that might assist in identifying hime, He reiterated that
he had first heard of #e& Unknown Subject in £he spring of 19548 when he had.
asked ROSENBERG for some moneys
t

He again stated at this time that in the spring of 1948,
ROSENBERG had told him that he had a friend who had flown to Egypt



e T,

"some time ago" on a dam job as a consultant engineer at $200 per ds.y.
ROSENEERG had stated that he could borrow some money easily from tha.t
person, o

‘Other than that, 'DAVID GREENGLASS stated that he could

not recall amrthing further concerning this individual, . .

‘ - After further conversations eoncerning this matter,
DAVID sudd.enly recalled that he believed that on another occasion
ROSENEERG 3014 him that he had ebtained some money from the Unknown Subject
for an individual who had a sick wife, DAVID said that this conversation
with ROSENEERG was hazy in his mind, and he 1s assuming that ROSENBERG
was talking ebout the Unknown Subject. He said that he did not know
the identity of the individual allegd to have the sick wife.

DAVID GREENGLASS did recall that EERNARD obtained
some money from ROSENBERG in March, 1949 for the father's grave and
recalls that when he heard of this, he urged BERNARD to ask ROSENBERG for
more money. . . . . i }

DAVID said that he is positive t.ha.t he never reeeived.
any ‘money from ROSENBERG in 1950.. He also said that he was also
positive that BERNARD did not receive any money from ROSENEERG in 1950,

This was subsequently confirmed by EERNARD, .

In an effort to obtain further information concerning
the Unknown Subject, RUTH GREENGLASS was reinterviewed concerning the state-
ment that ROSENEERG gave her about $40 and gave EERNARD about $130 or
$1%0 in 1948,

RUTH advised that she ha.d been th:lnking the matter
over since she last talked to Agents of the New York Office concerning
this point, and fu.rther, she had discussed it with DAVI]) GREENGLASS, her
husband. . .

She advised that she was mistaken as to the da.te
:she originally furnished. She said that it must have been in March, 1949 that
she and EFRNARD obtained money from ROSENEERG since she now knows that
they obtained this money from ROSENEERG at the time of the father's
death, which was March, 1949,
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b RUTH GREENGLASS was questioned for mrther information :
that might assist in identirying the Unl:ncwn SubJect. However, she could
rurnish nothing further. : s -

r/so_mnon ﬁ&aom: _
| The above individua.l has been suggested as a possi‘ble suspect :
for the Unknown Subject in this case., He has been described as a vorld- -

- famous engineer vho is very pro-Soviet. - ‘ . W

In the report of SA FRANCIS J. DUANE » Vashington Field,
10/31/49 in the case entitled: "Solomon Trone; Internal Security-R"
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UNITED STATES DEPAitTMENT OF JUSTICE

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
Liaison Office, Ottawa, Canada,

d

Felruary 15, 1951

TERED

e

Director, FBI -

. R@ UNENO'N SUBJECT: - {M 3 /
' : . Unknown Consultent .at.the

' _ Aswan Dam, Egypt, 1946~1949

~” ESPIONAGE - R

Dear Sir:

y Rebulet January 10, 1951 advising that one Clarke Fullerton _
/YsAVIS in some respects fitted the meagre available particulars concern-~
ing the contact with Julius4fosenberg, who was a Consultent a ttached

Yo a huge dam ‘project in Egypt end who Greenglass believes was engaged
in espionage. A confidentiel source advised that

anl the Bureau

requesbed any information which

()0

(B)Q)

ALL INPORMBTYCH CON IRED

BEREIN 1€ uSLASSTFIED EXCit
Very truly yours, . o ckonn OTHERWISE. =i

- A Sectug &

lenn H. Bethel _

G/ T  nudKUED - 34
: n.—?'(:.'.. ~ .
TN A A : ‘ND -

=y

Classified by =2
Beclassify on:
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Hnited Ftates Bepartment of Justice
Jedreral Iurzan nf lnnnﬁgaﬁnu ~
_American Embassy | .

‘1, Grosvenor Square
London, W. 1

- . LS .

- . e o . R, . -

. . N . . -

.’ v. B .y . - :
- > o

. O
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. e e e . L
Datet  February 12, 1951 . | .
To: = . ‘Director, 'i'B_I o C ' : i ;_.,:,; o

From: Legal Attache
London, England

¥

Subject:  UNKNOWN SUBJECT;

Cowxowy COUSULTAYY AT ASKAN. DA W
EGYPT, 1946-k9. . :
ESPTONACE - R cBHRA Sy
: - - Declassify on: QADR - /767
tructing this office €o determine

ReBulet August 29

the au's letter dated January
ESPIONAGE - R, advisin Bureau has received a memorandum frOm

(K)E)

For the further information of the Bui-eau, there are attached

ADL INFORMATION COUTAINED “= . - - ., .

sadeap EEIAIS "WCLUSSTFIED EXCEPE o

' 2 WHERE SHOWE OTHERWIS )
65-0-681 “HERWISRECORDED - 81
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. WFO 65-555 :'.\ ~Adm1nist'utiw‘§§m"

In the report of EDWIN R, TULLY made at New York August 4,
1950, in this case it was reflected that a review of the files in the
New York Office reflected that HUGH L..'200PER was an internatio ,
known hydraulic engineer who built the Dnieperstrow Dam in Russia. COOPER
received the Order of Lenin and was connected with the Amtorg Trading . . .
Corporation. According to Who's Who in America COOPER died June 24, 1937. -
hm—— 3

For the information of the Baltimore Office the investigation

in this case was instituted when DAVI GREENGLASS, self confessed espionage

agent, advised on July 17, 1950, that he had been told by JULTUS{\ROSENBERG, -

who was arrested on that date on espionage charges, that one of } SENBERG's

contacts was a man who flew to Egypt as a $200.00 per day consultant on

the Egyptian dam project. This trip was made according to GREENGLASS, in

the summertime of either 1946, 1947, 1948 or 19.9. FRANK P. FIFER has been

suggested as a possible suspect for the Unknown Subject in this case.

‘ ENCIOSURE - To the Bureau, one negative and two photographg of
CLARKE FoADAVIS, taken 1948, MARGUERITE M,MDAVIS,
taken 19,8, FREDERICKNPOPE, taken in 1914, RAYMOND E.

AN taken in 1948, FRANK PRESTONAFIFER taken in
\ 950; FRANK PNFIFER taken in 1944. - :

New York and Atlanta - two copies each as listed
above, , ’ S

Baltimore - Two copies of phof;ograph of FRANK P. - A
FIFER taken 1944 and two photographs of FRANK PRESTON
FIFER taken 1950, o , ST

— PENDING —




WFO 65-554,5 Administrative Report
| - LEADS "

AT ATLANTA, GEORGIA
Will exhibit photographs of DAVIS, FOPE, LAPEAN, and FIFER

“to HARRY GOLD and informamts of that office who are acquainted with some of
JULIUS ROSENBERG's comtacts, -

THE BALTIMDRE OFPICE

M
AT BALTIMORE, MAEYLAND )
Will review its files for any pertinemt informatibm regarding

FRANK F. FIFER.

>

"
AT ANNAR)I.IS‘ MARYLAND

Will ascertain if FRANK P. PIFER is at present out of the
United States since JULIUS ROSENBERG has recently stated that ome of
his contacts is mow out of the Unmited States.

THE NEW YORK OFFICE

AT NEW YORK, NEW YORK

Will exhibit photographs of DAVIS, FIPE, LAPEAN and FIFER to
informants of the New York Office who are acquainted with contacts of
JULIUS ROSENBERG. : .

] Will at the North Atlamtic Divisiom, Corps of Engineers, 111
East 16th Street, review the filcs regarding FRANK P, FIFER for amy
information which right reflect t};i‘mom and exact time of his trips
48 a consultant enginmeer for Hugh LI Cooper amd Company regarding the
fertilizer plant &ffid’the Aswan Dam. 3 :

s
Py

If PIFER's persommel file has beem sent to St. Louls, New
York wdll direct a lead Yo the St. Louis Office for that office to
review FIFER's persommel file, ' : T

Cmmssvnr——
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" £ARPER SHO'JLD BE INTEBVII'ED RE i
(YY)

7 " |pors porx axp DAYIS. ™ S5F BEP S4 HOMRD FLETCHER,JB.; FEBRUARY
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R , l. o

B R v.‘ -: =- . ."‘ ;." "_--_,-‘.. qir"'“— 4.-—
. IR TR < /Q,V R A ,g-/f#b&ll
4 RIL:ha A ey
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. Bureau of Reclamation in Colorado. KNow consulting engineer
. with Henry J. Xaiser Co. in Oakland, Californta, KNo sound
7.. reason to suspect identical with subject of this fnvestigatior

"'"-{‘ a8 no Communist activities or pra-Soviet views’ developed cnd B
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NGTON S9, NEW YORK CITY S1 FROM SFRAN  4-9-51

DIRECTOR AND SAC - URGENT

UNSUB - UNKNOWN CONSUL N cgéwau DAM, EGYPT, FORTY SIX - FORTY NINE ,
B iy s,
ESPIONAGE = Re "NOTED SINCLAIR o.—xﬂﬁpzn, CONSULT}NG ENGINEER, POSSIBLE’
SUSPECT IN INSTANT CASE AND ACTIVITIES CLOSELY FIT DESCRIPTION OF UNSUB
GIVEN BY DavIQXbREEN,LAss RE ENGINEER CONTACT OF JULxusxéosauatnc. AN-
TICIPATED HARPER WILL BE INTERVIEWED AT EARLY DATE AS REFERENCE IN '
CASE "WILLIAM N&/NALDER, INTERNATIONAL DEVELOPMENT PROGRAM", BUFILE ONE
TWENTY EISHT - NINE FIVE TWO. BELIEVED THIS INTERVIEW AFFORDS OPPOR-

“1TUNITY T0 APPRACH HARPER RE POSSIBLE IMPLICATION INSTANT CASEe NOTED .

3):5 IBACKGROUND AND ACTIVITIES OF HARPER WELL ESTABLISHED THROUGH OTHER‘:;D

¢V>Qsouaczs AND BELIEVED LITTLE ADDITIONAL INFO TO BE GAINED BY INTERVIEW
CONFINED TO INQUIRY RE BACKGROUND AND MOVEMENTS. IF INTERVIEW RE POSS-
IBLE ASSOCIATION WITH ROSENBERG DESIRED, NYTéUTELEhECOhMEADATION RE :
NATURE AND EXTENT OF INQUIRYs NO RECORD HA%ZER rug; OFFICE IN ADDITION

~57
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D FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

THIS CASE ORIGINATED AT m YORK o NY s 65"1538'4-

4 e

K wm“f" e e ol u'nwnlu [ mlonmwmcuum
* {7 NEW YORK 5 ,95, 9/17.1o/u/51
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* UNENOWN SUBJ'ECT. 'Unknown Conaﬁltan"t

s Aswa.n :Dam, Egypt,; 194_6-1911-9 e '{ :,

o oAme Y

B o, E

vailable showing association*‘ St b ]
of POPE with ROSENBERG}‘ sooeV

ALL INFORMATION CO“!TAlNED
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any relat}onship between POPE and JULIUS\ ST

.

'.ﬁfThe foregoing
should not be used 1in a- public proceedin without the

1ssuance
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! Ojﬁce Memamﬂdum e UNITED STATES GOVERNMENT

DATE: October 9. 1951

T0 : Director, FBI

i
'
t

'_.-: *; " & _a?
SUIJBCl'l Bt
Inknown Consultant at:: ‘-hé
Kswan an _Dam, Egypt, 19 -19' -
ESPIONAGE ‘- r“"_ N S

A Reference 18 mede to “the report or SA JOHN Ao 07
HARRINGTON dated October 9, 1951, the originel and rour
copiee or uhich are eubmitted herewit.h..,‘_-._‘-?‘_ R AR B\

N e R O e IR

. It is now brought to the Bureau'e attention “and - =
tor the Bureau's consideration the fact that this 1nvestigation Co
was commenced as & result of information supplied by DAVID
GREENGLASS that JULIUS ROSENBERG "had a friend--an engineer<-" - :
‘who reputedly worked,on & dam and earned up to $200 per day. ...-
DAVID also advieed that he believed thie friend gave ROSENBERG

mon eye . ) . : -

Op'\Q' ' It s the poeition of t:hie office that :lt was proper
j 0 initiate an investigation in an effort to determine the .. -
identity of such "engineer" friend of ROSENBERG for the purpose

o~ or identifying him, determining his whereabouts, and current
- ¥ ctivities. _The primary object of such investigation was tg
EX. 1Y¥etermine whether or not such "engineer" was engaged im -

‘ espionage sctivities on behalf of the Soviets. It is now . -
_ believed that, with the informetion available to the Bureau
§ -~ as a whole, all logical 1nveet1§etion has been conducted to P A
AT 1 - determine the identity of this engineer,™ .-..- e e T Lo

i e o i o o O e e
Y

- COPI®S nms'rnomn gew York takes this position on the g_;_-,ounds that,

R424 NQV 23 1960
P Encs. (5) ,,/;/Z RECORDED 19 ' é(/f//ff// 7d
Z * 2-/Yo

. 1 3 ’ ’ .
2 = # [ MU :—"5_ QA ‘ W,,_‘C '
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j Letter to Director, FBI . o S T :
e NY 65-1538“ . . ‘ o o . ) . L ;; : 'Tv.;' : f

vfirst,‘an'identifica on. of this individuel can never be =

. .determined through DAVI] @REENGLASSrbe;ause .GREENGLASS ﬂoeaf
1" 'not know. the name of.such "engineer” nor does he liave -8ny
gfﬁ‘”information “about him that would’ identify him; second, .1t :

v 1s belileved most unlikely  that an engineer in SUCh.ﬁ;POSitiOn,f

,"j if engaged "in esplonage activities with ROSENBERG, wquld under,
" any circumstances ever draw a check in favor of ROSE BERG or ;s

;,3;,his assooiates. Jf »f» T w‘.7‘4£4; o »;r» L )

i w"'*”‘jikl Tt thereupon remains that the only 1ogica1 meana'ﬁ

e of identifying such an individual would be to locate someone . -.°
N - " who would admit such relationship with ROSENBERG. This last’':
1+ 7% event appears very unlikely. ‘Adcordingly, it is the positionrm S
.7~ " of the New York Office.that no further active investigation - -
in this matter should be hed. However,._ it is suggested that 2;:
the following steps could be taken-‘;_ . S R

C e

B el a1, That this cese be marked. Pending Inactive, i
: as the enclosed report does, and that. .
CLARKE FULLERTON DAVIS be interviewed by

e o S—— e m—— . )
v ..qx‘. '.'-:'—“-'v—‘v_""" v e - M e bk e s ety s AN 1T e 3 S s semeeane e e \

Y - ""M-\’-xq—lfl-h

2. That, upon the reoeipt of the ‘pesults from - .
g the interview with DAVIS, BOPE be interviewed
R e or, without waiting for the interview, that

14

f_;,, POPE be interviewed now. H;z FR N T

AN

R, N
gl 0
. i L

-~

e : It is further pointed out to the Bureau that the i
one person who could readily identify this unknown "engineer 'fhff;
would be JULIUS ROSENBERG, himself. The decision on the- "~a ool
appeal of ROSENBERG to the Circuit Court of Appeals will not
come down until the end of January or early pard of February,g -
1952. In the event that the conviction of the ROSENBERGS is. - o,

~ upheld, there is still a possibility that ROSENBERG may decide -

_to become cooperative with the Bureau. In-the event that = .:. g
ROSENBERG should, ever ‘become” cooperative, he will be questioned Al
thoroughly in this regard.fbf rq gﬂ : Wy AT

T

N~ ’,‘

:jits'recommendation in this regard.:,nsfa

- e,
ceEo e aean _,.._._..-.‘.»..z«z.,¢;¢. RO S PSR S
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~"Re your obar 9, regquest
{nterview Clarke Pullerton Davis in order to deteraine whether:-

1

. CIA to
he is Julius Rosenberg's ocontact as reported ty David Greenglass, A%
" soon as the results of this interview are made available to the Buream :::
. will be ,dviud,};t.ghlch time consideration will be given to intes=-"
. wiewing Prederick Pope. fhe Bureau agress that you .=
: ln a pending inactive status at th

< * 2., S
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e g\\comr BUREAU S WASH FOELD 9 AND PHILADELPHIA 1 22
DMECTOR AND SACS URGENT  °
UNSUB,” UNKNOWN CONSULTANT AT ASWAN DAM IN EGYPT NINETEEN Fé SI A
(LYO )<
'DASH FORTY NINE.

RE UFO TEL JULY NINETEEN LAST EN"‘ITLED JULIUSU,)L-DOD
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PAGE TWO

- COOPER AN INTERMATIONALLY KHOUN HYDRAULIC

ENGINEER, BUILT DNIEPERSTROY DAL IN RUSSIA, RECEIVED ORDER OF LENIN
AMND WAS CONNECTED-WITH AMTORG TRADIMNG CO. BUT DIED JUNE TWENTY FOUR

NIMETEEN THIRTYSEVEN. NY IMDICES NEGATIVE ON SINCLAIR

PHILADELPHIA\HQEP
CHECK INDICES ON ALLAN REED AND UACB WILL INTERVIEW REED TO DLTER&INE
IDENTITIES OF INDIVIDUALS WHO ACCOIP ANIED KIM TO ASWAN DAl IN NINETEEN

FORTY SEVEN BEARING IN MIND THAT DAVID G EENGLASS, CONFESSED ESPIONAGE
ROSENBERG, SCVIET ESPIONAGE

AGENT, ADVISED THAT A CONTACT OF JULIUS
AGENT, FLEW TO EGYPT IN SUIMERTILE BETWEEN YEARS NINETEEN FORTY SIX

e -

TOFOBTY NINE AS TWO HUNDRED DOLLAR A DAY CONSULTANT ON “DAM PROJICT.

END PAGE TWO ";2-
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nited States Department of Justice e,

422 Federal (ffice Building
Civic Center
> San Francisco 2, California
' August 16, 1950

37

2

Director, FBI

. .CPRIATY/AGENCIES

A,
JIETD G CES L
SCIDTYROUTING »

2(s) bF

Re: UNKNCWN SUBJECT,
. ESPIUNAGE = R

W York captioned
O, In this letter the following information wa

g one TOP SECRET :

forth concernj

Pi&S DESTROTED

16 Auu 13 (961
[ cc New York

% Washington Field
% Los Angeles
1

/ 65-59370-]
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Director, FBI

Re: TUnknowm Subject, wa
Espionage - R -

— .
N ;

siven 8150 to the
AWTOLI ARTCNOVICE)
i

] is suggested that consideration be J £
83ibility that this irdividual might be identical with

Sy N (b

: pn_identified as JULIUS,ROSENBERG and een -
identified 1S DAVIMAGREENGLASS. According to the statement o f GREENGLASS,
the WiTs of DAVID, ‘errangements were made by JULIUS Rcsl??zm to-hé¥e DAVID
SID
[ ]

GREENGLASS contacted im Albuquerque, New Mexigo, by ANK CROVICH, JULIWS
ROSENBERG, in the presence of RUTH #& VIZ| GREENGLASS," cut the cover of a ‘
Jello box side in half in an irregular mennef and gave half to DAVID and

A Y

en -

could come to see
them in New Mexico to obtain information from DAVID and that.she would produce

the matchirg half of the bo side. ANNE SIDCROVICH did not appear at

Albuquerque, New Mexico, » &ccording to RUTH GREENGLASS, an individual
later identified as HARRWYZOLD appesred and gave to her husband DAVID the
matching half of the Jel box side and obtained atomie information from
GREINGLASS for the Soviets. L ; “ T

. . R . Fa . - 4 - >
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Espionage - B

obtained the atomic energy

It would, therefore, appesr t
to GOLD had been turned over
Sether YAKOVIEV received this directly from '

YAKOVLEV succeeded '
one of the individuals

HARRY GOLD has stated

. .
- » ~ -~ EY
't

pirectors FBI L/‘Q 5
le Unknown Subject, uaﬁ m’)‘“w B (b)éb ‘
s}.«-»)"»_, -

he received his instructions from,and
froM GREENGLASS for, ANATOL OVIEV, " °
furnished

information _ '
hat this half of the Jello box whick.

to YAKOVLEV by ROSENEERG, There is no definite

out that, according to HARRY GOLD
ncipale, SEMENOV was

group was very impo

of the Soviet offici
Intelligence Service.

in the RISENEERG case L :
rtant and, accordingly,

yged the pre
he Soviet -

soft

al handlirg this group in t
It is further noted

m:l.ghtﬁbe note st important espionage ~
OBLE, and JOSEPP/KATZ are P gently reported e
might be considered that S
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-Director, FBI

Re: Unknown Subjeot,
Espionage -R

time might have been due to the fact that, according to HARRY GOLD, the P
latter told YAKOVLEV that FUCHS had been arrested in Great Britain and that .

a story of his .arrest had appeared in the "New York Herald Tribune”, Sunday > o
edition, in the last week of July, 1946, According to' GOLD, IAKOVLEV e
appeared horrified at hearing this information, In addition, YAKOVLEV .

also inquired as to the type of joR GOLD had in New Yo¥k, and when GOLD D ae
told him he was working for ABRAHAM HMAN, YAKOVLEV immediately asked if LT =
he. didn't know t hat this man was suSpect, and then held his head and said, - : :
"Oh my, why would you ever do sucly a thing”. YAKOVLEV immediately parted : P
with GOLD and made no further arrangements for subsequent meetings with him. (éf) N i

o The information furnished by GOLD above might well have been -
the reason for the departure of YAKOVLEV from the United States several =

months later. (L{)

R

Very truly yours,




-—— e w eeemmTee

C - . ;

nmmm.ﬂ Q . . \ i X . Mr. .,A-,T_____

ol
o ‘ HMr. Ladd

m-- ---"Jm UNITED ._.___S GOVERNMENT:
O]j'ice M 5,80

Mr. Bolmont____

Me» Clape

"to : Director, FBI4(65-59370Té§ %QETV DATE: October |26, (3951
: Mr. Harbo.

: n.on t SAC, New York Mr. R-sen.
ST

. : RTSPER ::“tzggiigi I‘!
SURJECT as 0_3 ) Mr. Laugilin__. ?‘M 7
R "m‘ﬂ ~ o0 EE]

o . - Mr. Nease______

5% POT UL .r PR

Z . h 'A .~ “'b R o ' Misa Gand
S Tha enclosed report of SA Walter C. Roetti (o] -2

.1951, New York, contains mformation obtained fron |
(T-Z) [ .

B < This 1nformatlon is strictly confidential and should noi:, (bX‘)
‘be. dlsseminated outside the Bureau. ~ : :
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THIS CASE ORIGINATED AT * NEW YORK FILE NO. MZ
NEW YORK 10/;:;51 10/5-17/51 WALTER C. ROETTING
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ESPIONAGE - R
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NY 65-1536

e

()

T-1 advise

- SEMEN SEMENOV was identified by HARR¥A D( 7(’)
v

as one of his Soviet espionage superiors.

ELABORATION AND CLA RIFICATION OF MATERIsL PREVIOUSLY SUPPLIED
ON THE INDICATED DATES BY CONFIDaNTIAL INFORMANT T-2, OF

KNOWN RELIABILITY TGP~SEGREF (4)

Information supplied by this informant which appears
throughout this report is strictly confidential and should
not be disseminated outside the Bureau.(%&uL‘s*kﬂT

)
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-The information supplied by the

It is believed that this information is a
condensation of information prevyiously suppld
informant to the effect that cn
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In this connection it should be

noted that
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NY 65-15436 | A (’@(D

T6PSESHET-
Considerable investigation ihas been conducted
i ) b ted

’ go ldentify the agartment located in the vicinity of 12th

treet and Avenue B but to dute it has not been located,

Investigation of Apartment 6-I, 65 Morton Streot,
has roflccted that an agrgement had been made on Septaember
19, 1943 betwesn ALFREQ/éﬁRANT and the 65 Morton Strect
0 Corporation for the 1.£sing of that apartment. This lease

became effective on October 1, 1943 and was to e¢nd on
Septembor 30, 194lLi. it called for an annuzl rent of $540.
S Investigation failed to roTlect that any other lecse
was entered into by SARANT or thut nogotiations were
cver entered into for renewal of the originali lo.se.

Tt is worthy of note, however, that by letter

(\ dated December 19, 19uli, the €5 rorton ftrset Realty
Corporation called ALFRED SaRANT'S attention to the fact
that Lhe rent due on December 1,  194L bhad not boen receiveds

- 10 =

/t
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The information of

TEP—SZE&RET

> information of

It is indicated that as of

The information o©
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RS ey
the information supplied by T-2

It is worthy of note tha (b)

RESULTS OF INVESTIGATION CONDUSTLD OF THE PRLMISES OF 17 WEST
6lth STREET

Confidential Informant T-3, of Xnow
advised that

':j‘
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1D, apparently a ( bsq

ecently‘a tted his

[¥] s

the FBI toth
member of
implication in Sovie

esplonage,

W

GOLD, during the period of 1944-1945, was
handled by two Sovie* nationalse ANATOLI ATONOVICH
jﬁ—y KQVIEV and SENMEN MARKOVICH‘SEHENOV of the USSR Consulate
Ceneral in New York City andth_gxg_Ixadin Corporation,
New York City, respectively. Other Soviet agents who
were apparently members of the line or parallel were
JULIUSAROSENFERG and DAVID GREENGLIASS, both of whom are
presently avaiting trial con espionage charges GREENGLASS has
admitted being a Soviet agent, and has implicated ROSENDERG
Also Confidential Informant T-l has stated tha

HARRY GCLD identified a photograph of FEDOSIMOV .~
as a Russian who contacted him on December 26, 1946 and

referred GCLD to a nlace in New York City ere GOLD met
AYATOLI ATONOVICH YAKOVLEV. prp-spensg ( ( &/D

-l
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Confidential Ynformant T-2, of known

Vo o TOP-SEIRET

ormant stated
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From tﬁe informati
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T-1 said that

I a3

The Soviet agent é%grred to above has

' not yet been identified, ——SrERET (b}(f)

informant advised tha
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T-1 said that

L———————\ . K i T
)
ave not as yet been igentified, but it should be ( )(‘\
pointed out that THCMAS L« ‘b

‘b L#BL.CK, an admitted Soviet
/ agent who at one time was handled by SEMEN*SEMENOV who
st

also handled GOLD, recently advised that WILLIAM W.LSTAPLER,

~5-
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GENERAL 1)
In June, 1050, m 2
was shown to HARRY GOLD with negative results,

—————————

— n the Spring of 1949
: # ag shown to WHITT. W negative
SULTS o ‘SS
In Augus osfand in the Spring of 1948
Wﬁk shown to Confidential
=20 and T-29, of known reliability,

respéétivel}; vith negative results. bel\

On December 6, 1945, the Washington Field

placed a stop notice with the United States Department
of State, Vashington, D. C. against regntry
into the United States, (;5

e
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interviews to date that suspects -ALBER? s X
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is privately employed at Dayton, Ohlo. D
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CIN. #65-1750
{ CAB:MAH

I. RE-ANALYSIS OF ORIGINAL INFORMATION

r. New York letter to the Bureau of September 20, 1950
states as follows, based on information furnished by Cincinrgi
Confldential Informant T-1l, of known reliability:

It was stated that




CIN. #65-1750
CAB:MAH

The following observations are made?




CIN. #65-1750
C/.B:DMB

yet recelved final company and USAF inspection, because of
delays by Republic in receiving the othcr components, as
provided by other contractors, as well as by the Army Ord-
nance and Army Signal Corpss

L1though the latter figure 1s probably
accurate, 1t would appecar that only a very fcw employees
would have had any information that Ford Motor Company"did
not want to get into production in such a short period of
time" and that Republic 'd1d actually begin their production
of same within a period of fifty-five days."

This latter type of information would
necessarily have come from either an official of Republic or
from someone employed in a confidential capacity as a secre-
tarial or other type of assistant to such an official.

V. INVESTIGATION REGARDING SUSPECT
ALBERT EPSTEIN

Bureau letter to Cincinnati, dated January
7, 1952, included EPSTEIN as a possible suspect, based upon his

-30 -




